
چهارشنبه - بیست و چهارم تیرماه  1394 - بیست و هشتم رمضان 1436 -  سال هجدهم - شماره  3768 - قیمت 500 تومان

روزنامه

رییس جمهور آمریکا پس از اعلام توافق هسته ای گفت: هر قانونی که مانع توافق شود را وتو می کند. 
 باراک اوباما پس از پایان اعلام رسمی توافق ایران با گروه 1+5 در برنامه زنده تلویزیونی گفت: این توافق نشان 
می دهد دیپلماسی آمریکا می تواند تغییرات معناداری را به وجود بیاورد این دیپلماسی هماهنگ با سنت رهبری 

آمریکا در دنیاست.
وی افزود: 50 سال پیش رئیس جمهور کندی در مقابل مردم  گفت هرگز از سر ترس مذاکره نکنید. در آن زمان 
آمریکا برای کاهش تکثیر سلاح های هسته ای با شوروی مذاکره می کرد و توانست خطر جنگ در حساس ترین منطقه 
دنیا را برطرف کند. رئیس جمهور آمریکا گفت: امروز هم آمریکا از موضع قدرت و اصول مذاکره کرد و توانست جلوی 

گسترش سلاح هسته ای در خاورمیانه را بگیرد، بنابراین جامعه بین المللی می تواند اطمینان حاصل کند که جمهوری 
اسلامی ایران سلاح هسته ای تولید نکند. وی گفت: تمام پارامترهایی که ما قرار دادیم توسط ایران رعایت شد و تمام 

راه ها برای تولید سلاح هسته ای توسط ایران بسته شده است.
اوباما خاطرنشان کرد: امروز دیگر ایران قادر نیست پولوتونیومی تولید کند که لازمه رسیدن به سلاح هسته ای است. 
همچنین ایران دو سوم از سانتریفیوژهایی که نصب کرده بود، ذخیره کرده و آن را تحت نظارت بین المللی در می آورد.

رئیس جمهور آمریکا گفت: ایران 98 درصد از اورانیوم غنی سازی شده خود را کنار می گذارد و دیگر نمی تواند از 
تاسیسات اراک پولوتونیوم درست کند....

اوباما پس از توافق هسته ای: 

هر قانونی که مانع توافق شود را وتو می کنم 

سرپرست استانداري قم:

درآمدهاي بانک ها از قم خارج نشود

محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان و فدریکا موگرینی، مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا پس از پایان 
نشست عمومی ایران و 1+5 بیانیه مشترکی را قرائت کردند. 

قبل از قرائت بیانیه موگرینی و وزرای خارجه ایران و 1+5 بدون حضور سرگئی لاوروف وزیر خارجه روسیه عکس یادگاری گرفتند. 
متن کامل این بیانیه به این شرح است:  امروز یک روز تاریخی است. برای ما افتخار بزرگی است که اعلام کنیم که به یک توافق درمورد 

موضوع برنامه هسته ای ایران دست یافته ایم. 
با شجاعت، اراده سیاسی، احترام متقابل و مدیریت عالی، ما آنچه را که دنیا بدان امید بسته بود به سرانجام رساندیم: یک تعهد مشترک به 
صلح، تلاش مشترک برای امن تر کردن دنیایمان. امروز همچنین یک روز تاریخی است، بدان جهت که ما در حال ساخت شرایط لازم برای 

اعتماد و ایجاد فصل جدیدی در روابطمان هستیم...

پایان خوش هسته ای 

تدبیر کار را تمام کرد
ظریف: این نه یک توافق بلکه یک توافق خوب است

مدیرکل منابع طبیعی استان قم:

» استخرهای وسف« بر رودخانه 
امامزاده اسماعیل تاثیر منفی گذاشته است

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با اشاره به 
اینکه استخرهای وسف بر رودخانه امامزاده اسماعیل تاثیر 
منفی گذاشته است، گفت: مدیریت جامع به عنوان رکن 
اساسی آبخیزداری نقش مهم و حایز اهمیتی را در این حوزه 

ایفا می کند.

سید محمد تقی سجادی روز سه شنبه در چهارمین جلسه 
شورای هماهنگی مدیریت بحران استان در سالن جواد الائمه)ع( 
استانداری، با بیان اینکه استان قم در 7 سال گذشته بین 20 تا 30 
درصد و در سال گذشته 50 درصد کاهش بارندگی داشته است، 

اظهار داشت: رود خانه ها  ....
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محجوب بی خیال صبای قم شد

مدیر کل بهزیستی استان  اعلام کرد:

استان قم رتبه ششم کشوری در طلاق
8
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سرمقاله: حسن لاسجردی

 پس از گذشت بیش از 12 
سال مذاکره و گفتگوهای مستمر 
و نفس گیربالاخره 5+1 و ایران به 
یک توافق هسته ای دست یافتند 
که می توان از هم اکنون آن را به 
عنوان یکی از حوادث مهم قرن 
21 یاد کرد. روال تاریخ در ثبت 

حوادث و رویدادها ی ماندگار ...

پیروز واقعی 
توافق هسته ای کیست ؟

زندگی ماشینی امروز سبب شده تا سفر و مسافرت 
جزء لاینفک از زندگی هر انسانی گردد. خواه این سفر از 
ایجاب کار باشد و چه از روی تفریح و کسب آرامش و دور 
شدن از فضای غالب بر زندگی. به هر طریق که باشد سفرها 
و خاطرات آن همیشه در ذهن ها به یادگار می ماند ولی در 
کشور ما در سالهای گذشته شاهد بوده ایم که بسیاری از 
این مسافرت ها با تلخ ترین و گاه با یاد عزیزان از دست 
رفته شان به هم پیوند خورده است. در شکل گیری این 
خاطرات و پیامدهای گاه جبران ناپذیر، تصادفات جاده ای 

سهم عمده و انکار ناپذیری را داشته و دارند .
با توجه به نزدیک شدن به عید سعید فطر و شروع 
دور دوم سفرهای تابستانی از یک سو و اهمیت راههای 
مواصلاتی استان قم از سوی دیگر ما را بر آن  داشت تا 
با سرپرست مدیریت راهداری اداره کل راه و شهرسازی 
استان قم   مهندس طلوعی در زمینه نقش این اداره در 
کاهش تصادفات و همچنین  اقدامات و برنامه های این اداره 
در جهت افزایش ضریب ایمنی سفرهای جاده ای به گفتگو 

بنشینیم . ...

در آستانه  دور دوم سفر های تابستانی صورت گرفت:

آماده باش 4 اکیپ 
راهداری در 

محورهای استان قم

مدیر عامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم ؛ 

رانندگان موظف به 
روشن کردن کولر 
اتوبوس ها هستند 
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دعای ملت ایران مستجاب شد
رئیس جمهور در گفت و گوی زنده تلویزیونی:

همه سانتریفیوژهای نطنز به غنی سازی ادامه می دهند
اجازه نمی دهم کسی با دروغ، به امید مردم صدمه بزند
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امتیاز بهره برداری از دو سازه بیلبورد به ابعاد 8*4 را به 

مدت سه سال  از طریق برگزاری مزایده به بخش خصوصی 

واگذار نماید.

لذا از کلیه کانون های تبلیغاتی واجد شرایط دعوت به 

عمل می آید از تاریخ نشر آگهی نوبت دوم به مدت 10 روز 

جهت دریافت اسناد و ارائه پیشنهادات به سازمان زیباسازی 

شهرداری قم واقع در خیابان شهید طالقانی )آذر(، کوچه 

شماره 25 مراجعه و یا جهت دریافت اطلاعات بیشتر با 

شماره تلفن 37722900 تماس حاصل فرمائید. 

ضمنا سازمان در رد یا قبول هر یک از پیشنهادات مختار 

بوده و هزینه آگهی و کارشناسی بر عهده برنده مزایده 

خواهد بود. 

سازمان زیباسازی شهرداری قم

روابط عمومی سازمان زیباسازی شهرداری قم

آگهی تجدید مزایده )نوبت اول(

هفته بهزیستي فرصت مغتني براي فرهنگ سازي و ترویج فرهنگ احسان و 
نیکوکاري و ارج نهادن به زحمات و تلاش هاي خادمین زحمتکش در مجموعه بزرگ 
بهزیستي است.  اسلام مکتب محبت و مهروزي و خوبي به همنوع و پرورش دهنده 
نیکوترین و والاترین ارزش ها و خصائل انساني است و اندیشه هاي خیرخواهانه و 
خدمت به خلق نیازمند همواره مورد احترام و مرضي رضاي خالق مي باشد. ارزش 
هایي که به برکت حاکمیت نظام اسلامي و شکل گیري نهادهاي  مقدسي نظیر 
بهزیستي به عنوان -ثمرات ماندگار انقلاب اسلامي- امروز بیش از هز زمان دیگر در 

فضاي کشور متجلي گشته است.
در نظام مقدس جمهوري اسلامي، مجموعه بهزیستي، سازماني متعالي و با اهداف 
دیني و ارزشي است که در راستاي پاسداشت کرامات و ارزش هاي والاي انساني و به 
منظور  تحقق و بسط عدالت اجتماعي، مسؤلیت سنگین خدمات رساني به محرومان 
و معلولان را بر عهده دارد. برنامه ریزي برای حفظ کیان خانواده های آسیب دیده و 
آسیب پذیر، نگهداری و مراقبت و توان بخشی معلولان و آماده سازی آنان برای از 
سرگیری زندگی عادی در جامعه، پیش گیری از معلولیت ها و آسیب های اجتماعی، 
بازپروری، اصلاح و ارشاد ناسازگاران و آسیب دیدگان اجتماعی، تأمین موجبات تشویق 
و جلب مشارکت خیرین و بخش هاي غیر دولتي به منظور بهبود کیفیت خدمات 
رسانی و حمایت از اقشار محروم و آسیب پذیر  از  اساسي ترین وظایف و مسؤولیت 

های  حال حاضر سازمان بهزیستی محسوب مي شود.
 اینجانب ضمن ارج نهادن به زحمات و ایثار و فداکاري تلاش گران عرصه 
بهزیستي، فرا رسیدن هفته بهزیستي و تقارن آن با روزهاي پایاني ماه ضیافت 
الهي و فرخنده عید سعید فطر را به همه مسؤلان و کارکنان خدوم و زحمتکش 
بهزیستي به ویژه مددکاران دلسوز، مددجویان عزیز و عموم خیرین و نیکوکاران 
ارجمند استان قم،  تبریک و تهنیت عرض نموده،  سربلندي و توفیق روزافزون 
همگي این عزیزان را در عرصه مقدس خیر خواهي و یاري رساني به همنوع، از 

درگاه خداوند متعال مسألت مي نمایم.

پیام سرپرست استانداري قم 
به مناسبت هفته بهزیستي

فریدون همتی - سرپرست استانداری قم



مدیر عامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم با 
کولر  به روشن کردن  رانندگان موظف  اینکه  بیان 
اتوبوس ها در هواي گرم هستند،گفت: توقف اتوبوس 
هاي درون شهري در طول مسیر ایستگاه ها غیر مجاز 

است.
سعید امراللهي در گفتگو با قم فردا،با اشاره به وضعیت 
ناوگان حمل و نقل عمومي شهر قم اظهار داشت:اتوبوس 
هاي قم در حال حاضر عمر مفید بالایي دارند و مسن ترین 

اتوبوس ها در قم با سن 7 سال هستند.
وي افزود:ناوگان حمل و نقل اتوبوسراني استان قم جزء 

جوان ترین ناوگان هاي کشور محسوب مي شود.
مدیر عامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم دود زایي 
برخي اتوبوس هاي درون شهري را مورد توجه قرار داد 
وتصریح کرد:نظارت ها به صورت مستمر در حال انجام است 
و اگر اتوبوسي نقص فني داشته باشد و منجر به آلودگي هوا 

شود کنترل و براي رفع مشکل اقدام مي شود.
وي ادامه داد:اخیرا به بخش خصوصي نیز تاکید شده 
است تا نسبت به انجام معاینه فني اتوبوس ها هماهنگي ها 
مقدماتي را انجام دهند تا شاهد آلودگي هوا توسط اتوبوس 

هاي درو ن شهري نباشیم.
امراللهي توقف اتوبوس ها در طول مسیر ایستگاه ها را غیر 
مجاز دانست و تاکید کرد:با استفاده از دستگاه Gps کنترل و 
ردیابي اتوبوس هاي سازمان را در اختیار داریم و این موضوع 
نیز به صورت بخشنامه به اطلاع رانندگان رسیده است که 

نباید در طول مسیر بین ایستگاه ها توقف کنند.
وي افزود:گاهي اوقات برخي اتوبوس ها به دلیل اشغال 
فضاي ایستگاه مجبور مي شوند در طول مسیر اقدام به پیاده 
یا سوار کردن مسافر کنند اما در عین حال تذکرات لازم و 

نظارت ها در حال انجام است.
 مدیر عامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم با بیان اینکه 

رانندگان موظف هستند تا کولر اتوبوس را روشن کنند،عنوان 
کرد:از اوایل اردیبهشت ماه سال جاري نظارت ها بر این 
موضوع تشدید شد و در حال حاضر نیز طبق بررسي هاي 
انجام شده بیش از 95 درصد رانندگان کولرهاي اتوبوس خود 

را روشن مي کنند.
وي با بیان اینکه برخي مواقع موضوعاتي از دید ما مخفي 
مي مانند و مردم باید انعکاس دهنده مشکلات باشند، ادامه 
داد:ممکن است در مواقعي بنا به دلایل متعددي رانندگان از 
کولر استفاده نکنند و در این صورت لازم است تا شهروندان 
گرامي مشخصات اتوبوس و ساعت فعالیتشان را به سازمان 

اطلاع دهند تا موضوع پیگیري شود.
امراللهي ابراز داشت:تصورات غلط نیز باید کنار گذاشته 
شود،در حال حاضر هواي کل کشور گرم است و در مواردي 
نیز به دلیل اینکه درب اتوبوس ها با فاصله کوتاه باز و بسته 

مي شود کولرها جوابگو نیستند.

فرماندار قم گفت: تبلیغات رسانه 
به سمت صرفه  مردم  گرایش  در  ای 
جویی در مصرف آب و برق اثر بخش 

بوده است.
رضا سیار روز سه شنبه در چهارمین 
جلسه شورای هماهنگی مدیریت بحران 
استان در سالن جواد الائمه)ع( استانداری، 
اظهار داشت: پخش تیزرهای تبلیغاتی در 
خصوص صرفه جویی در مصرف آب از صدا 
و سیما منجر به کاهش محسوس مصرف 

آب در استان شده است.
و  فنی  های  نشست  به  اشاره  با  وی 
کارشناسی مسوولان آب و فاضلاب استان 
با صدا و سیما، تصریح کرد: هزینه و بودجه 

تیزرهای  مکرر  پخش  برای  نیاز  مورد 
تبلیغاتی در اختیار صدا و سیما قرار گرفته 
است. سیار در ادامه با بیان اینکه مدیریت 
مصرف در بحث آب و فاضلاب روستایی با 
آب و فاضلاب شهری متفاوت است، تصریح 
کرد: روستاهای استان با وجود قرار گرفتن 
در فاصله یک کیلومتری از یکدیگر از شرایط 
کاملا متفاوتی برخوردار هستند، لذا فارغ از 
تبلیغات رسانه ای مدیریت محلی بخش و 
همچنین مداخله شورای اسلامی استان و 
بخشدار در کاهش مصرف آب بسیار تاثیر 

گذار است.
وی با بیان اینکه همکاری مردم بخش 
شناسایی  در  محلی  مسوولان  با  کهک 

انشعابات نصب شده غیر مجاز میزان مصرف 
آب در این بخش را برغم گرمای زیاد به 
میزان 28لیتر در ثانیه کاهش داد، تصریح 
کرد: ساکنان برخی روستاهای استان در 
طول شبانه روز تنها یک ساعت از نعمت آب 
برخوردار هستند، ولی مدیریت مسوولان 
محلی باعث شده، تا آنها در همین یک 
ساعت آب مصرفی مورد نیاز خود را ذخیره 

سازی و از وضعیت کاملا راضی باشند.
کوچکترین  نباید  اینکه  بیان  با  وی 
مشکلی به خاطر بی آبی متوجه روستاییان 
شود، خاطرنشان کرد: ساکنان این روستاها 
با اسکان در مجتمع های روستایی از نعمت 

آب به طور مداوم برخوردار خواهند شد.

فرماندار قم همچنین با اشاره به اهمیت 
استفاده از ظرفیت های خیرین آبرسان ، 
تصریح کرد: این خیرین که سابقه و پیشینه 
بیشتری از بقیه خیرین دارند، می توانند 
ابزار و  با کمک به دولت و فراهم نمودن 
امکانات مورد نیاز در امر آبرسانی به روستاها 

نقش مهمی را ایفا کنند.
سیار همچنین با اشاره به اهمیت توجه 
به مساله صرفه جویی در مصرف برق، اظهار 
داشت: رسانه ها و وسایل ارتباط جمعی باید 
ضرورت صرفه جویی در مصرف برق را به 
مردم گوشزد کنند، تا دوره سخت تابستان را 
در حوزه زیر ساخت های حیاتی با کمترین 

مشکل بگذرانیم.

مدیر عامل سازمان اتوبوسراني شهرداري قم ؛ 

رانندگان موظف به روشن کردن کولر اتوبوس ها هستند 

در جلسه شورای هماهنگی مدیریت بحران استان مطرح شد: 

»خیرین آبرسان« به یاری روستائیان قم می آیند
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اخبار
معاونت بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي استان قم:

عرضه و فروش بذر از مجاري غیر رسمي 
خلاف قانون است

معاونت بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي استان قم گفت: عرضه 
و فروش بذر از مجاري غیر رسمي خلاف قانون بوده و در صورت مشاهده توسط 
واحد حقوقي موسسه تحقیقات ثبت و گواهي بذر ونهال و از طریق سازمان 

تعزیرات حکومتي و سایر نهادهاي نظارتي قابل پیگیري مي باشد.
رضا وکیل با اشاره به دستورالعمل اجرایي به منظور جابجایي عرضه و تبلیغ بذور 
محصولات زراعي اظهار داشت: شرکت هاي تولید کننده و یا وارد کننده بذور محصولات 
زراعي موظف مي باشند یک نسخه از مجوز تولید و یا تایید بذور وارداتي خود را که از مراجع 

ذیصلاح دریافت نموده اند به سازمان جهاد کشاورزي ارائه نمایند.
وي افزود: شرکت هاي تولید کننده و یا وارد کننده بذر محصولات زراعي موظف مي 
باشند نماینده یا عامل یا عوامل عرضه کننده بذر خود را به همراه لیست قیمت به سازمان 
جهاد کشاورزي معرفي نمایند. وي خاطر نشان کرد: سازمان جهاد کشاورزي بررسي لازم را 
بر روي مجوزهاي صادره براي محصول و ارقام مورد ارائه توسط شرکت ها انجام و در صورت 
مشاهده مغایرت، کتباً مراتب را به شرکت اعلام و رونوشت آن را به معاونت امور زراعت و 

موسسه تحقیقات ثبت و گواهي بذر و نهال منعکس نماید.
معاونت بهبود تولیدات گیاهی سازمان جهاد کشاورزي استان در بخش دیگري از 

سخنان وي افزود: توزیع بذر باید از طریق عامل یا عوامل مورد تایید صورت گیرد.
وي ادامه داد عرضه وفروش بذر از مجاري غیر رسمي خلاف بوده و در صورت مشاهده 
توسط واحد حقوقي موسسه تحقیقات ثبت و گواهي بذر و نهال و از طریق سازمان تعزیرات 

حکومتي و سایر نهادهاي نظارتي قابل پیگیري میباشد.

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قم خبر داد:

تامین بذر گواهی شده گندم و جو 
در سال زارعی جاری

مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان قم از تامین بذر گواهی شده 
گندم و جو در سال زراعی جاری خبر داد.

مجید حمیدی در حاشیه جلسه کمیته فنی بذر که در سالن جلسات سازمان جهاد 
کشاورزی استان قم برگزار شد، طی سخنانی اظهار داشت: یکی از مهمترین نهاده های 
تولید محصولات زراعی، بذر است که اهمیت ویژه ای در جایگاه تولید دارد و به نوعی از 

مهمترین ارکان تولید محصولات زراعی می باشد.
وی با اشاره به اینکه بذر اهمیت ویژه ای در تولید محصولات کشاورزی دارد، افزود: 
سیاست گذاری تولید بذر، برنامه ریزی کوتاه مدت ، میان مدت و بلند مدت تامین توزیع 
بذور مورد نیاز کشاورزان، موارد مربوط به تولید اعم از وضعیت پیمانکاران و مراحل کاشت، 
داشت و برداشت محصول بذر،  از جمله مواردی است که در این کمیته در خصوص آن 
تصمیم گیری شده و تمام این موارد با نظارت نمایندگانی از سازمان جهاد کشاورزی و مرکز 

تحقیقات انجام می شود.
وی با تاکید بر اینکه در مرحله بوجاری در شرکت های تولید کننده بذر نیز نظارت های 
لازم صورت می گیرد، ادامه داد: تصمیم گیری ها و تعیین برنامه کنترل کلان وضعیت 
تولید در کمیته فنی بذر استان انجام می شود که مصوبات آن در نهایت به کمیته فنی بذر 
وزارت جهاد کشاورزی جهت استحضار و اتحاذ تصمیم در خصوص درخواست های کمیته 

استانی ارسال می شود. 
حمیدی در بخش دیگری از سخان خود با اشاره به وضعیت تامین بذر مورد نیاز سال 
زارعی جاری خاطر نشان کرد: امسال توانستیم نسبت به سال قبل هم در زمینه تامین بذر 
جو و هم تولید بذر گندم رشد چشمگیری داشته باشیم و تقریبا کلیه نیاز بذری سال زراعی 
95-94)سال زراعی آینده ( در طبقات پرورشی و گواهی شده بذور گندم و جو با تحقق 

برنامه سال زراعی جاری تامین شده است.
وی ادامه داد: از دیگر اقداماتی که در این کمیته انجام می شود، پیگیری در خصوص 
برآورد و تامین اعتبارات سرمایه در گردش مورد نیاز تولید کنندگان بذر و حل و فصل 

مشکلات آنها و تامین یارانه بذور جهت حمایت از کشاورزان استان است.
مدیر زراعت سازمان جهاد کشاورزی استان در ادامه سخنان خود گفت: کمیته فنی 
بذر هر ماه و در برخی مواقع دوبار در ماه به فراخور نیاز به ریاست رییس سازمان تشکیل 

می شود.
حمیدی تصریح کرد: این کمیته ترکیبی مرکب از رئیس سازمان، معاونت بهبود 
تولیدات گیاهی، مدیر زارعت، مدیر شهرستان، مدیر شرکت خدمات حمایتی، نمایندگان 
تولید کنندگان بذر استان، یک نماینده از کشاورزان گندم کار و جوکار نمونه و همچنین 

نماینده مرکز تحقیقات دارد.

مدیرکل منابع طبیعی  استان قم:

 استخرهای وسف بر رودخانه امامزاده اسماعیل 
تاثیر منفی گذاشته است

مدیرکل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم گفت: مدیریت جامع به عنوان 
رکن اساسی آبخیزداری نقش مهم و حایز اهمیتی را در این حوزه ایفا می کند.

سید محمد تقی سجادی روز سه شنبه در چهارمین جلسه شورای هماهنگی 
مدیریت بحران استان در سالن جواد الائمه)ع( استانداری، با بیان اینکه استان قم در 7 
سال گذشته بین 20 تا 30 درصد و در سال گذشته 50 درصد کاهش بارندگی داشته 
است، اظهار داشت: رود خانه ها نیز بین 300 تا 400 میلیون متر مکعب با کاهش آب 
مواجه بودند، و از زمان احداث سدهای بالا دستی متاسفانه چالش های بزرگی در این 

حوزه ایجاد شده است.
وی همچنین با بیان اینکه برنامه های آبخیزداری به نوعی مدیریت وضعیت خشکسالی 
است، تصریح کرد: با اجرای پروژه های درست و مدیریت صحیح برنامه های آبخیزداری 
باید توجه جدی به این بخش داشته باشیم، چرا که در اجرای برنامه های آبخیزداری سوء 

برداشت وجود دارد.
وی تصریح کرد: بدون شک اجرای عملیات مکانیکی یا سازه های کنترلی به نوعی 

بخش کوچک و ناقصی از تصورهای موجود در مورد آبخیزداری است.
سجادی با بیان اینکه برغم خشکسالی های موجود در قم بسیاری از برنامه ها و پروژه 
های آبخیزداری اجرا شده، تاثیر مستقیم خود را به خوبی نشان دادند، افزود: از این رو به 
نوعی می توان تصور کرد، توسعه برنامه های آبخیزداری می تواند با وجود حداقل بارندگی 

و شرایط خشکسالی تاثیر مستقیم خود را بر منابع آبی داشته باشد.
مدیرکل منابع طبیعی قم با بیان اینکه همان اتفاقی که ادعا می شود، به خاطر احداث 
سد در حوزه های بالا دستی قم رخ داده، در حوزه های آبی درون استانی نیز به وقوع 
پیوسته است، تصریح کرد: بحث ذخیره آب کشاورزی در استخرهای سرباز به عنوان یک 
اقدام بسیار مرسوم در برخی از مناطق، از جمله این اتفاق ها است، که به عنوان نمونه 
استخرهای سربازی که در منطقه وسف ایجاد شده، بر رودخانه امامزاده اسماعیل تاثیر 

منفی گذاشته است.

حوادث
رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

دستگیري سارق حرفه اي با 20 فقره سرقت
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم از دستگیري سارق حرفه اي 

با 20 فقره سرقت خبر داد. 
سرهنگ  مهدي قدمي با اعلام این خبر گفت: با شکایت چند تن از شهروندان در 
خصوص سرقت از منازل، موضوع به صورت ویژه در دستور کار ماموران پلیس آگاهي 

استان قرار گرفت. 
وي افزود: کارآگاهان پلیس بوسیله ي اقدامات فني و شگردهاي پلیسي به فردي 
مظنون و با هوشیاري موفق به شناسایي مخفیگاه وي شدند و در یک عملیات ضربتي 

متهم را دستگیر کردند. 
رئیس پلیس آگاهي فرماندهي انتظامي استان قم در ادامه اظهار داشت: سرانجام با 
بررسي هاي به عمل آمده و ارائه دلایل و مدارک، متهم به 20 فقره سرقت خودرو، داخل 

خودرو و منزل اعتراف کرد. 
این مقام انتظامي گفت: در ادامه تحقیقات پلیس، فردي که با متهم همکاري داشته و 
اقدام به خرید اموال مسروقه از وي مي کرده است نیز شناسایي و دستگیر شد که وي نیز 

به بزه انتسابي اعتراف کرد. 
سرهنگ قدمي در خاتمه به شهروندان توصیه کرد: براي اطمینان بیشتر بر روي دیوارها، 
کلیه پنجره ها و نقاط قابل نفوذ منزل مانند پاسیو، نورگیر و... حفاظ محکم و مقاوم نصب 

نموده و حتي الامکان درب هاي ورودي منزل را به سیستم هشداردهنده مجهز نمایند. 

توصیه هاي پلیس فتا  قم در آستانه عید سعید فطر

 شهروندان مراقب فراخوان هایي با مضامین  
پرداخت اینترنتي فطریه باشند

به  فطر  عید  آستانه  در  قم  استان  انتظامي  فرماندهي  فتا  پلیس  رئیس 
شهروندان هشدار داد. 

سرهنگ علي موالي   اظهار داشت : پلیس فتا از شهروندان درخواست مي کند که 
در آستانه عید فطر مراقب فراخوان هایي با مضامین  پرداخت اینترنتي فطریه ،  کمک به 
نیازمندان ، آزاد سازي زندانیان نیازمند، کفاره و یا اینکه شما در قرعه کشي عید سعید فطر 
برنده شده اید باشند.وي افزود: شهروندان اگرقصد پرداخت اینترنتي فطریه و یا کفاره روزه 
را دارند از طریق تلفن بانک، اینترنت بانک و سایت هاي معتبر کمیته امداد امام خمیني)ره( 
در سراسر کشور اقدام نموده و دقت داشته باشند تا در دام سایت هاي جعلي موسوم به 
فیشینگ گرفتار نشوند و در هنگام پرداخت، موارد ایمني چون آدرس سایت و وجود 
گواهینامه ssl را نادیده نگیرند.رئیس پلیس فتا فرماندهي انتظامي استان قم در ادامه بیان 
داشت: افراد در صورت دریافت پیامک هایي با مضمون اینکه شما در قرعه کشي عیدانه 
برنده شده اید، این نکته را در نظر داشته باشند که ارگان ها و شرکتهایي که جشنواره و 
قرعه کشي برگزار مي کنند به هیچ عنوان به شیوه پیامکي برندگان خود را اعلام نمي کنند.

این مقام انتظامي در خصوص مسافرت در این ایام نیز گفت: اگر شهروندان در تعطیلات 
عید سعید فطر قصد سفر دارند، هرگونه درخواست از بلوتوث هاي ناشناس را در مکان هاي 
عمومي مثل اتوبوس و مترو رد کنند و به دقت مراقب دستگاه هاي حامل داده هاي خود 
باشند.سرهنگ موالي در خاتمه نیز به شهروندان توصیه کرد: اطلاعات سفر خود را در 
شبکه هاي اجتماعي به اشتراک نگذاشته و در هنگام مکالمه با تلفن همراه در مکان هاي 

عمومي از بیان اطلاعات مهم مالي و شخصي خود پرهیز کنند.

رییس پلیس راهور استان قم  اعلام کرد :

محدودیت ترافیکي عید سعید فطر در قم
رییس پلیس راهور استان قم با اشاره به برگزاري نماز عید فطر در حرم مطهر 
حضرت معصومه)س( و ایجاد سهولت در عبور و مرور شهروندان طرح ترافیکي 

عید سعید فطر را اعلام کرد. 

سرهنگ سید کرم الله حسیني  با بیان اینکه تردد وتوقف در معابر هسته مرکزي و به 
ویژه حرم مطهر حضرت معصومه )س( ممنوع خواهد بود، افزود: این محدودیت ها شامل 
حدفاصل سه راه بازار تا سه راه ارم، تقاطع حجتیه به سمت خیابان شبستان و تقاطع شهداء 

به سمت خیابان ارم مي شود.
وي محل پارک موتورسیکلت ها را نیز با توجه به اینکه بخشي از سطح سواره رو ها 
براي این امر پیش بیني شده است، به شرح ذیل اعلام کرد: چهار راه شهداء پارکینگ 
اماکن، حد فاصل تقاطع حجتیه - بهار تا روبروي هتل الزهراء، از دور برگردان منتظري تا 
چهارراه حجتیه،  از سه راه ارم به سمت خیابان چهار مردان و  سه راه بازار به سمت سه 
راه ارم تا روبروي مدرسه آیت الله گلپایگاني.وي همچنین محل پارک خودروهاي شخصي 
را پارکینگ شرقي حرم مطهر و پارکینگ زائر معرفي کرد.رییس پلیس راهور استان قم در 
پایان از شهروندان و رانندگان در خواست کرد: همچون مراسمات گذشته با رعایت قوانین و 

مقررات راهنمایي و رانندگي، خدمتگزاران خود را در پلیس راهور یاري کنند.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  اعلام کرد:

عامل انسانی علت آتش سوزی منطقه پلنگ دره
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم  گفت :عامل انسانی علت آتش 

سوزی منطقه حفاظت شده پلنگ دره قم بوده است 
 سید رحمان دانیالی در جلسه  هماهنگی مدیریت بحران با اشاره به اینکه خوشبختانه 
در هنگام آتش سوزی نیروهای سرشماری ما در محل حضور داشتند، افزود: خوشبختانه 
توانستند اطفا حریق را در این منطقه که به عنوان ذخیره گاه جانوران مدنظر گرفته می شود 

و به نسبت مناطق دیگر استان قم بسیار پربار است انجام دهند.
دانیالی با اشاره به اینکه وزش باد نیز می توانست به آسیب وارده و خسارات کمک کند، 
افزود: این منطقه مستعد آتش سوزی و با توجه به نوع ساختار منطقه در کسری از ثانیه و با 

توجه به وزش باد حریق صورت می گیرد و کنترل آن بسیار سخت است.
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان قم با اشاره به اینکه علت حریق عامل انسانی 
بوده است، خاطرنشان کرد: دو نفر از همکاران محیط زیست آسیب جدی دیده اند و به 
بیمارستان شهید بهشتی منتقل شدند. وی با اشاره به اینکه آتش با بیل و بیلچه و امکانات 
بسیار محدود مهار شد، افزود: مناطق حفاظت شده کشور 10 الی 11 درصد و تقریباً برابر 

فرانسه اما امکانات فرانسه 600 برابر ما است.

مدیر روابط عمومی  بهزیستی استان قم خبر داد:

ارائه خدمات بهزیستی به صورت رایگان 
در هفته بهزیستی

مدیر روابط عمومی  بهزیستی استان قم گفت: هر ساله از 25 الی 31 تیرماه 
هفته بهزیستی نامگذاری شده است که ما با عزمی راسخ، بر آنیم تا گزارشی از 
عملکرد فعالیت های یک ساله گذشته بهزیستی استان را به صورت شفاف در 

اختیار عموم مردم قرار دهیم.
محمد عباسیان با اشاره به آغازهفته بهزیستی و نامگذاری این هفته با عنوان ))تنها، 
همه با هم می توانیم(( عنوان کرد: بهزیستی به معنای واقعی همان بهتر زیستن است که 
نامگذاری امسال نوید بخش زندگی بهتر برای جامعه هدف ما می باشد که به میمنت این 
هفته،  برنامه های مختلفی از 25 لغایت 31 تیرماه از سوی این اداره کل در استان به اجرا 
در خواهد آمد.وی افزود:  بعد از اعلام و بررسی های لازم در خصوص برنامه های هفته 
بهزیستی از سوی کمیته اجرائی، این برنامه ها  همکاری تمامی معاونت ها در حوزه های 
مختلف با هدف شناساندن خدمات بهزیستی به هم استانی های گرامی اجرا خواهد شدوی 
در ادامه از دیدار جمعی ازپرسنل بهزیستی با استاندارمحترم و مسئولین و آیات عظام جهت 
ارائه گزارش عملکرد، خبر داد و گفت: در ادامه این دیدارها،  بازدید نمایندگان محترم 
مجلس و استاندار از مراکز تحت نظارت بهزیستی  در دستور کار قرار گرفته استعباسیان در 
ادامه، هفته بهزیستی را بهترین فرصت برای ارائه گزارش عملکرد یکساله عنوان کرد و افزود:  
در هفته بهزیستی، مدیر کل محترم بهزیستی استان به همراه معاونین گرامی، نشست 
خبری و مطبوعاتی با اصحاب رسانه دارند که گزارشی از خدمات بهزیستی به جامعه 
هدف در یکسال گذشته و اقدامات پیش رو عنوان خواهد شدوی در ادامه از ارائه خدمات 
رایگان مشاوره ژنتیک وشنوائی به عموم شهروندان در این هفته خبر داد و گفت: علاوه بر 
این خدمات،  معرفی معلولین و مددجویان موفق به صدا و سیما، ملاقات شورای معاونین 
سازمان با نمایندگان استان، تهیه بروشور و اطلاع رسانی محیطی، نمایشگاه دستاوردهای 
معلولین، برنامه های ورزشی ویژه کارکنان و معلولین)مسابقات گلبال، فوتسال، شنا، والیبال 
و...(، سخنرانی مدیر کل سازمان در پیش از خطبه های  نماز جمعه، بازدید از منزل 
مددجویان با حضور مسئولین، اطعام و افطار به مددجویان به صورت ویژه در هفته بهزیستی 
و پرداخت ارزاق،  و رایگان نمودن کلیه خدمات بهزیستی در بخش های دولتی و 80 درصد 

تخفیف در مراکز غیر دولتی در این هفته،  انجام خواهد شد.

قصد  که  گفت: کسانی  قم  پسماند شهرداری  مدیریت  سرپرست سازمان 
خاکبرداری دارند، باید برای دریافت مجوز به سازمان مدیریت پسماند مراجعه 

کنند.
سید عبدالله میرابراهیمی در گفت وگو با فارس با اشاره به قانون اجرایی در زمینه نخاله های 
ساختمانی اظهار کرد: سازمان مدیریت پسماند به ساماندهی وضعیت نخاله های ساختمانی 
می  پردازد.وی خاطرنشان کرد: بر اساس تبصره ای که در قانون مدیریت پسماند تعریف شده، 
امکان واگذاری مسئولیت جمع آوری، جداسازی و دفع پسماندها به شخصیت های حقیقی و 
حقوقی وجود دارد.سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم با بیان اینکه شهرداری 
قم در زمینه جمع آوری نخاله های ساختمانی به صورت مطلوب عمل کرده است،  گفت: 
دستورالعملی وجود دارد که بر اساس آن کسانی که قصد خاکبرداری دارند، باید برای دریافت 

مجوز به سازمان مدیریت پسماند مراجعه کنند.
وی خاطرنشان کرد: نخاله های جزء، حجم کمتر از پنج مترمکعب دارند و باید در نظر 
داشت که ماشین آلات حمل خاک و نخاله برچسبی در کنار درب آنها نصب شده و دارای 

کد هستند.  
میرابراهیمی با اشاره به اینکه سایت های تخلیه نخاله در نظر گرفته شده است، گفت: چهار 
سایت تخلیه نخاله وجود دارد که در جمکران واقع در جاده امامزاده علیرضا )ع(، بزرگراه امام 
علی )ع( رو به روی جایگاه CNG، جاده کوه سفید و پردیسان ابتدای جاده ورجان واقع 

شده است.

وی یادآور شد: در نظر گیری نقاط مختلف برای تخلیه نخاله از هزینه های اضافی جلوگیری 
می کند تا به آسانی بتوان نخاله های ساختمانی به سایت های در نظر گرفته شده منتقل کنند.

سرپرست سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم عنوان کرد: با توجه به بررسی های کارشناسی 
صورت گرفته نوع خاک هر منطقه شناسایی می شود تا خاک های مرغوب و با کیفیت بازیافت 

شود، بنابراین برخی از سازمان ها مانند فضای سبز می توانند از این خاک ها استفاده کنند.
تعیین مراکزی برای حمل خاک و نخاله 

وی با اشاره به تعیین مراکزی برای حمل خاک و نخاله گفت: کسانی  که به دلیل ساخت و 
ساز در زمینه حمل این خاک و نخاله ها با مشکل مواجه هستند، می توانند با این مراکز تماس 

حاصل کنند تا نسبت به حمل خاک و نخاله آنها اقدام لازم انجام شود.
میرابراهیمی خاطرنشان کرد: به منظور جلوگیری از مزاحمت نخاله های ساختمانی 
باکس هایی در نظر گرفته شده که با تماس جلوی درب منازل قرار می گیرد تا نسبت به 
جمع آوری این نخاله ها اقدام شود و افراد می توانند با شماره تلفن 37845141 برای این 

منظور تماس حاصل کنند.
وی یادآور شد: باید در نظر داشت قانون این اجازه را به سازمان داده تا در صورت تخلف در 
زمینه نگهداری، حمل و نقل و تخلیه پسماندها شکایت خود را اعلام کنند.سرپرست سازمان 
مدیریت پسماند شهرداری قم با اشاره به اهمیت آموزش و اطلاع رسانی گفت: سازمان مدیریت 
پسماند قصد دارد در زمینه آموزش و اطلاع رسانی اقداماتی را انجام دهد تا شهروندان به دلیل 

ناآگاهی به تخلف در این زمینه نپردازند.

سرپرست استانداري قم بر ضرورت 
کمک بانک ها به تولید و اشتغال استان 
تاکید کرد و گفت: درآمدهای بانک ها 

نباید از قم خارج شود.
فریدون همتي سرپرست استانداري قم در 
مراسم ضیافت افطاري موسسه مالي اعتباري 
و  ها  بانک  درآمدهاي  اینکه  بیان  با  کوثر 
مؤسسات مالي نباید از قم خارج شود، افزود: 
بانک ها باید با جذب حداکثري منابع بخش 
خصوصي را در تولید و اشتغالزایي یاري دهند. 
وام هاي قرض  پرداخت  به  اشاره  با  همتي 
الحسنه بدون کارمزد توسط این موسسه افزود: 
سقف تعداد وام هاي پرداختي در این موسسه 

باید مشخص شود تا شهروندان از خدمات آن به نحو احسنت 
بهره مند شوند. 

مشاور عالي وزیر کشور همچنین با بیان اینکه درآمدهاي 
موسسات مالي استان قم باید در همین استان استفاده شوند، 
خاطرنشان کرد: بانک هاي قم باید با جذب حداکثري منابع، 

با همه ي توان خود بخش خصوصي را کمک کنند.

استمداد همتی از خیرین برای حل
 معضل ریزگردها در قم

سرپرست استانداری قم همچنین روز چهارشنبه در 
چهارمین جلسه شورای هماهنگی مدیریت بحران استان در 
سالن امام جواد )ع( استانداری، گفت: باید با برقراری رابطه با 
خیرین به عنوان یک منبع عظیم خدادادی و گوشزدن کردن 
اهمیت معضلات زیست محیطی و تهدیدهای آن برای 
چرخه زندگی در استان و استان های همجوار از ظرفیت 
آنها در کنار منابع و اعتبارات ملی برای حل معضل ریز گردها 
در استان استفاده کرد. فریدون همتی حل معضل ریزگردها 
در قم را نیازمند تهیه یک طرح مطالعاتی و کارشناسی قابل 
اجرا عنوان کرد اظهار داشت: دستگاه های ذیربط باید با تهیه 
و تدوین این طرح راهکارهای مقابله با این معضل زیست 
محیطی از قبیل کاشت درختچه یا درخت های مثمر یا غیر 
مثمر را احصا کنند. وی با تاکید بر تلاش همه جانبه اداره 
کل حفاظت محیط زیست، منابع طبیعی و جهاد کشاورزی 
و همچنین استانداری و فرمانداری برای محقق شدن این امر، 
تصریح کرد: بدون شک با بر داشته شدن موانع پیش روی 
بخش خصوصی جهت مشارکت آن در بحث درختکاری و 
توسعه فضای سبز می توان طیف عظیمی را در این زمینه 
فعال کرد تا پشتوانه مالی این کارها تنها به اعتبارهای دولتی 

محدود نشود. 
همتی با اشاره به تغییرات آب و هوایی به عنوان معضل در 
پیش روی استان و کشور، تصریح کرد: به گفته کارشناسان تا 
50 سال آینده این وضعیت ادامه یافته و پس از آن نیز وضع 
اگر بدتر نشود، بهتر نخواهد شد؛ لذا این مساله یک پدیده 
تحمیلی است. وی با اشاره به ضرورت توجه به امر توسعه 
و استفاده از منابع طبیعی در این راستا، تصریح کرد: توسعه 
علاوه بر داشتن محاسن، معایبی نیز دارد، ولی با مدیریت 
کردن باید معایب آن را به حداقل رساند و با جایگزین کردن 

خسارت های وارده به طبیعت در نتیجه توسعه آن را جبران 
کرد. همتی با تاکید بر داشتن توسعه ای با سرعت و با شتاب 
در همه حوزه ها از آن به عنوان یک اصل جدی در پیش 
رو یاد کرد و افزود: برغم اهمیت این موضوع از طرفی با 
پدیده خشکسالی و کاهش بارندگی تا مرز 50 درصد مواجه 
هستیم، لذا با اتکا به مدیریت دقیق و سنجیده باید به نحو 
معجزه آسایی مسیر برون رفت از این مشکلات را هموار کرد.

ناهماهنگی ها را باید به سازگاری
 و هماهنگی تبدیل کرد

سرپرست استانداری قم با بیان اینکه مدیریت هوشمند، 
کار آمد و متکی به روش های علمی و استفاده از دانش و 
تکنولوژی و همچنین مشارکت مردم در مقابله با بیابانزدایی و 
کاهش مصرف باید همه با هم به عنوان یک منظومه تنظیم 
شود، تصریح کرد: باید با به کارگیری و همچنین استفاده 
از همه این موارد در کنار هم شرایط بحرانی پیش آمده را 
مدیریت کنیم. وی استفاده از منابع طبیعی و ثروت های 
و  دانست  اشتغالزایی ضروری  و  تولید  برای  را  خدادادی 
افزود: بدون شک این اقدام بر خلاف میل اداره کل منابع 
طبیعی و حفاظت محیط زیست است، لذا این قبیل تضادها 
و ناهماهنگی ها را باید به سازگاری و هماهنگی تبدیل کرد. 
همتی با بیان اینکه تک شهر بودن در استان قم برای این 
استان باید یک فرصت تلقی شود، تصریح کرد: قم با توجه 
به قرار گرفتن در محور مواصلاتی 17 استان کشور باید یک 
شهر 3 میلیون نفری محسوب شود، لذا مدیریت در این 

استان باید همانند استان های پر جمعیت صورت گیرد.
 ضرورت مدیریت و مهار کانون های گرد و غبار

وی با ضروری خواندن مدیریت و مهار کانون های گرد 
و غبار و سایر آلاینده های زیست محیطی دیگر در استان، 
اظهار داشت: باید ارزیابی ها و تحلیل های قوی از بحث کانون 
های گرد و غبار در استان داشته باشیم و دلایل عمده آن از 
قبیل کمبود بارندگی، حفر چاه های غیر مجاز و غیره را 
ریشه یابی کنیم. وی با بیان اینکه باید میزان تهدید بالای 
این کانون ها به وزارتخانه ها و مدیران ارشد کشوری انتقال 
داده شود، افزود: ارزیابی خطرهای ناشی از ریزگردها باید 
جزء کارهای دستگاه های اجرایی استان باشد تا با تلاش 
همگانی مسوولان کشوری را نسبت به جدی بودن این 
بحران حتی برای تهران با توجه به نزدیک بودن آن به قم 

آگاه کنیم. وی دعوت از مدیران ارشد دستگاه 
های کشوری برای بازدید از محیط استان قم 
و همچنین برگزاری جلسه با مدیران استانی 
باید حداکثر  افزود:  را ضروری عنوان کرد و 
تلاش را برای اخذ منابع از محل ماده 10 و 
12 قانون مدیریت بحران به کار گرفت، چرا 
که تخصیص منابع از این محل نسبت به ردیف 
های بودجه ملی و استان با سهولت بیشتری 
صورت می گیرد. وی اضافه کرد: دستگاه های 
استانی باید با تعامل بیشتر با دستگاه های 
کشوری منابع ملی مورد نیاز برای استان را 
جذب کنند. همتی با اشاره به اهمیت توجه 
به بحث استفاده از ظرفیت های خیرین برای 
حل مشکلات زیست محیطی استان، تصریح 
کرد: باید با اطلاع رسانی از طریق رسانه ها و تریبون های 
عمومی از جمله نماز جمعه خیرین را جهت همکاری با دولت 
برای مقابله با مشکل گرد و غبار تشویق کرد. وی با بیان 
اینکه حتی در صورت توافق هسته ای مشخص نیست، در 
منابع و بودجه های دولتی تغییری ایجاد شود، تصریح کرد: 
باید با برقراری رابطه با خیرین به عنوان یک منبع عظیم 
خدادادی و گوشزدن کردن اهمیت معضلات زیست محیطی 
و تهدیدهای آن برای چرخه زندگی در استان و استان های 
همجوار از ظرفیت آنها در کنار منابع و اعتبارات ملی برای 

حل معضل ریز گردها در استان استفاده کرد.
موزه انقلاب و دفاع مقدس قم 
باید همچون نگینی بدرخشد

سرپرست استانداری قم همچنین در دیدار مدیرکل 
حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس استان، گفت: 
مرکز فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس استان قم باید در جهت 
معرفی آثار شهدا و حماسه سال های مقاومت همچون 

نگینی در استان بدرخشد. 
فریدون همتی با بیان اینکه حفظ آثار شهدا برای آشنایی 
نسل های امروز و آینده از اهمیت بسزایی برخوردار است، 
افزود: نسل های آینده با مطالعه آثار دفاع مقدس از جمله 
خاطرات شهدا و رزمندگان اسلام و یادگارهای به جای مانده 
در قالب دستنوشته، وصایا و اسناد مربوطه، با فرهنگ ایثار و 

شهادت آشنا و مانوس میشوند.
وی با تاکید بر ضرورت حفظ و ترویج فرهنگ دفاع 
مقدس ادامه داد: کسانی که جنگ را از نزدیک ندیده  و درک 
نکرده اند، با مطالعه آثار آن دوران خواهند دید که جوانان 
متدین، انقلابی و متعهد ما چگونه از دین و آیین و مرز و بوم 

دفاع نموده و همه هستی خود را در این راه تقدیم کردند.
روند  به  اشاره  با  همچنین  قم  استانداری  سرپرست 
پیشرفت پروژه مرکز فرهنگی انقلاب و دفاع مقدس گفت: 
موزه انقلاب و دفاع مقدس و آثار شهدا و سال های مقاومت 
و حماسه ایثار و شهادت باید همچون نگینی در استان تلالو 
داشته باشد و امیدواریم با تلاشهای صورت گرفته، این مرکز 

زودتر ازموعد مقرر به بهره برداری برسد.
همتی در پایان بر لزوم برنامه ریزی به منظور اجرای 

هرچه باشکوهتر برنامه های هفته دفاع مقدس تاکید کرد.

میرابراهیمی عنوان کرد:

خاکبرداری در قم فقط با اخذ مجوز سازمان پسماند 

سرپرست استانداري قم:

درآمدهاي بانک ها از قم خارج نشود

فاضلاب  و  آب  مدیرعامل شرکت 
استان قم بابیان اینکه در استان قم 
فعلاً مشکل قطعی آب نداریم، گفت: 
قم با 18.5 درصد پرتی آب در بین ۶ 
شهر با کمترین میزان پرتی آب قرار 

دارد. 
جلسه   در  بینا  توکلی  عبدالحمید 
هماهنگی مدیریت بحران که ظهر دیروز 
در سالن امام جواد )ع( استانداری قم برگزار 
شد، با اشاره به اینکه یک درصد کاهش آب 

در 3 ماه گذشته داشته ایم، اظهار داشت: در 
مصرف و مدیریت پرت شبکه یک درصد 
کاهش داشته ایم که این در 7 سال گذشته 

بی سابقه بوده است.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم با اشاره به اینکه فشار بر اساس مصرف 
مردم در ساعت های مختلف به گونه  متفاوت 
اعمال می شود، افزود: با تعویض کنترهای 

مشترکان معمولاً مصرف واقعی تر می شود.
وی بابیان این که 27 هزار کنتور در دو 

سال گذشته تعویض شده است، تأکید کرد: 
در استان قم فعلاً مشکل قطعی آب نداریم.

توکلی بینا با اشاره به اینکه در هفته 
گذشته در سلفچگان قطعی طولانی آب را 
داشتیم، گفت: اهالی با توجه به نگرانی که از 
کمبود آب کشاورزی دارند اجازه حفر چاه 
عمیق را در آن منطقه نمی دهند که در این 

زمینه به مشکل برخورده ایم.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان 
قم با اشاره به اینکه یکی از وظایف شرکت 

کاهش  حاضر  حال  در  فاضلاب  و  آب 
مدیریت مصرف برق است، خاطرنشان کرد: 
ساعت پیک مصرف برق از شب به ساعت 
11 تا 3 منتقل شده  و در این زمان دیگر 
مصارف برق که غیرضروری هستند قطع 

می شود تا برق کافی وجود داشته باشد.
قم 18.5  شهر  اینکه  به  اشاره  با  وی 
درصد و استان قم 20 درصد پرتی آب دارد، 
افزود: شهر قم در سطح کشور بین 6 شهری 

است که کمترین پرتی آب را دارد.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان قم: 

فعلا مشکل قطعی آب در استان نداریم 

سرمقاله
پیروز واقعی 

توافق هسته ای کیست؟
 پس از گذشت بیش از 12 سال مذاکره و گفتگوهای 
مستمر و نفس گیربالاخره 5+1 و ایران به یک توافق هسته 
ای دست یافتند که می توان از هم اکنون آن را به عنوان 

یکی از حوادث مهم قرن 21 یاد کرد.
روال تاریخ در ثبت حوادث و رویدادها ی ماندگار نمایانگر نقش افراد، نهادها و فضای 
حاکم بر شرایط روز است که درهر واقعه ای اندازه و تاثیر این عوامل می تواند مورد سنجش 
و اندازه گیری قرار گرفته و به میزان اثرگذاری هر یک ازعوامل به همان میزان هم اهمیت 

آن متغیرها می تواند مورد تاکید قرار گیرد.
اینک وقتی به 12 سال مذاکرات پر فراز و نشیب و پیچیده کشورهای 5+1 با ایران نظر 
می کنیم می توان دریافت که این مسیر اگر چه یک رقابت و چالش نابرابر و در بسیاری 
موارد خصمانه از سوی قدرتها بزرگ علیه تهران بوده ولی بدلایل مختلف جمهوری اسلامی 
ایران با تمامی توان خود پس از سالها مذاکره و پیگیری، موفق به طی کردن این راه طولانی 

و به پایان رساندن این پرونده به جایگاه قابل اعتماد شده است.
در این شرایط می توان با مراجعه به تاریخ و رصد حافظه آن دریافت که مسیر این توافق 
از چه مراحل سخت و طاقت فرسایی عبور کرده و کدام منطق و عقل سلیم توانسته است 
با تمامی فشارها و تنگناها هم اکنون خود را از میان فضای غبارالود سیاسی و تبلغاتی غرب 

خارج کرده و به یک جمع بندی مورد رضایت دو طرف برساند.
در مقایسه دو ذهنیت ایران و رقبای آن در موضوع هسته ای می توان عمق این رقابت 
را بهتر درک نمود،آنجا که ایران بر محورهای اصولی همانند گفتگوهای سازنده، دستیابی 
به حقوق مسلم هسته ای،توافق عزتمندانه، نرمش قهرمانانه در کنار بدعهدی قدرتهای 
بزرگ تاکید فراوان داشته و در مقابل کشورهای 5+1 از زبان افراد و کشورهای مختلف بر 
عناوینی چون توقف و پایان فعالیت های هسته ای، تحریم برای تضعیف ایران و تهدیدات 
مکرر نظامی و غیر نظامی و فقدان منطق دیپلماتیک ایران و عدم سازگاری آن با دنیا متهم 

شده است.
سخن آخر اینکه اگر بخواهیم در چنین فضایی پیروزمندان صحنه گفتگوهای پیچیده 
هسته ای را برشماریم بطور حتم می توان گفت که منطق سازنده و رویکرد عقلانی 
جمهوری اسلامی ایران برای احقاق حقوق مسالمت امیز هسته ای خود نمی تواند فاقد 
پشتوانه محکم در نظام تصمیم گیری کلان در کشور باشد که با هدایت و راهبری رهبر 
معظم انقلاب به پیش می رود و در کنار خود از تیمی با تجربه در دولت و از پشتیبانی یک 

ملت بزرگ برخوردار است.

حسن لاسجردی



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,855,000یک مثقال طلا

889,930یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,700,000سکه بهار آزاد ی

8,710,000سکه امامی

4,550,000نیم سکه

2,570,000ربع  سکه

1,670,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,۶00,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 4۶,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

قدرت خرید این روزها موضوعی است که ذهن بیشتر مردم 
را به خود جلب کرده است. دولت به دنبال راهکارهایی است که 
این قدرت خرید را افزایش دهد و فعالان اقتصادی بیم تله های 

تورمی ناشی از آن را دارند. 
 قدرت خرید این روزها موضوعی است که ذهن بیشتر مردم را به 
خود مشغول کرده است، حتی مسئولان هم معتقدند که اگرچه نسبت 
به گذشته، قدرت خرید مردم افزایش یافته است اما به هرحال باید برای 
تحریک بازار و تقاضا هم که شده، اندکی قدرت خرید را افزایش داد تا 
بتوان هم چرخ تولید را به چرخه درآورد و هم از سوی دیگر، دسترسی 
مردم را به تامین مایحتاج خود، آسان تر کرد.   البته دولت راهکارهای 
مختلفی در نظر گرفته که دامنه آنها، از افزایش حقوق و دستمزد و 
بن کارگری گرفته تا ارایه وام هایی از سوی بانک ها برای خرید کالا و 

بسته های خرید کشیده شده است.
 در این میان، جدی ترین طرحی که به تازگی دولت در رابطه با 
افزایش قدرت خرید مردم ارایه کرده است، ارایه وام هایی به مردم آن 
هم برای خرید کالاهای ایرانی است، اما همواره بیم آن وجود داشته که 
با ارایه این وام ها، نه تنها قدرت خرید مردم در کالاهای ایرانی افزایش 
نیابد بلکه این راهکار دولت که پشتیبانی همزمان تولید و مردم را دنبال 
می کند، پولی به دست تولیدکنندگان نرسد تا چرخ تولید هم به گردش 
درآید و تولید از رکود خارج شود.  با این وجود، تجار و فعالان اقتصادی 
راهکارهایی را برای بالا بردن قدرت خرید مردم ارایه می دهند. آنها 
مخالف با ارایه چنین راهکارهایی از سوی دولت هستند و معتقدند که 
اگر چرخ تولید بچرخد، به خودی خود کالا با قیمت تمام شده پایین تری 
به دست مردم می رسد و هم قدرت خرید آنها با توجه به درآمدهایشان 
افزایش می یابد و هم از سوی دیگر، تولید هم به رونق می رسد و میزان 
نقدینگی که به منظور افزایش قدرت خرید وارد جامعه می شود، دیگر 

تورم زا نخواهد بود.
 راهکار فعالان اقتصادی برای افزایش قدرت خرید مردم

 فرهاد فزونی، عضو کمیسیون بازار پول و سرمایه اتاق بازرگانی و 
صنایع و معادن تهران در خصوص راهکارهای افزایش قدرت خرید مردم 
گفت: افزایش قدرت خرید مردم اگر قرار باشد که با تزریق نقدینگی به 
جامعه و در اختیار گذاشتن پول نقد برای خرید کالا باشد، به طور قطع 
منجر به حمایت از مردم نشده و بار تورمی سنگینی را هم به دنبال 

خواهد داشت. 
وی افزود: تنها راهکاری که علاوه بر ایجاد قدرت خرید برای مردم، بار 

تورمی هم نخواهد داشت و درآمد نسبتا پایدار برای مردم ایجاد می کند، 
ایجاد اشتغال و درآمد برای مردم است. در غیر این صورت، ارایه یارانه و 
پول نقد و کارت اعتباری، راه به جایی نمی برد. به گفته فزونی، متاسفانه و 
بدبختانه دولت هم اکنون پرداخت یارانه نقدی را همچنان ادامه می دهد 
در حالی که فعالان اقتصادی و کارشناسان بارها و بارها از آثار تورمی این 
یارانه ها صحبت کرده اند، بنابراین دولت هم امروز قادر نیست که یارانه ها 
را قطع کند و همین یارانه ها، نه برای رفع مشکلات کشور کارساز است 

و نه گره از کار مردم باز می کند.  
 وی اظهار داشت: دولت متاسفانه پول هم ندارد و همیشه باید در 
محاسبات خود این یارانه ها را خورده شده و از بین رفته بداند و از جای 
دیگر، منابع مالی مورد نیاز خود را تامین کند در حالی که باید به جای 
پرداخت یارانه و کارت های اعتباری، اشتغال را افزایش داد و با افزایش 
اشتغال، به تولید رسید، زیرا زمانی که تولید افزایش یابد، بازار رقابتی 
می شود و تورم هم زیاد نخواهد شد، بنابراین پولی که بابت حقوق و 
دستمزد از سوی کارفرمایان به کارگران داده می شود، قدرت خرید آنها را 
افزایش می دهد.  به اعتقاد عضو هیات نمایندگان اتاق بازرگانی و صنایع و 
معادن تهران، طرحی که در دولت مطرح شده تا کارت اعتباری به مردم 
داده شود و آنها خرید کالا داشته باشند و قدرت خرید به این واسطه 
افزایش یابد، به هیچ عنوان ایده خوبی نیست، چراکه بازی هایی که برخی 
با این کارت های اعتباری می کنند و حتی فروش این کارت ها به دیگران، 

نه تنها رفع مشکل نمی کند بلکه بار تورمی هم خواهد داشت. 
وی اظهار داشت: وقتی قدرت خرید مردم با در دست داشتن چنین 
کارت های اعتباری افزایش می یابد، دولت به هیچ عنوان نمی داند که 
مردم به سمت خرید کدام کالا گرایش پیدا می کنند، بنابراین قدرت 
برنامه ریزی از دولت گرفته می شود، چراکه ممکن است همه مردم در 
آن واحد، با استفاده از این کارتها، به سمت خرید تعداد خاصی از کالاها 
گرایش پیدا کنند؛ بنابراین به دلیل بر هم خوردن عرضه و تقاضا، این کار 
قابل کنترل نیست.  فزونی می گوید: اگر دولت به دنبال تحریک تولید 
و عرضه برود، می توانید سیاست گذاری کرده و با نحوه دادن یارانه ها یا 
کمک به بخش خاصی از صنعت که می خواهید رونق یابد، کار پیش 

می رود، بنابراین تورم زا نخواهد بود.  
 بیم از تله های تورمی افزایش قدرت خرید 

همچنین مسعود خوانساری، رئیس اتاق بازرگانی و صنایع و معادن 
تهران در این رابطه می گوید: مهمترین بحث برای اینکه افزایش قدرت 
خرید مردم، این است که دولت درآمدها را افزایش دهد؛ به این منظور 

هم چندین راهکار وجود دارد. اولین راهکار جذب سرمایه های خارجی 
است که با ورود به بخش تولید و تجارت، باعث رونق بازار و تولید و 

اشتغال و در نهایت، افزایش قدرت خرید مردم خواهد شد. 
وی افزود: البته جذب سرمایه گذاری خارجی بسته به رفع تحریم ها 
دارد و اگر تحریم ها برداشته شود، می تواند آثار ورود سرمایه های 
خارجی را در رونق تولید و اشتغال و در نهایت افزایش قدرت خرید 
مردم، به خوبی مشاهده کرد.  خوانساری با بیان اینکه اقتصاد ایران به 
شدت بانک محور است، گفت: هم اکنون بانک ها در تامین منابع مالی 
تولید به شدت مشکل دارند؛ بنابراین باید راهکارهایی را به کار بست تا 
بانک ها از قدرت بالایی در پرداخت تسهیلات به بخش تولید برخوردار 
شوند و در نهایت به جای اینکه پول مستقیم از بانک به دست مردم 
رود، به تولیدکننده داده شود تا اشتغالزایی کرده و کالا را با قیمت تمام 
شده کمتری به دست مردم برساند.  وی اظهار داشت: در عین حال، 
تا زمانی که مجال افزایش قدرت وام دهی بانک ها به تولید فراهم می 
شود، می توان با برداشتن قوانین مخل تولید، تولیدکنندگان را یاری کرد 
و هزینه های آنها را کاهش داد. در این صورت می توان چرخش پول 
را زیاد کرد و بنگاه ها را به سمت تولید بیشتر سوق داد.    عضو هیات 
رئیسه اتاق بازرگانی و صنایع و معادن ایران خاطرنشان کرد: در این 
میان، برای افزایش قدرت خرید مردم باید راهکارهایی را در نظر گرفت 
که دوباره دچار تورم نشویم، این در حالی است که وقتی تورم بالا باشد، 
دست دولت در جیب مردم است و از سوی دیگر، خطر تورم این است 
که پولدارها، پولدارتر و فقیرها، فقیرتر می شوند و در سال های گذشته، 
دولت دست خود را در جیب مردم کرده است. البته خوشبختانه دولت 
در کنترل تورم تا اندازه ای موفق بوده است اما باید در نظر گرفت هر 
راهی برای قدرت خرید مردم به جز افزایش اشتغال و تولید در نظر 

گرفته شود، تله تورمی خواهد داشت.  
 دولت به فکر رونق تولید و اشتغال باشد

 همچنین حامد واحدی، عضو هیات رئیسه اتاق بازرگانی و صنایع 
و معادن تهران در این رابطه می گوید: بالا بردن قدرت خرید مردم و 
افزایش تورم دو موردی هستند که به صورت توامان معمولا با هم اتفاق 
می افتند، این در حالی است که قطعا اگر پول دست مردم بیاید و قدرت 
خرید بالا رود، به معنای تورم است و اگر تورم هم پیش آید، اقتصاد به 

شدت دچار مشکل می شود و همه این را می دانند.
 وی افزود: تورم به خودی خود چیز بدی نیست و اگر در حد معقولی 
وجود داشته باشد، سرمایه گذاری از بین نمی رود و انگیزه کافی برای 

کارآفرین در تولید وجود نخواهد داشت اما با توجه به اینکه دولت مهار 
تورم را مدنظر دارد، باید راهکارهایی را برای افزایش قدرت خرید مردم 

در نظر گیرد که تورم لجام گسیخته در پی نداشته باشد.
 به گفته واحدی، اگر تورم در حد پایدار و در حدود علمی باشد، خوب 
است و باعث می شود که سرمایه گذار پول را بردارد و کارآفرینی و 
اشتغال کند. در این میان، افزایش قدرت خرید مردم در کنار اشتغالزایی 
و کارآفرینی صورت می گیرد و البته با رفع پروسه تحریم ها، چرخه تولید 
به طور قطع به راه خواهد افتاد و با به گردش درآمدن این چرخه تولید 
و تجارت است که مردم عادی در خیابان و بازار، ماحصل آن را در جیب 

خود و افزایش قدرت خرید خواهند دید. 
 وی در خصوص ارایه کارت اعتباری برای خرید کالاهای تولید داخلی 
خاطرنشان کرد: کارت های اعتباری به خودی خود خوب است و در تمام 
دنیا نیز رایج است اما در ایران هنوز فرهنگ استفاده از آن وجود ندارد 
و تخلفات زیادی حول آن شکل می گیرد، در نهایت وقتی اعتبار این 
کارت ها با خرید مردم به اتمام رسد، دوره بازپرداخت آغاز می شود و اگر 
اوضاع اقتصاد و اشتغال مناسب نباشد، به طور قطع توانایی بازپرداخت 
اقساط آن وجود ندارد و این امر مشکلات عدیده ای را ایجاد خواهد کرد. 
به اعتقاد واحدی، دولت باید بیش از تمرکز بر هر راه دیگری در افزایش 
قدرت خرید مردم، به فکر رونق تولید و اشتغال باشد و راهکارهایی را به 
کار گیرد که منجر به تورم و در نهایت افزایش قدرت خرید مصنوعی 

مردم نشود.
 نظرسنجی از مردم چه می گوید

 براساس نظرسنجی های انجام شده از مردم در رابطه با افزایش قدرت 
خریدشان، آنها معتقدند که اصلاح قوانین کار و تولید می تواند راهگشای 
افزایش قدرت خرید باشد. در این میان، سه گزینه اصلاح قوانین کار و 
تولید، افزایش حقوق کارمندان و کارگران به ازای تورم و شکل گیری 
تولیدهای کوچک و خانوادگی به عنوان سه گزینه پیش روی مردم 
قرار گرفته است.  البته 49 درصد از مردم مشارکت کننده در این 
نظرسنجی بر این باورند که اصلاح قوانین کار و تولید قدرت خریدشان 
را افزایش می دهد. 32 درصد بر این باورند که افزایش حقوق کارگران 
و کارمندان به ازای تورم راهگشا است و در نهایت، 19 درصد از مردم 
معتقدند که شکل گیری تولیدهای کوچک و خانوادگی، می تواند قفل 
قدرت خریدشان را باز کند.   به هرحال باید منتظر بود و دید در میان 
گزینه های روی میز دولت برای افزایش قدرت خرید مردم، دولت چه 

گزینه ای را بر می گزیند.

نسخه افزایش قدرت خرید مردم

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک 
قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های تشکیلی طبق 
مدارک  استناد  به  و  کارشناسان  گزارش  براساس  را  مذکور  قانون 

موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده اند. 
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001002466 شماره  رأی   -1
1391114430001003547آقای/ خانمیونسعلی کاظمی فرزند مختار علی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 120 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11237 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

علی سزاوار .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001006415 شماره  رأی   -2
فرزند  بخش  جهان  طیبه  خانم  آقای/   1391114430001005208
محمد6دانگ یک باب ساختمان  بمساحت 55/85 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 11133 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از محمود زند خانه شهری .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001034641 شماره  رأی   -3
فرزند  خواه  یزدی  حسین  خانم   / آقای   1391114430001001187
غلامحسین 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 141 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10435 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001014949 شماره  رأی   -4
فرزند  موید  همائی  کبری  خانم   / آقای   1391114430001000156
حیدر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 99 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11010 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

داوود مرزجو .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005751 شماره  رأی    -5
1391114430001005138 آقای / خانم علی اصغر صدیق فرزند حسن6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 108 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11046 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از ابوالفضل 

بهشتی منفرد.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001001959 شماره  رأی    -6
1391114430001005044 آقای / خانم علی زینلی فرزند عباس 6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 64/22 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10418/2 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از رضا اقا محمدی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001001145 شماره  رأی   -7
1391114430001005813 آقای / خانم حسن دوازده امامی فرزند حسین6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 86/12 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10416 -اصلی واقع 

در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث حسن اشجعی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001031321 شماره  رأی    -8
فرزند  شیرازی  اسماعیل  خانم   / آقای   1391114430001003427
محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 113/957 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 11010 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی انتقالی 

طی وکالت 137092-84/1/7دفتر 3 قم.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001007023 شماره  رأی   -9

1391114430001005787 آقای / خانم حسین نکوکار شعبانی فرزند تقی 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 54/81 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10347 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از احمد یزدانخواه 

احدی از وراث علی اکبر یزدانخواه .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001036198 شماره  رأی   -10
1391114430001002593 آقای / خانم روح الله سعادت ملائی فرزند حجت 
اله6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 177/85 متر مربع بر روی قسمتی از 

پلاک ثبتی 10980 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001004781 شماره  رأی   -11
1391114430001004119 آقای / خانم رضا خرمی فرزند غلامعلی 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 108 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10467 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از آقای 

نجف غفاری قمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005764 شماره  رأی   -12
1391114430001004190 آقای / خانم علیرضا جوادی فرزند حسن6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 165/23 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
11134 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از وراث 

حسین فاطمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001004913 شماره  13-رأی 
1391114430001004007 آقای / خانم علی محمدی فرزند رضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 66/45 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10437 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه ازغلامعلی نظر 

احدی از وراث عباس نظر.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005728 شماره  رأی    -14
1391114430001003931 آقای / خانم محمد حسینی فرد فرزند ابراهیم 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 65/50 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10437 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از زهرا 

نظری  احدی از وراث عباس نظر.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001002385 شماره  رأی   -15
فرزند  دهبنه  خواه  رضا  محمد  خانم   / آقای   1391114430001003234
مظاهر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 91/20 متر مربع بر روی قسمتی از 
پلاک ثبتی 10437 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از معصومه نظری  احدی از وراث عباس نظر .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001035767 شماره  16-رأی 
1391114430001005719 آقای / خانم سید رضا جده خواه فرزند سید 
اصغر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 215/80 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10275 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001035829 شماره  رأی   -17
1391114430001005718 آقای / خانم سید رضا جده خواه فرزند سید 
اصغر6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 212/70 متر مربع بر روی قسمتی 

از پلاک ثبتی 10636 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001001217 شماره  رأی   -18
1391114430001004450 آقای / خانم سعداله غیبی فرزند وجیهه اله6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 39 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11243 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از محسن ولی احدی 

از وراث حبیب اله ولی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001001549 شماره  19-رأی 
1391114430001001705 آقای / خانم اصغر کریمخانی فرزند حسن3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 168/67 متر مربع که از مساحت 
موجود72متر مربع از عرصه پلاک 10611 اصلی در اجاره میباشد  بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی تجمیعی 10926و10932 اصلی و 10611 -اصلی واقع در 
بخش1 ثبت قم خریداری عادی از ورثه علی چوپانی مقدم تحت پلاک 10926و 
10932اصلی مقدار 96/67متر مربع و طی قرارداد اجاره نامه 93/517568-

1393/5/29 اداره اوقاف بمساحت 72 متر مربع تحت پلاک 10611 اصلی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001001551 شماره  رأی   -20
فرزند  قربانی  علی  محمد  زهرا  خانم   / آقای   1393114430001000203
حسین3 دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 168/67 متر مربع 
که از مساحت موجود72متر مربع از عرصه پلاک 10611 اصلی در اجاره میباشد 
بر روی قسمتی از پلاک ثبتی تجمیعی تحت پلاک 10926و10932 اصلی و 
10611 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از ورثه علی چوپانی 
مقدم تحت پلاک 10926و 10932اصلی مقدار 96/67متر مربع و طی قرارداد 
اجاره نامه 93/517568-1393/5/29 اداره اوقاف بمساحت 72 متر مربع تحت 

پلاک 10611 اصلی
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001004964 شماره  رأی   -21
1391114430001003606 آقای / خانم حسن علی رضائی فرزند اله کرم 
6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 144 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 11239 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

سید احمد رضوی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005744 شماره  رأی   -22
1391114430001006874 آقای / خانم رضا نیکخواه فرزند علی6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 69/35 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11004 
-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید محمد 

ضیاءپیش بین.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001032565 شماره  رأی   -23
1391114430001005162 آقای / خانم عباس نادری فرزند رضا6دانگ یک 
باب ساختمان بمساحت 27/57 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 10333 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از ابوالفضل بمانیان.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005860 شماره  رأی   -24

1391114430001002265 آقای / خانم سید حسین میر عباسی عروس 
محله فرزند سید احمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 50 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10448 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 
عادی مع الواسطه از غلام رئیس ابراهیمی احدی از وراث حسن رئیس ابراهیمی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005840 شماره  رأی   -25
1391114430001006332 آقای / خانم سکینه نظافت فرزند غلامعلی 6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 70/10 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

9448 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001035176 شماره  رأی   -26
فرزند  میرزائیان  ابوالفضل  خانم   / آقای   1391114430001004521
احمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 48 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 10487/14 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه 

از ابراهیم زراعت پیشه .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001004949 شماره  رأی   -27
1391114430001005276 آقای / خانم محمد نجفی زاده جمکران فرزند 
رضا6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 127 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 1/164 -اصلی واقع در بخش4 ثبت قم خریداری عادی از رضا نجفی زاده 

جمکرانی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001006498 شماره  رأی   -28
1391114430001007376 آقای / خانم حسین زمانی فرزند علی میرزا6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 153 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10965 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از سید 

غلامرضا موسوی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005385 شماره  رأی   -29
1391114430001001444 آقای / خانم حسن سوهان فروشان مقدم فرزند 
علی6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 100 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک 
ثبتی 292/993 -اصلی واقع در بخش5 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از 

حسین علی سوادی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005715 شماره  رأی   -30
1391114430001005722 آقای / خانم سید محمد هادی میر رحیمی فرزند 
سید علی  محمد 4دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 184/32 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری عادی مع الواسطه از ابوالقاسم صفائی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001005718 شماره  رأی   -31
1393114430001001134 آقای / خانم عالیه السادات میر رحیمی فرزند 
سید عباسعلی 2دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 184/32 
متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 11004 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم 

خریداری عادی مع الواسطه از ابوالقاسم صفائی .
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001034690 شماره  رأی   -32
1391114430001003287 آقای / خانم مریم سعیدی فرزند اسداله6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 152/25 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 
10434/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی مع الواسطه از حسن 

وفاطمه و حورا همگی محمد بیگی فرزندان محمود.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001006406 شماره  رأی   -33
1391114430002004818 آقای / خانم مسعود بخشی فرزند علی اکبر6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 161/73 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 

10482/11 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001004804 شماره  رأی   -34
1391114430001004697 آقای / خانم کبری قربعلی فرزند اسمعیل 3دانگ 
مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 94/35 متر مربع بر روی قسمتی 
از پلاک ثبتی 10542/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری سند رسمی.

کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001004810 شماره  رأی   -35
فرزند  بختیاری  علی  محمد  خانم   / آقای   1391114430001004698
اصغر3دانگ مشاع از 6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 94/35 متر مربع بر 
روی قسمتی از پلاک ثبتی 10542/2 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری 

سند رسمی.
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139460330001008457 شماره  رأی   -36
مرتضوی حسینی  مرتضی  / خانم سید  آقای   1391114430001006634
فرزند سید محمد6دانگ یک باب ساختمان بمساحت 160 متر مربع بر روی 
قسمتی از پلاک ثبتی 11238 -اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی 

از کبری سزاوار احدی از وراث مرحومین عباس و حسینعلی و سلطنت سزاوار
کلاسه  پرونده  به  مربوط   139360330001036392 شماره  رأی   -37
1391114430001002718 آقای / خانم فاطمه شیخنا فرزند محمود6دانگ 
یک باب ساختمان بمساحت 51 متر مربع بر روی قسمتی از پلاک ثبتی 8751/11 

-اصلی واقع در بخش1 ثبت قم خریداری عادی از حسین ربیعی عمرو آبادی .
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به 
مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی تا چنانچه اشخاص 
ذینفع اعتراضی داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت 
اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه1 قم تسلیم و رسید آن را اخذ 
و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و 
دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل 
نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1394/04/09
تاریخ انتشار دوم: 1394/04/24
  جعفر کاظمی
رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

به اطلاع کلیه اشخاص حقوقی و حقیقی موضوع 
بند )الف( و )ب( ماده 95 قانون مالیات های مستقیم 

می رساند، مهلت ارسال الکترونیکی فهرست 
ww.TAX. معاملات فصل بهار 94 از طریق سامانه

gov.ir  و یا به صورت لوح فشرده )CD( حداکثر تا 
پایان تیرماه سال جاری می باشد.

قابل توجه مودیان محترم مالیاتی:
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امیرعابدینی:

 ماندن در لیگ برتر حق راه آهن است
تبلیغات  اسپانسر  تاکنون  می گوید  لیگ  سازمان  رییس  هیات  عضو 
سازمان لیگ 21 میلیارد به این سازمان پرداخت کرده و تا سه شنبه آینده 
15 میلیارد دیگر وصول می شود و 3 میلیارد نیز در یک ماه آینده پرداخت 

می شود.
 امیر عابدینی در پاسخ به این که پس از بسته شدن تیم ها شرایط جدیدی برای 
واگذاری عنوان می شود، اظهار کرد: وزیر محترم اقتصاد و دارایی بعد از این مطالب 
فرمودند که موضوع واگذاری از دستور خارج شده است. امیدوارم مردم کسانی را که 

به استقلال و پرسپولیس آسیب می زنند، حلال کنند.
وی ادامه داد: من واقعا نمی دانم چرا این درک و احساس وجود ندارد که در مورد 
این دو باشگاه بهترین تصمیمات را اتخاذ کنند. در سال 72 خواستند این دو باشگاه 
را جمع کنند. سازماندهی و برنامه ریزی شده بود تا این اتفاق بیفتد پس از آن دعوا 
و درگیری این تصمیم گرفته شد. امیدوارم مردم با فوتبال و به ویژه استقلال و 

پرسپولیس آشتی کنند.
عضو هیات رییسه سازمان لیگ در مورد این که تکلیف چند تیم برای حضور در 
فصل آینده لیگ برتر مشخص نیست، گفت: از نظر من اگر می توانستم حکم صادر 
کنم باید راه آهن در لیگ می ماند. ما احراز هویت کرده و شرایط را احراز کردیم. 
ITC و کارت او را نیز قبول کردیم. ما بر اساس اصالت کارت حضور او را تایید 
کردیم. نمی توان به سادگی در مورد یک تیم تصمیم گیری کرد. حق راه آهن است 

که در لیگ بماند.
عابدینی همچنین در پاسخ به این که چه میزان از مطالبه 60 میلیاردی سازمان 
لیگ در لیگ چهاردهم از شرکت ایران نوین دریافت شده است و چه میزان توسط 
این شرکت ادعای خسارت شده است تصریح کرد: آنها ادعا داشتند که 40 میلیارد 
خسارت دیده اند اما آن چیزی که ما مشخص کرده ایم خسارت 20 میلیاردی است 
و این رقم واقعی است یعنی سازمان لیگ اجازه نداده است که بازی ها پخش شود. 
این سوء مدیریت در کلان فوتبال است. ما با صداوسیما دعوا می کنیم و اجازه پخش 

نمی دهیم و سه هفته حساس مسابقه ها را پخش نمی کنیم.
وی همچنین درباره میزان مطالبات وصول شده از شرکت ایران نوین توسط 
سازمان لیگ اظهار کرد: 21 میلیارد تومان تاکنون وصول شده و 15 میلیارد تومان 
تا سه شنبه و 3 میلیارد تومان نیز تا یک ماه آینده وصول می شود. رقم 39 میلیاردی 

رقم بسیار بالایی در فوتبال است. 
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همه رخدادهای قرعه کشی لیگ برتر پانزدهم 
در یک نگاه

مراسم قرعه کشی پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال با حاشیه هایی برگزار شد. 
در این مراس�م که در برج میلاد انجام می شد طی آن تیم های حاضر در لیگ 

پانزدهم حریفان خود را شناختند.
قرعه کشی لیگ برتر فوتبال ایران در حالی برگزار شد که نصرالله سجادی، علی کفاشیان، 
مهدی تاج، از مدیران سرشناس این برنامه بودند. از مدیرعاملان باشگاه های لیگ برتری 
می توان به عباسی، مدیرعامل تراکتورسازی، بیت الله رضایی، مدیرعامل سایپا، علی اکبر 
طاهری، مدیرعامل پرسپولیس، عباسی، مالک سیاه جامگان، نظری جویباری معاون باشگاه 

استقلال و... اشاره کرد.
از سوی باشگاه نفت تهران علیرضا منصوریان به همراه فرزندش در مراسم حاضر شد. 
علی کریمی و مجید نامجو مطلق، پیشکسوتان دو باشگاه پرسپولیس و استقلال به همراه 

غلامرضا بهروان، در مراسم حضور یافتند و به قرعه کشی این مسابقه ها کمک کردند.
این در حالی بود که جعفری، مدیر شرکت آل اشپورت در خاورمیانه هنگام رونمایی از 
توپ پانزدهمین دوره رقابت های لیگ برتر اظهار کرد: لوگوی فیفا بر روی توپ تغییر کرده 
و استانداردهای لازم در مورد توپ رعایت شده است. توپ های جدید حالت ارتجاعی دارد 
و سرعت را در یک ضربه 100 کیلومتری 2 متر ارتقا و از 46 به 48 رسانده است. امیدوارم 
همان طور که فیفا به دنبال بالا رفتن سرعت و افزایش گل در رقابت هاست، توپ امسال 

نیز این شاخصه را داشته باشد.
علی کریمی پیش از شروع مراسم قرعه کشی عنوان کرد: خوشحالم که در جمع شما 
و در خدمت تان هستم. امیدوارم لیگ پربار و خوبی داشته باشیم و بازیکنان خوبی را به 

تیم ملی معرفی کنیم.
در هنگام نمایش لوگوی تیم های حاضر در این مس��ابقه ها، آرم دو باشگاه پیکان و راه 
آهن به طور همزمان نمایش داده شدند و دلیل این کار عدم قطعی شدن حضور این دو 
تیم در لیگ برتر عنوان شد. همچنین در هنگام نام بردن تیم های لیگ برتر تماشاگران 

پرسپولیس بیش از سایر تیم ها، این تیم را تشویق کردند.
در هنگام قرعه کشی مسابقه ها، نام پرسپولیس و استقلال با توجه به همشهری بودن در 
یک سید قرار گرفته بود که باید برای هر کدام از این دو تیم یکی از اعداد 10 یا 6 انتخاب 
می شد که با توجه به قرعه کشی برای استقلال عدد 6 انتخاب شد که باعث خوشحالی 

تماشاگران پرسپولیس شد.
بهروان: لیگ پانزدهم 24 اردیبهشت 95 تمام می شود

رییس کمیته مسابقه های سازمان لیگ می گوید لیگ پانزدهم 24 اردیبهشت ماه سال 
آینده به اتمام می رسد.

 غلامرضا بهروان درباره تاریخ اتمام لیگ پانزدهم گفت: لیگ پانزدهم 24 اردیبهشت 
1395 به اتمام خواهد رسید. ان شاءالله اوایل آبان ماه نیز داربی را برگزار می کنیم.

او همچنین اضافه کرد: امسال قرعه کشی خوبی را برگزار کردیم اما به خاطر این که برخی 
تیم ها در یک ورزشگاه بازی می کنند، طوری قرعه کشی را انجام دادیم که این تیم ها در 
یک هفته با هم میزبان نباشند. در تمام دنیا هم این گونه قرعه کشی انجام می شود زیرا به 
طور مثال ما در تهران 4 تیم تهرانی داریم و امکان داشت در یک هفته 4 تیم تهرانی خارج 
از تهران بازی کنند و در هفته بعد هر 4 تیم در تهران بازی داشته باشند که این موضوع 
کار را سخت می کرد. ما تلاش می کنیم لیگ باکیفیتی را برگزار کنیم. یکی از این راهکارها 

برگزاری قرعه کشی خوب است.
مرزبان: پیکان در لیگ برتر می ماند

سرمربی پیکان می گوید قطعا رای پیکان و راه آهن به سود تیمش خواهد بود و آنها در 
لیگ برتر می مانند.

 علیرض��ا مرزبان درباره انتخ��اب پیکان به عنوان تیم فصل آینده اش گفت: این تیم از 
ساختارهای خوبی بهره مند است و برای بهبود شرایط پیکان به این تیم آمده ام. برنامه زمان 
بندی برای این تیم درنظر گرفته ایم و می خواهیم در سه سال آینده یکی از قهرمانان ایران 
باشیم. سرمربی پیکان درباره رای کمیته استیناف درباره بازی پیکان و راه آهن گفت: قطعا 
پیکان در لیگ برتر می ماند؛ چرا که احساسم به من دروغ نمی گوید و مطمئن باشید فصل 
آینده در لیگ برتر هستیم. وی درباره جدایی از پدیده گفت: در پدیده شرایطی را گذاشتم 
که آنها نتوانستند آنها را برآورده کنند. مردم مشهد لیاقت بیش از این ها دارند و باید به 

فوتبال این شهر توجه شود. امیدوارم پدیده نتایج بهتری را نسبت به گذشته کسب کند.
مرزبان در پایان گفت: قطعا یک کمک خارجی به تیم اضافه می شود که احتمالا توماس 

هسلر دستیار سابقم خواهد بود.
کریمی: پرسپولیس بازیکنان بدی نگرفته است

کاپیتان سابق پرسپولیس می گوید اساتید پرسپولیس در راس کار این تیم هستند و 
امیدوار است که شرایط را نسبت به گذشته بهبود ببخشند.

 علی کریمی درباره برنامه ریزی لیگ برتر و قرعه کشی این مسابقات گفت: لیگ برتر در 
فصل گذشته با برنامه ریزی خوبی برگزار شد و بازیکنان جوان خوبی هم به تیم ها اضافه 

شدند. امیدوارم در لیگ پانزدهم هم شاهد این چنین برنامه ای و جوانگرایی باشیم.
کاپیتان اسبق پرسپولیس درباره یارگیری این تیم در فصل نقل و انتقالات اظهار کرد: 
پرسپولیس بازیکنان بدی را نگرفته است و در کنار آن بازیکنان خوب فصل گذشته را 
حفظ کرده است. بازیکنانی که به تیم اضافه شده اند از بهترین بازیکنان تیم های فصل 
قبلشان هستند و امیدوارم به سرعت با تیم هماهنگ شوند. برای این تیم آرزوی موفقیت 

دارم و امیدوارم پرسپولیس مثل گذشته احیا شود و دل هواداران را شاد کند.
وی درباره بازگشت مظلومی به نیمکت استقلال نیز اظهار کرد: برای مظلومی هم آرزوی 
موفقیت دارم، نباید از گذش��ته صحبت کنیم و باید آینده را درنظر بگیریم؛ چرا که در 
گذشته اتفاقات زیادی افتاده که خوشایند هریک از دو تیم است. طبیعتا اتفاقات گذشته از 

آن گذشته است و باید برای استقلال و پرسپولیس جدید زحمت زیادی بکشند.
کریمی اضافه کرد: در سال جدید بازی های مقدماتی جام جهانی و مقدماتی المپیک را 

پیش رو داریم و هر دو تیم کار سختی برای صعود به این بازی ها دارند.
بازیکن سابق سرخپوشان پایتخت در پاسخ به اینکه چه زمانی به نیمکت این تیم اضافه 
می شود گفت: در حال حاضر اساتید این تیم در راس کار هستند و پرسپولیس را زیر نظر 
دارند. برای آن ها آرزوی موفقیت دارم و امیدوارم شرایط را نسبت به گذشته بهبود ببخشند 

و هواداران را خوشحال کنند.
کفاشیان: از تمام تیم های لیگ شکایت وجود دارد

رییس فدراسیون فوتبال می گوید با برنامه ریزی های صورت گرفته لیگ پانزدهم هم مانند 
لیگ چهاردهم با برنامه ریزی های منظم انجام خواهد شد.

 علی کفاشیان پس از برگزاری قرعه کشی لیگ برتر فوتبال اظهار کرد: امیدوارم این لیگ 
هم به مانند لیگ چهاردهم لیگ منظم و با برنامه ریزی باشد. البته که برنامه ریزی های لازم 
صورت گرفته است و قطعا این اتفاق رخ می دهد. سعی کردیم در لیگ چهاردهم ترازهای 
باشگاه ها را حرفه ای و از هزینه های بی مورد جلوگیری کنیم. پشتوانه های اقتصادی مناسبی 

شکل گرفته و باید آن  را حفظ کنیم.
وی درباره وجود دو نام راه آهن و پیکان در قرعه کشی لیگ برتر خاطرنشان کرد: هنوز رای 
قطعی پرونده آنها صادر نشده است و بعد از مشخص شدن این رای تکلیف این دو تیم هم 

مشخص می شود. قطعا رای این دو تیم در هفته جاری صادر می شود.
کفاشیان درباره بدهی تیم های لیگ برتری نسبت به بازیکنان و کادر فنی سابق خود 
خاطرنشان کرد: در هر صورت از تمام تیم ها شکایت هایی وجود دارد و کمیته انضباطی هم 
پیگیر آنهاست. در طول سال تیم ها درآمدهای بالایی دارند اما باز هم بدهی هایی به وجود 

می آید. امیدوارم که یک روز این بدهی ها به پایان برسد.
علی کفاش��یان پس از مراسم قرعه کش��ی لیگ برتر فوتبال ایران درباره مسئله بدهی 
باشگاه ها اظهار کرد: بعضی از باشگاه ها بدهکار هستند به همین خاطر بخشنامه ای را به 

باشگاه ها دادیم تا بروند و تکلیف این بدهی ها را مشخص کنند.
او در پاسخ به این سوال که آیا برنامه سازمان لیگ با کی روش هماهنگ است یا خیر 

گفت: بله برنامه سازمان لیگ را با کارلوس کی روش هماهنگ کرده ایم.
او در پاسخ به این سوال که آیا در این مدت با کارلوس کی روش صحبت کرده است یا 
خیر گفت: روز گذشته با او صحبت کردم که به من گفت می خواهم برای تماشای بازی 
فوتبال ساحلی ایران به ورزشگاه بروم اما من گفتم که شما بازی را تماشا کنید ولی من 
نمی توانم به آنجا بیایم به نظر من تیم ما در آن بازی هم خوب بازی کرد و تلاش کردند 
که به موفقیت برسند. کفاشیان در پاسخ به این سوال که چرا روی سن نرفت، گفت: از تاج 
خواستم که نام من را به عنوان کسی که قرار است روی سن برود خط بزند و می خواستم 
قرعه کشی را تماشا کنم. قرعه کشی خوبی برگزار شد و هیچ کدام از تیم ها به این موضوع 

اعتراض ندارند. این مراسم طبق استانداردهای بین المللی انجام شد.
سجادی: با توجه به تیم های لیگ برتر فوتبال مان رونق پیدا می کند

معاون ورزش حرفه ای و قهرمانی وزیر ورزش و جوانان می گوید برای رونق فوتبال به طور 
مسلم باید به باشگاه های لیگ برتر توجه کنیم.

نصرالله سجادی، معاون ورزش حرفه ای وزارت ورزش و جوانان در آغاز قرعه کشی سازمان 
لیگ گفت: لیگ هر کش��وری به عنوان نمایشگاه فوتبال آن کشور محسوب می شود و 
ملاک ارزشیابی فوتبال هر کشوری لیگ آن کشور است. اگر 15 سالگی را بلوغ بدانیم 
لیگ ایران از لحاظ اجرایی به بلوغ رسیده است. البته هر کار اجرایی کاستی های مخصوص 
خود را دارد. وی اضافه کرد: ما تنها لیگ برتر را مورد توجه قرار داریم. از قبل از ش��روع 
لیگ چهاردهم برنامه ریزی های لازم را انجام داده بودیم. به جز فدراسیون فوتبال با چند 
فدراسیون جلساتی را برای لیگ های آنها هم آغاز می کنیم. در بررسی های لیگ چهاردهم 
سعی کرده ایم این لیگ را بهتر از لیگ سیزدهم برگزار کنیم. برای لیگ پانزدهم هم یک 
چنین برنامه ای درنظر گرفته ایم. در گزارش��ات س��ازمان لیگ آمار بالایی از بازی ها را 
مشاهده می کنیم. آنها 7600 مسابقه را در یک سال برگزار کرده اند که آمار بالایی است. 
کلیه مسابقات فوتبال در کشور توسط سازمان لیگ برگزار می شود که این نشان از سختی 
کار آنها دارد. سجادی با تشکر از باشگاه های لیگ برتر خاطرنشان کرد: باشگاه ها بازیگران 
اصلی مسابقات لیگ برتر هستند. اگر می خواهیم فوتبال مان رونق داشته باشد به طور 
مسلم باید به باشگاه ها توجه کنیم که این وظیفه فدراسیون فوتبال و سازمان لیگ است.

مع��اون ورزش حرف��ه ای و قهرمانی وزیر ورزش و جوانان اظه��ار کرد: اگر می خواهیم 
لیگ مان سوای اجرای خوب حاصل خوبی هم داشته باشد باید پشتوانه سازی را در دستور 
قرار دهیم. قطعا با این حساب در آینده پشتوانه خوبی را خواهیم داشت. امیدوارم در این 

لیگ شاهد صحنه های نه چندان مطلوب و زننده نباشیم. 

علی کفاشیان مطرح کرد؛

کی روش را حرص می دهیم تا غمش را فراموش کند

کارلوس کی روش: 

صعود به جام جهانی با این شرایط مثل عملیات غیرممکن است!

رئیس فدراسیون فوتبال با اشاره به اینکه کارلوس 
کی روش به موقع به ایران باز می گردد، گفت: مطمئنا 
به اندازه کافی به این مربی حرص می دهیم تا ناراحتی  

خود بابت درگذشت همسر قبلی اش را فراموش کند.
علی کفاشیان در پایان مراسم قرعه کشی پانزدهمین دوره 
پرونده  آخرین وضعیت  برتر، در خصوص  لیگ  رقابتهای 
شکایت باشگاه پیکان از راه آهن، ضمن بیان مطلب فوق 
گفت:  احتمالا تا روز چهارشنبه هفته جاری تکلیف این 
موضوع مشخص خواهد شد. وی در مورد وضعیت باشگاه های 
بدهکار و نحوه برخورد با آنها اینگونه اظهار نظر کرد: تیم های 
لیگ برتری از طریق سازمان لیگ درآمد دارند و ما از آنها 
تعهد می گیریم که بدهی های شان را از این درآمدها پرداخت 
می کنیم. البته این بدهی ها بیشتر در تیم های دسته اول و دوم 
مشکل ساز می  شود که این باشگاه ها باید تکلیف بدهی های 

خود را مشخص کرده و تعهدی برای پرداخت آنها بدهند.
رئیس فدراسیون فوتبال با تاکید بر اینکه باشگاه ها علاوه 
بر برنامه ریزی جهت جذب بازیکن و پرداخت هزینه های 
جاری خود، باید نسبت به پرداخت بدهی های خود اقدام 
کرده و آنها را  جزو تعهدات شان قرار دهند، افزود: مطمئنا 
باشگاه ها برای پرداخت بدهی های خود تعهدی ارائه نکنند، 
جلوی آنها را گرفته و ممکن است آنها را با کسر امتیاز روبرو 
کنیم. متاسفانه هرسال شکایت های زیادی از باشگاه ها می شود 
و طلبکاران هم حق دارند زیرا می گویند باشگاه ها بازیکنان 
و مربیان گران قیمت جذب می کنند اما چرا مطالبات ما را 

پرداخت نمی کنند.
وی در مورد اینکه در انگلستان باشگاه ها حق تغییر نام تیم 
خود را ندارند اما در به راحتی امتیاز تیم ها جابه جا می شود، 
تاکید کرد: در انگلستان با باشگاه ها استبدادی و دیکتاتوری 
انجام  را  کار  این  و  داریم  آزادی  ما  اما  می کنند  برخورد 

نمی دهیم.
 کفاشیان با تاکید بر اینکه با کارلوس کی روش در ارتباط 

است و حتی از وی خواست تا برای تماشای بازی های تیم ملی 
فوتبال ساحلی ایران به ورزشگاه برود، در مورد اینکه آیا قصد 
ندارد رخت عزا را از تن این مربی درآورد، خاطرنشان کرد: 
کی روش به موقع به ایران خواهد آمد و مطمئنا به اندازه کافی 
به او حرص می دهیم تا ناراحتی که بابت درگذشت همسر 

پیشین خود دارد، را فراموش کند. 
وی در پاسخ به این پرسش که آیا برنامه لیگ پانزدهم 
با کارلوس کی روش هماهنگ شده یا خیر؟، تصریح کرد: 
قطعا در نشست هایی که برگزار شده، برنامه لیگ با کی روش 
هماهنگ شد و سرمربی تیم ملی هم از این برنامه رضایت 
دارد، هرچند امیدوارم همه چیز سر جای خود و به موقع 

اجرا شود.
 رئیس فدراسیون فوتبال در مورد وضعیت حق پخش 
تلویزیونی اینگونه توضیح داد: بعید است این مشکل حل شود، 
هرچند در تلاش هستیم با مسئولان صداوسیما به توافق و 

نقطه نظر مشترک برسیم. سال گذشته قرارداد 22 میلیارد 
منعقد شد اما این مبلغ پرداخت نشد. ما به نصف آن مبلغ هم 
راضی هستیم اما آن را نمی دهند و نمی دانم امسال تکلیف این 

موضوع چه می شود. 
وی در مورد اینکه ایا همانند فصل گذشته ممکن است در 
صورت پرداخت نشدن حق پخش، اجازه ورود دوربین ها به 
ورزشگاه داده نشود، تاکید کرد: فکر نمی کنم این اتفاق رخ 
دهد زیرا حیف است این کار انجام شده و هواداران نتوانند 

بازی های تیم های محبوب خود را ببیند.
تیم  بازیکنان  زحمات  از  تشکر  با  پایان  در  کفاشیان 
ملی فوتبال ساحلی که از سوی فیفا هم مورد تمجید قرار 
گرفتند، در مورد اینکه چه زمانی پاداش بازیکنان تیم ملی 
فوتبال ساحلی داده می شود؟، گفت: ابتدا باید ببینیم آنها چه 
نتیجه ای را در جام جهانی کسب می کنند، هرچند پاداش آنها 

به موقع پرداخت خواهد شد.

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران گفت: می توان گفت که صعود به جام جهانی روسیه 
مثل یک عملیات غیرممکن برای ایران خواهد بود.

کارلوس کی روش، سرمربی پرتغالی تیم ملی این روزها دور از تیم ملی و دور از ایران است، 
هرچند که به واسطه دستیارانی که مثل چشمان او هستند اوضاع و احوال را به دقت زیر نظر دارد.

سرمربی تیم ملی پس از چند ماه، حدود 20 روز پیش برای سپری کردن مرخصی 3 هفته ای 
راهی آفریقای جنوبی و سپس پرتغال شد که البته کی روش به خاطر درگذشت همسر سابقش 

به اجبار چند هفته ای بیشتر در پرتغال ماندگار شد.
با این حال و در فرصتی مناسب با کارلوس کی روش که البته همچنان به برخی کارشکنی ها 
علیه تیم ملی انتقاد دارد گفت و گویی را انجام دادیم که متن کامل این گفت و گو را در زیر 

می خوانید:
 از رقابت های جام جهانی فوتبال ساحلی شروع کنیم. شما برای بازی ایران برابر 

برزیل در ورزشگاه حضور داشتید. 
من به دیدار تیم ملی ساحلی مقابل برزیل رفتم که حمایت کامل خود را نشان دهم. بسیار به 
عملکرد بازیکنان فوتبال ساحلی ایران افتخار کردم. روحیه جنگندگی و طرز بازی بازیکنان تیم 

ملی فوق العاده بود و مطمئن هستم که ایران در بازی برابر مکزیک به پیروزی خواهند رسید.
  در مورد تیم ملی فوتبال و برنامه های این تیم صحبت می کنید. به این ترتیب که 
امروز تا چه اندازه نسبت به برنامه های خود که از قبل آنها را تدوین کرده اید با آن 

مطابقت دارید. آیا نسبت به این برنامه ها جلوتر هستید یا عقب؟
 امیدوارم هستم که در اردوی بعدی بتوانیم شاهد آن باشیم یکسری مشکلات که در اردوی 
قبل از ترکمنستان با آن دست و پنجه نرم کردیم را حل شده ببینیم و دیگر شاهد چنین 

مشکلاتی نباشیم.
  چه زمانی قصد بازگشت به ایران را خواهید داشت؟

 بعد از حضور در کنفرانس مربیان تیم ملی که به میزبانی 
کنفدراسیون فوتبال آسیا در مالزی برگزار می شود، به 

ایران بر می گردم. 
 در مورد انتقاداتی که هفته گذشته مطرح 

کردید و گفته بودید که نمی خواهم پشت 
دیگران  الکی  وعده های  و  دروغ ها 

پنهان شوم با آقای کفاشیان صحبت 
کردم که او گفت منظور کی روش 

من نیستم و یادآور شد که عده ای 

به دنبال اختلاف افکنی بین کی روش و من هستند و می خواهند این رابطه خوب را 
خراب کنند. در این مورد صحبت می کنید؟ 

صحبت هایی که آقای کفاشیان، رئیس فدراسیون فوتبال انجام داده اند، کاملاً درست است و 
حق با ایشان است.  طبق توافق قبلی باید تا به حال در دو مرحله پول های قراردادتان را 

می گرفتید اما مرحله دوم به تعویق افتاده است نگران این موضوع نیستید. 
این مسائل، خصوصی است و دوست ندارم در مصاحبه عمومی راجع به اینگونه مسائل 

موضوعی را مطرح کنم. 
 در مورد بازی های دوستانه تیم ملی فقط دیدار با ژاپن هماهنگ شده است. آیا 

بازی های دیگر در دستور کار است. اگر پاسخ مثبت است چه دیدارهایی؟ 
طبق تقویم فیفا تنها زمانی که ما فرصت انجام بازی دوستانه را داریم مقابل ژاپن خواهد بود و 

فعلاً فقط این دیدار قطعی شده است. 
 یک مربی ایرانی دیگر و آیا یک مربی با هر 
ملیت دیگری برای اضافه شدن به کادر فنی 
پزشکی،  )فنی،  بخشی  هر  در  ملی  تیم 
دستور  در  دروازه بانی(  یا  و  فیزیوتراپ 

کارتان قرار دارد؟ 
علاقه مند  ما  می دانند  همه  که  همانطور 
هستیم که جواد نکونام را به کادر مربیگری اضافه 

کنیم.
     آیا همچنان شاهد وعده های عمل 
نشده از سوی مسئولان ورزش و فدراسیون 

فوتبال هستید؟ 
پاسخ این سوال را من نباید بدهم! 

 به نظر می رسد عده ای نمی خواهند فوتبال ایران 
پیشرفت کند، آن هم در شرایطی که تیم ملی در 
راه انتخابی جام جهانی راه بسیار دشواری 

دارد. چه پیامی برای این افراد دارید؟
 می توان گفت که صعود به جام 
جهانی روسیه مثل یک عملیات 
غیرممکن برای ایران خواهد بود! 
مطمئنا یک وظیفه و مسئولیت 

بسیار سنگین برای فوتبال ایران خواهد بود که در این راه باید تعهد و انگیزه کامل برای دستیابی 
به این رویا و تحقق خواسته های هواداران به خرج داده شود.

  گفتید عملیات غیر ممکن! در این مورد بیشتر توضیح می دهید؟
 نکته اولی که باید به آن توجه کنیم این است که  آسیا 4 سهمیه در روسیه خواهد داشت که 
بار دیگر تکرار می کنم 3 سهمیه کم و بیش از قبل مشخص است، ژاپن، کره جنوبی و استرالیا. 
ثانیا یک سهمیه برای تیم های در درجه اول ایران، امارات، قطر، عربستان، چین، ازبکستان و در 
پشت سر آنها عمان، اردن، عراق و کره شمالی می ماند. بسیار واجب است که بتوانیم یک برنامه 
آماده سازی بسیار قوی، جدی و کارآمد را برای موفقیت تیم ملی داشته باشیم. در حال حاضر 
لحظات بسیار حساس و خطیری را پیش روی خود داریم و امکان از دست دادن هیچ موقعیت یا 
زمانی را نخواهیم داشت. در زمان مناسب اگر حمایت صحیح با منابع لازم و همینطور راهکارهای 

مرتبط صورت نگیرد به گونه ای فرار از مسئولیت خواهد بود.
 هیچ شکی ندارم که هواداران خوب تیم ملی استحقاق دیدن تیم ملی کشورشان را در جام 
جهانی روسیه دارند. اگر بخواهیم به آن رویا برای تیم ملی ایران دست پیدا کنیم، باید حمایت های 

مناسب در زمان درست صورت بگیرد. 
 آیا از جوان گرایی ایجاد شده در تیم ملی راضی هستید و آیا این روند یعنی 

جوان گرایی در تیم ملی همچنان ادامه دارد؟
 بله، ما پتانسیل خوبی داریم ولی باید در نظر بگیریم که کیفیت بدون تجربه منجر به موفقیت 
نخواهد شد. مثل این می ماند که شما بخواهید خلبان یک هواپیما را در اتاقک های شبیه سازی 

شده تمرین دهید و هیچ گاه فرصت فرود یا تمرین در آسمان را به این خلبان ندهید.
  فکر نمی کنید انجام این کار به خاطر کمبود تجربه بازیکنان جوان کمی با ریسک 
همراه باشد و در نهایت شاهد کسب نتایجی مانند دیدار با ترکمنستان باشیم. اگر 

می خواهید این کار را ادامه دهید، در نتیجه و موفقیت چه اتفاقی می افتد؟ 
راجع به این مطلب هیچ شکی نیست. ریسک بالایی اینجا وجود دارد و ما نمی توانیم هم برای 
آینده خودمان را آماده کنیم و هم در حال حاضر نتیجه به دست بیاوریم، اگر بخواهیم این دو کار 
را همزمان انجام دهیم. فراموش نکنیم که بازی های مقدماتی در راه صعود به جام جهانی 2018 

روسیه زمان دستیابی به اهداف مان است، نه زمان یادگیری.
  آیا بازیکن ایرانی جدیدی که در خارج از ایران بازی کند را مدنظر دارید. چند روز 
قبل یکی از روزنامه ها از زیر نظر داشتن طاها زارعی دروازه بان ایرانی شاغل در پرتغال 

توسط شما خبر داد. 
من به شخصه همیشه در حال برنامه ریزی و تلاش در راستای بالا بردن ارزشهای تیم ملی 
هستم و اعتقاد راسخ دارم که فقط زمانی یک بازیکن را به تیم ملی دعوت  کنم که آن بازیکن 
بتواند به ارزشهای تیم ملی اضافه کند، در غیر این صورت از آن بازیکن دعوت به عمل نمی آورم.

  آیا در راه صعود تیم ملی به المپیک، تیم امید را همراهی می کنید؟ 
خیر، همانگونه که شما می دانید تیم ملی امید جزئی از وظایف و مسئولیت های من نیست. من 

به اندازه کافی در تیم ملی کار دارم.

دلایل محجوب برای عدم مالکیت صبای قم

محجوب بیخیال صبا شد

در حالی که طی روزهای گذشته به صورت رسمی سیروس محجوب مالک جدید 
صبای قم شده بود، حالا همانطور که از تحولات روزهای گذشته پیش بینی می شد، 

او تصمیم گرفته از در اختیار گرفتن این باشگاه خودداری کند.
بعد از اینکه در جلسه یکشنبه هفته گذشته مدیران ارشد استان قم، هیئت مدیره باشگاه 
صبای قم و سیروس محجوب، در قراردادی مقرر شد 80 درصد سهام این باشگاه به محجوب 
واگذار شود، با توجه به سوابق وی در تیمداری، خیلی از اهالی فوتبال نسبت به این واگذاری 

ابراز تردید کردند.
اینکه چه طور شد که به یک باره محجوب قبول کرد با داشتن 80 درصد مالکیت صبا چند 
میلیارد به این تیم تزریق کند و همچنین متعهد شده بدهی های این تیم را بپردازد، سئوال 

اصلی کسانی بود که از نزدیک واگذاری صبا را دنبال می کردند.
بعد از جلسه واگذاری صبای قم به محجوب، مدیران این تیم نیز این خبر را اعلام کردند و 

حتی این خبر در سایت رسمی باشگاه صبا نیز منتشر شد.
روز یکشنبه نیز استانداری قم به عنوان متولی اصلی این باشگاه، خبر امضای تفاهم نامه 

واگذاری مالکیت صبای قم را بر روی سایت خود منتشر کرد. 
در این خبر آمده بود: طی جلسه ای به ریاست سرپرست استانداری قم تفاهم نامه واگذاری 
مالکیت تیم صبای قم انجام شد. در این جلسه فریدون همتی خواستار تسریع در رسیدگی به 

وضعیت انتقال مالکیت باشگاه فرهنگی ورزشی صبای قم شد.
سرپرست استانداری قم با اشاره به ماهیت دولتی باشگاه فرهنگی ورزشی صبا و لزوم 
غیردولتی بودن آن بر طبق قوانین عرف ورزش بین المللی تصریح کرد: باید برای انتقال مالکیت 
این باشگاه به بخش غیردولتی تمامی جوانب قانونی در نظر گرفته شود تا در آینده مشکلی 

برای باشگاه صبا قم به وجود نیاید.
محجوب خریدار تیم صبای قم نیز در این جلسه با اعلام تعهد نسبت به پرداخت تعهدات 

تیم صبای قم در قالب تفاهم نامه صورت گرفته با استانداری و پرداخت همه بدهی های این تیم 
گفت: هدف حضور بنده در استان قم پرورش یک تیم مردمی است که با ارائه بازی های خوب 

در طول لیگ مردمی بودن خود را ثابت کند.
اما در کمتر از بیست روز به آغاز رقابت های لیگ برتر و در شرایطی که قرار بود اردوی صبای 
قم این هفته در کمپی در منطقه پردیس کرج برگزار شود، این اردو به تعویق افتاد. پیش تر هم 
تصمیم بر این بود که شاگردان تارتار از روز شنبه این هفته اردوی خود را در مجموعه ورزشی 

انقلاب آغاز کنند اما زمان و مکان این اردو هم دچار تغییر شد.
لغو و تغییر برنامه های اردویی باشگاه صبا نشان از این داشت که هنوز این تیم مشکل مالی 
دارد و از پولی که قرار بود محجوب به این تیم تزریق کند، خبری نبود. اما مدیران صبا همچنان 
چشم انتظار محجوب بودند تا او پولی به حسابشان واریز کند تا آن ها تیمشان را به اردو ببرند.

طبق شنیده ها محجوب تا روز جمعه خارج از کشور بوده و پس از آن نیز پاسخ درستی 
به صبایی ها نداده تا آن ها برای جذب بازیکن و برگزاری اردو برنامه ریزی کنند. این در حالی 
است که بیشتر تیم های لیگ برتر تاکنون اقدام به جذب بازیکنان مورد نیازشان کرده و 

اردوهایشان در حال برگزاری است اما صبای قم وضعیتی کاملاً متفاوت از آن ها دارد.
روز گذشته علی حیات پور سرپرست باشگاه صبای قم در گفتگویی در خصوص لغو اردوهای 
صبا و مشکلات این تیم گفت: قرار بوده تا روز دوشنبه بخشی از قرارداد بازیکنان و همچنین 
تسویه حساب سال گذشته پرداخت شود اما تاکنون که چنین اتفاقی نیفتاده و ما هم منتظر 
سیروس محجوب هستیم. او جلسه ای در تهران داشته و قرار بوده پس از آن به قم بیاید تا این 

مسائل برطرف شود اما تاکنون که این اتفاق رخ نداده است.
عمل نکردن محجوب به تعهداتش این گمانه زنی را ایجاد کرد که شاید محجوب 

از تیمداری در باشگاه صبا پشیمان شده است
وی در مورد لغو اردوی کرج تصریح کرد: ما کارهای اولیه را انجام داده بودیم اما وجه مورد 

نیاز این اردو پرداخت نشد و به همین دلیل اردو لغو شد. بعید هم نیست که کلاً این اردو 
برگزار نشود. زیرا ابتدا باید وجه این اردو پرداخت شود و پس از آن ما تمرینات خود را در 

کرج دنبال کنیم.
عمل نکردن محجوب به تعهداتش و تأیید آن از سوی حیات پور این گمانه زنی را ایجاد کرد 

که شاید محجوب از تیمداری در باشگاه صبا پشیمان شده است.
خبرنگار مهر که پیگیر این ماجرا بود، عصر دوشنبه با عباس جهان بینی مدیرعامل باشگاه 
صبای قم تماس گرفت. جهان بینی در این تماس تلفنی گفت ساعاتی زمان لازم است تا تکلیف 

واگذاری صبا به محجوب مشخص شود. وی توضیح بیشتری در این باره نداد.
استانداری و دولت نمی خواهد صد درصد سهام را واگذار کند

ساعتی از پیگیری این ماجرا نگذشته بود که پیش بینی ها درست از آب درآمد و در حالی که 
طی روزهای گذشته خبر حضور سیروس محجوب به عنوان مالک جدید صبای قم اعلام شده 
بود، او تصمیم گرفت از در اختیار گرفتن این باشگاه خودداری کند. این خبر را آرش نجفی 

وکیل تام الاختیار سیروس محجوب در مصاحبه ای اعلام کرد.
نجفی با بیان اینکه موکلم برای اینکه جلوی تکرار تجربیات تلخ ملوان را بگیرد، به دنبال این 
است که تمامی زوایا و جزییات از قبل پیش بینی و دیده شود گفت: اما وقتی که وارد مرحله 
عملیاتی انتقال صبا شدیم، متوجه شدیم صرفاً در تیم واگذاری وجود دارد اما استانداری و دولت 
نمی خواهد صد درصد سهام را واگذار کند و به دنبال این است حداقلی از این سهام را در اختیار 

داشته باشد تا نظراتش را بر آن تحمیل کند.
وی اظهار داشته است: این مسئله نقض غرض است چون کسی که می آید می خواهد 
تسلط کامل بر امور و مدیریت داشته باشد. وکیل تام الاختیار سیروس محجوب افزوده است: 
استانداری قم اعلام کرد بعد از انجام واگذاری ها به تدریج موانع قانونی و حقوقی از سر راه 
برداشته می شود و یکسری از بندهای این تفاهم نامه را حذف یا تعدیل می کنند. اما نظر موکل 
من به عنوان فردی که قرار است در این باشگاه هزینه میلیاردی انجام دهد این است که زمان 
مشخصی برای این مسئله تعیین کنند حتی آقای محجوب در پایان جلسه ای که با استانداری 
داشت، اعلام کرد اگر قرار است قراردادی تنظیم شود، تمام مفاد آن از هم اکنون مشخص و 
تنظیم شود تا ابهامی وجود نداشته باشد.  وی ادامه داد: سرپرست باشگاه صبا اعلام کرده پولی 
از سوی آقای محجوب به باشگاه واریز نشده، درصورتی که ایشان پیش از سفر به خارج از کشور، 
مبلغ مورد نظر را به حساب بنده به عنوان وکیل تام الاختیار واریز کرد تا کارها را پیش ببرم اما 
در حال حاضر نه تفاهم نامه امضا شده و نه قرارداد مورد نظر تمدید شده است. در حال حاضر 
بستر لازم برای واگذاری فراهم نشده است به همین منظور موکل بنده با توجه به تفاهم نامه 
انصراف خود را از مالکیت صبای قم اعلام می کند و تمام امورات مربوط به مذاکره نیز با بنده به 

عنوان وکیل تام الاختیار است.
 تارتار تمرینات صبا را ترک کرد

بعد از اعلام این خبر مهدی تارتار سرمربی صبای قم به نشانه اعتراض تمرینات این تیم را 
ترک کرد و به تهران بازگشت.  حال سئوال اساسی اینجاست که مسئولان استان قم با چه 
معیاری به محجوب اعتماد کردند که حالا او بعد از مدت ها مذاکره و بعد از نزدیک به 10 روز 
از امضای قرارداد در اختیار گرفتن مالکیت این باشگاه به یک باره از قبول تعهدات خود سر باز 

می زند و این تیم را در فاصله اندکی تا آغاز مسابقات لیگ برتر فوتبال آچمز می کند. 
مسئولان قم با چه معیاری به محجوب اعتماد کردند که حالا او بعد از 10 روز از امضای 

قرارداد به یک باره از قبول تعهدات خود سر باز می زند 
البته اگر با نگاهی عمیق تر به این موضوع بنگریم باید این انصراف را به فال نیک بگیریم چرا 
که فردی که این گونه در آغاز راه جا می زند معلوم نبود چه بلایی با قول و قرارهایش بر سر صبا 

می آورد و باید گفت این واگذاری خطری بود که از سر صبا گذشت. 
حالا در شرایطی که کمتر از سه هفته تا آغاز لیگ برتر باقی مانده است و این تیم فرصت 
بدنسازی و آماده سازی خود را از دست داده است لازم است چاره ای اندیشیده شود تا صبا بیش 

از این فرصت های ارزشمند آماده سازی پیش از فصل را از دست ندهد.
 بهتر است اتاق فکری تشکیل شود و راه های برون رفت صبا از این بن بستی که گرفتار آن 
شده است، بررسی گردد و اجازه بحرانی تر شدن وضعیت این تیم داده نشود، چرا که در غیر این 

صورت صبا یکی از کاندیداهای اصلی سقوط از لیگ برتر خواهد بود.



علمی و سلامت

کفش خود را به دیگران قرض ندهید! 
استفاده از کفش یک کودک برای کودک دیگر، مشکلات غیر قابل جبرانی 
را به همراه خواهد داشت زیرا کفش با توجه به پای فردی که از آن استفاده 

می کند، فرم می گیرد.
 به عقیده دکتر عباس دقاق زاده – متخصص طب فیزیکی و توانبخشی و مدرس دانشگاه 
برای استفاده از کفش مناسب، به منظور کاهش دادن آسیب های احتمالی ناشی از کفش 
نامناسب باید به موارد متعددی توجه داشت که یکی از آنها، زمان مناسب برای تهیه 

کفش است.
 به گفته وی بهترین زمان برای خرید کفش بعد از ظهر است چراکه در این زمان فرد 
به اندازه کافی راه رفته و مایعی که منجر به تورم پاها می شود تجمع پیدا کرده و پاها به 
بزرگترین سایز ممکن رسیده اند. این در حالی است با خریدن کفش هنگام صبح به دلیل 
ورم نداشتن پاها، امکان اینکه احساس شود کفش مناسبی خریداری نشده و به دلیل تنگ 
بودن کفش، پاها تحت فشار هستند، وجود دارد. از نظر دکتر دقاق زاده نکته قابل ملاحظه 
بعدی این است که هنگام خریداری کفش نباید با فروشنده رودربایستی داشت و تنها با 
پوشیدن یک لنگه کفش اقدام به خرید کرد چراکه به طور حتم باید هر دو لنگه کفش را 
پوشید و چند قدم گام برداشت تا براحتی کفش و مناسب بودن آن پی برد. سومین نکته 
این است که صرفاً نمی توان به حرف فروشنده توجه داشت و با شنیدن جمله »این کفش 
طبی است « به صحت این موضوع اطمینان حاصل کرد، بلکه لازم است راحتی کفش 
مورد بررسی قرار گیرد. ضمن اینکه اگر قسمت جلو یا پشت کفش پا را آزرده سازد و تنها 
بنا بر گفته فروشنده که به مرور نقاط فشار کفش برطرف می شود، نسبت به خریداری 
آن اقدام شود، کار اشتباهی صورت گرفته است چراکه قسمت پنجه کفش به هیچ عنوان 
بازتر از آن حدی که هست، نخواهد شد از این رو به افراد توصیه می شود هنگام خریدن 
کفش انگشت اشاره خود را در قسمت پشت کفش قرار دهند و اگر این کار براحتی صورت 
گرفت و نیم تا یک سانتیمتر میان نوک انگشتان پا و نوک کفش فاصله وجود داشت به 

خرید کفش اقدام کنند.
  استانداردهای کفش

در صورتی که کفش بزرگ باشد و با هر گامی که برداشته می شود، پا در داخل کفش 
بلغزد، این احتمال وجود دارد که ناخن شست پا و پوست کف پا دچار آسیب دیدگی شود. 
دکتر دقاق زاده با بیان این جمله، اضافه کرد: در خصوص پاشنه کفش نیز باید این نکته 
را مد نظر قرار داد که این قسمت از کفش بین 2 و نیم تا 3 سانتیمتر ارتفاع داشته باشد، 
ضمن اینکه باید نسبت ارتفاع پاشنه به جلوی کفش نسبتی یک به دو باشد، همچنین 
ترجیح بر آن است که قسمت جلوی کفش گرد و قسمت پنجه کاملاً باز و راحت باشد.این 
در حالی است که برخی افراد، کفش هایی تحت عنوان کفش مجلسی خریداری می کنند 
که قسمت جلویی کفش بسیار باریک است، در صورتی این انتخاب نادرست احتمال بروز 
بیماری »هالوکس والگوس « یا »قوز شست « را به وجود می آورد و باعث می شود ناحیه 
شست پا به سمت خارج متمایل و در قسمت داخلی پا، برجستگی ایجاد شود. باید به 
خاطر داشت استفاده از کفش های پاشنه بلند و باریک هم این مشکل را به وجود خواهند 
آورد. به گفته این متخصص طب فیزیکی، لازم است کفش استحکام کافی داشته باشد تا 
تمام قوس پا را حمایت کند، علاوه بر این دارای تهویه مناسب باشد از این رو ترجیح داده 
می شود کفش افراد از چرم طبیعی تهیه شده و از جنس پلاستیک نباشد تا باعث عرق 

کردن و بوی نامطبوع پا و بروز بیماری های قارچی نشود.  
دقاق زاده با اشاره به اینکه بیماران دیابتی باید در خرید کفش دقت بسیاری به خرج 
دهند تا کفش استانداردی را انتخاب کنند که مانع از زخم شدن پاهایشان شود افزود: 
لازم است این افراد هر روز پاهای خود را مورد معاینه قرارداده و با آب و شوینده شست 
و شو و با حوله تمیز خشک کنند تا از آسیب هایی که تهدیدشان می کند به دور باشند. 
وی خاطر نشان کرد این مورد به افرادی که پاهایشان تعریق زیادی دارد و یا به واسطه 
شغل یا حرفه ای که دارند، پاهایشان ساعت های طولانی داخل کفش قرار دارد نیز 

توصیه می شود.  
این مدرس دانشگاه به نکته ای در مورد بند کفش اشاره داشت و گفت: سوراخ های تعبیه 
شده روی کفش به منظور رد شدن بند از این سوراخ ها حائز اهمیت است چراکه هر چه 
تعداد این سوراخ ها بیشتر باشد فشار حاصل از بستن بند کفش به چند ناحیه از پا وارد 
می شود و به این ترتیب احتمال احساس درد در قسمت روی پا کمتر می شود، ضمن 
اینکه کفش دیرتر پاره می شود. وی با توجه به آغاز فصل تابستان و استفاده بیشتر افراد 
از کفش های تابستانی و صندل اظهار کرد: صندل های تابستانی نیز باید استانداردهای 
کفش را دارا باشند. علاوه بر این قسمت جلوی صندل نباید بیش از اندازه باز باشد چراکه 
ممکن است انگشتان پا به سمت بیرون بلغزند یا در اثر برخورد با موانع دچار آسیب 
شوند. همچنین قسمت پشت و کنار صندل ها باید استحکام کافی داشته باشند تا از پیچ 
خوردگی پا جلوگیری شود، این در حالی است که اکثر کفش های تابستانی فاقد امکاناتی 
که به آنها اشاره شد هستند، از این رو توصیه می شود در صورت امکان از کفش های 
مناسب به جای صندل های تابستانی نامناسب استفاده کنند. علاوه بر این به افرادی که 
دچار اختلالات کف پا یا چرخش پا به سمت داخل یا خارج هستند، توصیه می شود از 
صندل که استحکام کافی ندارد، استفاده نکنند. علاوه بر این دمپایی های لا انگشتی یا 
صندل هایی که استحکام کافی ندارند،  برای راه رفتن های طولانی مناسب نیستند چراکه 
با هر گامی که برداشته می شود، ممکن است میان انگشت اول و دوم پا التهاب، زخم 
و سوزش ایجاد شود، ضمن اینکه برای راه رفتن نیاز به انرژی بیشتری خواهد بود که 
منجر به احساس درد در ناحیه پا می شود. دکتر دقاق زاده رعایت این نکته را که افراد 2 
تا 3 جفت کفش مناسب داشته باشند،در کاهش مشکلات مربوط به پاها بسیار اثربخش 
دانست و تصریح کرد: نقاط فشار هر کفش متفاوت از کفش دیگر است و در صورتی که 
فرد به طور متناوب از کفش های مختلف استفاده کند، نقاط فشار تغییر کرده و احتمال 

آسیب دیدن پاها کمتر می شود.
  راه حل اصولی

کفش ها بعد از مدتی نیاز به تعویض دارند. به گفته این مدرس دانشگاه این در مورد 
کفش هایی که جای انگشت پا بر قسمت کفی آن باقی مانده یا در قسمت پاشنه دچار 
ساییدگی شده صادق است. دستگاه اسکن کف پا، در این خصوص کمک شایانی به افراد 
خواهد کرد زیرا با اسکن کردن ناحیه کف پا، ارزیابی پا و مشخص شدن نقاط فشار پا کفی 
مناسب با فرم و شکل پا تهیه و در هر کفش که خریداری می شود استفاده کرد. وی در 
پایان به سالمندان اشاره کرد و گفت: در میان سالمندان که مشکل آرتروز زانو و بیماری 
هایی از این دست شایع است، استفاده از کفش های پاشنه بلند به هیچ عنوان توصیه 
نمی شود، چراکه احتمال زمین خوردن و شکستگی استخوان )به واسطه پوکی استخوان( 
در این افراد بیشتر است، به همین دلیل استفاده از کفش هایی که کفی مناسبی دارند به 

گونه ای که اصطکاک بیشتری با سطح زمین برقرار کنند، توصیه می شود.

درمان ریزش مو از طریق طب سوزنی 
طب سوزنی بدون عارضه ترین درمان ریزش مو نسبت به PRP و دارو های 

شیمیایی است.
دکتر لادن دلداری عضو انجمن علمی طب سوزنی ایران گفت: اساس درمان طب سوزنی 
بررسی مشکلات درونی بدن است و این مشکلات پیش آمده بصورت ریزش مو خود را 
نشان می دهد، طب سوزنی این عدم هماهنگی در بدن را تنظیم می کند و پس از ریزش مو 

کم کم موجب رشد بهتر، ضخیم شدن و طبیعی شدن حالت مو می شود.
 طب سوزنی هورمون های بدن را تنظیم می کند و بدون نیاز به دارو مقدار ریزش مو 
را کنترل می کند و بدون عارضه ترین درمان نسبت به PRP و درمان شیمیایی است، به 
گونه ای که درمان شیمیایی ریزش مو با استفاده از قرص های هورمونی،می تواند عوارضی 
در بدن ایجاد کند و در روش PRP نیز با توجه به دلیل ورود ماده PRP در سر و در جوار 
مولکول های سر یک مقدار ریزش مو را کنترل می کند ولی اگر درون بدن مشکلی وجود 

داشته باشد، مطمئنا موقتی است و بعد از مدتی دوباره ریزش مو بر می گردد.
 دلداری تصریح کرد: طب سوزنی عوارضی نداشته و همیشه در جهت تعادل بدن حرکت 
می کند و فقط عوارض آن در صورت استفاده افراد غیر متخصص به این طب است و در 

ایران نیز آموزش این طب بصورت دانشگاهی وجود ندارد.
 وی در پاسخ به اینکه تاثیر طب سوزنی در مردان یا زنان چگونه است، اظهار داشت: در 
هر دو گروه انجام می شود ولی چون در مردان تا حدی به موروثی بودن بر می گردد یک 

مقدار سخت تر به نتیجه می رسد اما بطور کلی محدودیت ندارد. 

به قیمت زیبایی، خود را نابود نکنید 
اکثر مردم به زیبایی خود توجه بسیاری می کنند و این موضوع تا حدی پیش 

می رود که گاهی به مشکلات جبران ناپذیری دچار می شوند.
طبق آمار سازمان جهانی بهداشت، سالانه در اروپا 3500 نفر به دلیل استفاده از کابین های 
برنزه کننده پوست به سرطان پوست مبتلا می شوند و از این میان حدود 800 نفر جانشان 

را از دست می دهند. 
سالانه در سراسر جهان 132 هزار نفر به ملانوم یعنی وخیم ترین نوع سرطان پوست و دو 

میلیون نفر به دیگر انواع سرطان پوستی مبتلا شدند. 
حسن اعتماد زاده متخصص پوست و مو گفت: افرادی که از یک محیط بسته به یک 
محیط باز می آیند به علت این که پوستشان عادت ندارد به یک باره در معرض نور آفتاب 
قرار گیرند دچار صدماتی می شوند بنابراین بهتر است که به تدریج برای برنزه کردن خود 

تلاش کنند. 
وی بیان کرد: بیشترین تشعشع نور  آفتاب بین ساعات 12 – 16:30 بعد از ظهر است 
که پوست فرد دچار اکسیداسیون و آنتی اکسیداسیون می شود و در نتیجه باعث صدمات 

جبران نا پذیری مثل سرطان پوست می شود. 
وی افزود: آمار سرطان پوست در آمریکا بین سنین 25-30 به علت علاقه زیادی که به 
برنزه کردن دارند و نوع لباس هایشان افزایش یافته در صورتیکه این آمار در گذشته برای 

افراد 50 سال به بالا بوده است. 
وی خاطرنشان کرد: نوع پوست )سفید، سبزه و سیاه( و تحمل پوست از جمله ضخامت 

و نازکی آن برای آفتاب گرفتگی بسیار حائز اهمیت است. 

برخی از غذا ها هستند که به صورت چربی یک 
راست در شکم شما می نشینند و سبب ایجاد اضافه 
وزنی تقریبا فوری دقیقا در همان جایی می شود که 

شما نمی خواهید.
 این نوع افزایش وزن که »بافت چربی عمیق« است و 
باعث چاقی شکمی شما می شود، همان است که هنگامی 
در استخر لباس  شنا می پوشید، موجب خجالت شما می شود. 
اما این افزایش وزن همچنین می تواند به مشکلات جدی تری 

نظیر بیماری های قلبی، دیابت و آلزایمر منجر شود.  
به  وابسته  می کند  ذخیره  را  کالری ها  بدن  که  جایی 
آغاز یک  برخی غذا ها موجب  و  است  هورمون های شما 
واکنش هورمونی دقیق و تجمع چربی در شکم شما می شوند.

  خوشبختانه پژوهشی جدید درزمینه »رژیم غذایی شکم 
صفر )Zero Belly Diet( از دیوید زینچنکو نویسنده کتاب 
پرفروش The Abs Diet، شش غذای رایج که شورا به 
چربی شکمی تبدیل می شوند )insta-belly foods( را به 
همراه چند غذای جایگزین مبتکرانه برای کمک به برآورده 
کردن خواسته های غذایی شما بدون داشتن شکمی برآمده 

را معرفی می کند.
 آشنایی با 6 غذایی که چاقی شکمی را بدتر می کنند 

• نوشابه های گازدار رژیمی 
اگر می خواهید تناسب اندام خود را دوباره به دست بیاورید، 
بایستی مصرف نوشابه های شیرین را کاهش دهید و آن ها را 
با نوشابه های رژیمی جایگزین کنید. آیا این کار درست است؟ 
نه، مطالعات اخیر ارتباط بین مصرف نوشابه های رژیمی و 
دور کمر یا دور شکم بزرگ تر را نشان داده اند. علاوه بر این 
مطالعه منتشرشده در ژورنال Obesity نشان می دهد که 
مصرف کنندگان نوشابه های رژیمی نسبت به افرادی که این 
نوع نوشابه ها را نمی نوشند، واجد درصد بالاتری چربی ها 
شکمی هستند. اما چرا؟  پژوهشگران تصور می کنند که 
با  که  کالری  میزان  رژیمی  نوشابه های  مصرف کنندگان 
مصرف این نوشیدنی ها صرفه جویی می کنند را زیاد تر برآورد 
می کنند و بنابراین بیشتر از حد معمول غذا می خورند.  به  
جایش بنوشید: چای سفید )یک نوع چای چینی اندکی 
اکسید شده از جوانه ها و برگ گیاه چای( و بر اساس یک 
بررسی منتشرشده در ژورنال »تغذیه و متابولیسم«، این 
نوع چای از تشکیل سلول های چربی جدید ممانعت و به 
بدن در سوزاندن چربی های ذخیره شده کمک می کند.  اگر 
می خواهید کاهش وزن خود را تسریع کنید، به چای سفید 
و چهار چای جادویی دیگر، چای زرشک، چای پوئر )نوعی 
چای سیاه تخمیرشده چینی(، چای اولونگ )نوعی چای 
نیمه تخمیرشده چینی(، چای روبوز )یک دم نوش رایج در 

آفریقای جنوبی( روی آورید.
 • سیب  زمینی سرخ  کرده 

 هر غذایی کربوهیدراتی مملو از چربی موجب افزایش وزن 
شما می شود اما چیزی تقریباً جادویی درباره اثر سیب زمینی 
سرخ کرده بر سیستم ذخیره چربی بدن شما وجود دارد. یک 
پژوهش 20 ساله در دانشگاه هاروارد نشان می دهد افرادی 
که به طور منظم سیب زمینی سرخ کرده می خورند، هر 4 سال 
بیش از یک کیلوگرم اضافه وزن پیدا می کنند. در طی دوران 
مطالعه افراد مصرف کننده سیب زمینی سرخ کرده به تنهایی 
حدود 7 کیلوگرم وزن از خوردن این سرخ کردنی ها به دست 

آورده بودند.
  به جایش بخورید: سیب زمینی شیرین سرخ کرده خانگی. 
یک سیب زمینی شیرین را از طول به تکه های باریک برش 
زده، کمی روغن نارگیل مخصوص پخت وپز )نوعی چربی که 
نسبت به کره تمایل کمتری به ذخیره شدن به صورت چربی 

شکمی دارد(، نمک، فلفل و پودر سیر را روی آن بپاشید و 
سریع در یک فر با دمای 175 درجه سانتی گراد قرار دهید 
تا برشته شوند. زمانی که برای شام بیرون می روید به جای 
سیب زمینی سرخ کرده همراه با غذایتان، سالاد با سس های 

درست شده با سرکه درخواست کنید.
 • آب میوه

 این آبمیوه طبیعی است! مملو از ویتامین C است!. پس 
چه چیزی اشکال دارد؟ باوجوداینکه یک آبمیوه 100 درصد 
طبیعی انتخاب بهتری نسبت به یک نوشابه های گازدار 
شیرین شده است اما یک آبمیوه کاملاً طبیعی نیز هنوز واجد 
36 گرم قند در هر فنجان است، تقریب معادل میزان قندی 
به دست   Krispe Kreme دونات از خوردن چهار  که 
می آورید. به علاوه بر این، بیشتر شیرینی آبمیوه ها ناشی از قند 
فروکتوز است؛ نوعی قند که در گسترش بافت چربی احشایی 
و درنتیجه چاقی شکمی دخیل است.   به  جایش بنوشید: 
برای کوچک کردن شکمتان، آن را با نوشیدن یک لیوان 
آب معدنی فرح بخش گول بزنید. برای این کار کافی است 
برشی از میوه هایی نظیر پرتقال یا گریپ فروت را به آب اضافه 
کرده و آن را سردکنید. نکته کلیدی در اینجا حفظ پوست 
میوه ها است چون پوست مرکبات غنی از آنتی اکسیدان 
دی- لیمونن است، یک ترکیب قدرتمند که به خروج سموم 
از بدن کمک می کند و اجازه آزادسازی چربی های احشایی 

ذخیره شده را می دهد.
 • استیک گوشت دنده 

صبر کنید! چاقوی استیکتان را به سمت ما پرت نکنید. 
مطالعات نشان می دهد خوردن استیک های مناسب باعث 
باریک شدن میان تنه شما می شود. اما استیک های گوشت 
دنده و استیک گوشت قلوه گاه که یکی از 3 مورد چرب ترین 
انجام شده  بررسی  یک  هستند.  گاو  گوشت  بخش های 
به وسیله پژوهشگران چینی نشان داد که داشتن یک رژیم 
غذایی غنی از گوشت قرمز چرب و تازه با چاقی شکمی و 
افزایش دور کمر همراه است.  به  جایش بخورید: استیک 
مناسب را انتخاب کنید. بدین ترتیب شما فواید سلامتی 

زیادی به دست خواهید آورد.
 • پیتزا

 باید گفت: یک شب در یک پیتزافروشی یک عمر تحمل 
چربی ها در شکم! درواقع پیتزا دومین عامل بزرگ دریافت 
)و  است  آمریکایی  غذایی  رژیم  در  اشباع شده  چربی های 

قرار  دوم  رتبه  در  مخصوص خودش  پنیر  از  بعد  درست 
می گیرد(. خوردن برش های پیتزا مسئول نیمی از دریافت 
غذایی چربی های اشباع شده مسدودکننده شریان ها در میان 
آمریکاییان است. پژوهشگران دریافته اند که برخلاف سایر 
چربی ها انواع اشباع شده به احتمال زیاد در ناحیه شکمی ذخیره 
می شوند.  به  جایش بخورید: بروسکتا بخورید. یک غذای 
ایتالیایی شامل نان برشته شده که روی آن سیر مالیده شده 
و می تواند روی آن مواد مختلفی نظیر گوجه فرنگی، سبزی ها، 

لوبیا، گوشت، پنیر، روغن زیتون، نمک و فلفل ریخته شود(.
 • چیپس سیب  زمینی

 محققان معتقدند در رقابتی برای پیدا کردن بد ترین غذای 
انتخابی برای شکم شما یک برنده وجود دارد و آن چیپس 
سیب زمینی است.  این امر فقط به خاطر داشتن چربی های 
اشباع شده که موجب ایجاد چاقی شکمی و به خاطر پوشیده 
شدن از نمک که موجب ایجاد ورم در شما می شود، نیست؛ 
نیست، چون  آن هم  بالای  کالری  میزان  خاطر  به  حتی 
اسنک هایی با میزان کالری بیشتر نیز وجود دارند.   علت 
زیان آور بودن خوردن آن ها خصوصی در مورد چاقی شکمی 
ویژه ای هایی که این چیپس ها دارند، نیست ،بلکه ویژگی است 
که آن ها را ندارند: توانایی اینکه در شما احساس سیری به 
وجود اویند.خوردن چند پر چیپس ممکن است درنهایت به 
خوردن تمام چیپس های درون یک بسته بزرگ بینجامد، 
به سادگی به این علت که بدن ما انتظار دارد که هر وقت غذا 

می خوریم باعث سیر شدن آن شویم.  
در افراد شرکت کننده در یک مطالعه مصرف روزانه چیپس 
موجب اضافه شدن حدود یک کیلوگرم چربی شکمی در 
طی یک دوره چهارساله شد. بنابراین اگر شما مصرف چیپس 
را کنار بگذارید حتی بدون ایجاد تغییر در رژیم غذایی خود 
می توانید به طور مستقیم بیشتر از 250 گرم از چربی شکمی 
خود را کاهش دهید.   به  جایش بخورید: اشتیاق خوردن 
خود به چیپس های نمکی را می توانید با خوردن چیپسی 
به نام Beanitos که از لوبیا سفید، برنج قهوه ای، روغن و 
ادویه درست شده، فروبنشانید. این اسنک مناسب بافت و 
طعم دلپذیری داشته و یادآور ناچوهای )Nacho( سنتی 
)اسنکی با اصلیتی مکزیکی که از چیپس هایی درست شده 
با تورتیلا یا نان ذرت مکزیکی همراه با پنیر، سس، زیتون و 
ادویه تشکیل شده است( ولی نسبت به آن ها چربی اشباع شده 

کمتری دارد.
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به زودی نسل جدیدی از خودروها با قیمتی ارزان، زمانی اندک و در کارخانه های 
کوچک تولید می شوند.

 یک شرکت متخصص در زمینه طراحی و تولید سیستمهای موتوری کم حجم در آمریکا در 
نظر دارد تا نگرشی جدید را در صنعت خودروسازی جهان ایجاد کند.

شرکت Local Motors که در آریزونای آمریکا قرار دارد در نظر دارد در سال آینده خودرویی 
ارزان که با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی تولید می شود به دنیا معرفی کند.

این شرکت در سال آینده دو نسخه از خودرویی موسوم به Reload Redacted را با استفاده 
از این فناوری تولید خواهد کرد حال آنکه گفته می شود خبری از شیشه در آن نخواهد بود!

این خودرو از نوع خودروهای الکتریکی بوده و قیمتی درحدود 18 تا 30 هزار دلار خواهد 
داشت.فلسفه فکری مهندسان این شرکت بر این اصل بنا شده که باید فرآیند طولانی و هزینه 
بر طراحی و تولید خودرو در کارخانجات بزرگ را متحول کرده و ساخت آن را در کارخانجات 
کوچک و با بهره گیری از فناوری های نوین دنبال کرد.از این رو شرکت Local Motors در 
نظر دارد خودروهای چاپ سه بعدی متنوعی را در سالهای آتی و در تأسیساتی که تحت عنوان 
»کارخانجات فشرده« معرفی شده دنبال کند.این شرکت از مدتی پیش همکاری گسترده ای را 
نیز با آزمایشگاه ملی Oak Ridge آمریکا آغاز کرده تا از تازه ترین دستاوردهای فناوری چاپ 

سه بعدی برای تولید ارزان قیمت خودروهای مدرن استفاده کند.

التیام سریع زخم با امواج مافوق صوت

تشخیص سریع سرطان با نمونه تنفس

بومی سازی پروتزهای عصبی در انتظار حمایت مالی
محققان دانشگاه علم و صنعت درصدد هستند تا پروتزهای عصبی را در کشور 
بومی سازی کنند اما برای اجرای این طرح کلان ملی نیازمند حمایت یک دستگاه 

اجرایی هستند.
دکترعباس عرفانیان، مدیر طرح کلان ملی » طراحی و ساخت پروتزهای عصبی«گفت: یکی 

از اهداف این طرح، گسترش فناوری عصبی و بومی سازی آن در ایران است.
وی با بیان اینکه امروزه کاربرد فناوری عصبی در تشخیص، درمان و توانبخشی بسیار گسترش 
یافته است، افزود: این کاربردها باعث ایجاد تحول شگرفی در پزشکی شده اند، از این رو ساخت 

پروتزهای عصبی می تواند مورد اهمیت واقع شود.
وی تاکید داشت: محصولات این فناوری بسیار گران قیمت است، به همین دلیل، ساخت 
پروتزهای عصبی در کشور، یکی از نیازهای ضروری جهت حفظ و ارتقا سطح سلامت جامعه 
محسوب می  شود. مجری طرح کلان ملی در خصوص فناوری پروتزهای عصبی گفت: پروتزهای 
عصبی سیستم های میکروالکترونیک با تراشه  های ریزپردازنده هستند که بر مبنای عملکرد 
سیستم عصبی انسان می توانند ارگان  های بدن را کنترل کنند. عرفانیان با اشاره به اینکه 
پروتزهای عصبی می تواند شامل پروتز قلبی، شنوایی، بینایی، تنفسی شوند، اظهار داشت: از این 
فناوری برای کنترل مثانه، نوعی سفتی عضلات )اسپاستیسیتی(، کنترل دردهای مزمن، کنترل 

حملات صرع و درمان بیماری پارکینسون استفاده می شود.
وی رفع مشکلات حرکتی در افراد دچار ضایعه نخاعی، مغزی، ام اس، فلج مغزی)CP(، سکته 
مغزی)stroke( را از دیگر کاربردهای سیستم عصبی دانست و افزود: به طور نمونه، در این پروژه 
یک پروتز عصبی -حرکتی، برای رفع مشکلات حرکتی در افراد دچار ضایعه نخاعی طراحی و 

ساخته  می شود. 
 به گفته وی، تا پایان سال 1393، حدود 14.5 درصد بودجه پیش بینی شده از سوی شورای 
عالی علوم تحقیقات و فناوری، برای اجرای این طرح کلان ملی اختصاص داده شد که با این 
وجود، بیش از 30 درصد پیشرفت داشتیم. وی با بیان اینکه این پیشرفت به تائید ناظر و کمیته 
راهبری طرح نیز رسیده است، ادامه داد: همچنین با حمایت شورایعالی عتف، زیرساخت های 
لازم و آزمایشگاه های مورد نیاز برای اجرای این طرح، ایجاد شد که این آزمایشگاه ها در نوع 
خود منحصر به فرد هستند و از سرمایه های تحقیقاتی کشورمان محسوب می شوند. وی با 

اشاره به آیین نامه شورای عتف که باید بخشی از هزینه طرح های کلان توسط بهره بردار تامین 
شود، در ادامه عنوان کرد: تاکنون حمایتی از سوی بهره بردار تحقق نیافته و اجرای پروژه در 
سال جاری با مشکل روبرو شده است. عرفانیان در ادامه گفت: نمی توان انتظار داشت که تمام 
بودجه طرح از طرف شورایعالی عتف پرداخت شود، از این رو تمام نهادهای بهره بردار می توانند 
در جهت حمایت های مالی این طرح، روی کار بیایند تا ساخت پروتزهای عصبی در کشور 

بومی سازی شود.
وی اظهار داشت: از آنجا که هدف اصلی طرح در جهت رفع مشکلات یکی از بیمارهای 
صعب العلاج است پس انتظار می رود که نهادهای خیر بتوانند به اجرای این طرح کلان ملی 
کمک کنند.  این پروژه در مرکز فناوری عصبی ایران دانشگاه علم و صنعت اجرا می شود. 
اسپاستیسیته یا اسپاستیسیتی عبارت است از افزایش تون ماهیچه ای در یک عضله و یا گروهی 
از ماهیچه ها که به علت ضایعه نورون حرکتی فوقانی )همانند سکته مغزی( و یا آسیب، تحلیل 

برنده دستگاه عصبی مرکزی اتفاق می افتد.

نقص فنی باتریها 
کار دست هواپیمای خورشیدی داد

هواپیمای خورشیدی »سولار ایمپالس 2« که حالا رکورددار پرواز طولانی مدت با 
تکیه بر انرژی خورشیدی است باز هم خبرساز شد و این بار نه به خاطر پرواز بلکه به 

دلیل زمین گیرشدن ناشی از نقص باتری!
 هواپیمای خورشیدی سولار ایمپالس 2 چند روز پیش و پس از سفری بدون توقف که 5 روز 
بر فراز اقیانوس آرام به طول انجامید در هاوایی فرود آمد. هواپیما این بخش مهم از سفر به دور 
زمین را از ژاپن آغاز کرده بود و در نهایت با موفقیت در فرودگاه هاوایی به زمین نشست تا در 

هفته های پیش رو خود را برای بخش بعدی سفر آغاز کند.
اما حالا مشخص شده که در حین سپری کردن این بخش مخاطره انگیز از سفر به دور زمین 
دچار خسارتهای جدی از ناحیه باتریهای غول پیکر خود شده به طوریکه تیم هدایت کننده این 

مأموریت از زمین گیر شدن هواپیما تا زمان انجام تعمیرات اساسی خبر داده است.
بخش بعدی این سفر در حد فاصل هاوایی تا فنیکس در آریزونا صورت می گیرد اما 
خسارتهایی که به باتری بزرگ سولار ایمپالس 2 وارد شده زمان بندی دقیق این بخش از 

مأموریت را به هم ریخته است.
مجموعه باتری های این هواپیما انرژی خورشیدی جذب شده توسط صفحات رویی هواپیما 

را ذخیره می کنند تا پرواز آن در شب هنگام نیز ادامه داشته باشد.
نخستین نشانه های نقص فنی به وجود آمده در باتری ها در روز اول پرواز بر فراز اقیانوس آرام 
آشکار شد و آن زمانی بود که تیم هدایت کننده متوجه گرم شدن بیش از حد باتری ها شده بود.

تولید خودرو با فناوری چاپ سه بعدی در 
کارخانه های فشرده

محققان فناوری جدیدی ارایه کرده اند که می تواند 
تسریع  طرز چشمگیری  به  را  زخم  بهبود  فرآیند 

بخشد.
در  پزشکان  روی  پیش  چالشهای  مهمترین  از  یکی   
بیمارستانها، درمان هرچه سریعتر زخم بیماران است. در این 
میان زخم بستر نیز یکی از مهمترین نگرانی هایی است که 
اگر به درستی و سریعا التیام نیابد عواقب خطرناکی به همراه 

خواهد داشت.
اکنون گروهی از محققان دانشگاه بریستول در بریتانیا 
تکنیکی مؤثر ارایه کرده اند که زمان طولانی التیام این 
دسته از زخمها را تا یک سوم کاهش می دهد. آنها برای این 
منظور به سراغ استفاده از تأثیر امواج مافوق صوت با شدت 

کم رفته اند.
زمانی که پوست به هر دلیل دچار جراحت می شود 
سلولهای بافتی ویژه ای موسوم به »فیبروبلست« خود را به 
محل زخم رسانده و فرآیند ترمیم آن را آغاز می کنند. اما 
در بسیاری از افراد به ویژه گروههای سنی بالا این فرآیند 
به کندی صورت می گیرد و در نتیجه مشکلات زیادی در 
فرآیند التیام زخمها روی می دهد که این مسأله می تواند در 

برخی موارد به قطع عضو هم منجر شود.
آنچه که محققان دانشگاه بریستول انجام داده اند استفاده از 
فناوری ماوفق صوت با شدت کم برای غلبه بر این نقص است. 
در این مطالعه آنها نشان داده اند که با استفاده از لرزشهای 
ناشی از مافوق صوت با شدت کم گذرگاههای جدیدی در 

پوست ایجاد شده و فیبروبلستها به سرعت خود را به ناحیه 
آسیب دیده می رسانند.

این تکنیک جدید مدت زمان التیام زخمها را در موشهای 
دیابتی و پیر تا 30 درصد کاهش داده و حالا امید می رود 
که از آن برای التیام سریع زخمها در انسانها نیز استفاده شود.

محققان با الهام از پوزه سگ موفق به ساخت دستگاهی شده اند که با استفاده از 
تنفس افراد به تشخیص بیماری یا عفونت ها می پردازد.

 عملکرد و فعالیت بدن با ورود هر گونه بیماری یا عفونت تغییر پیدا می کند تا بتواند با 
عامل بیماری زا به مبارزه بپردازد حتی مولکول های تنفسی نیز تغییر پیدا می کنند. محققان 
معتقدند با بررسی تنفس اشخاص می توان به تشخیص هر گونه بیماری، عفونت یا حتی 

سرطان هایی مانند سرطان ریه پرداخت.
اکنون محققان استرالیایی دانشگاه »آدلاید« با الهام از پوزه سگ دستگاه لیزری جدید 
و متفاوتی را ساخته اند که با استفاده از نمونه تنفسی به بررسی و تشخیص بیماری های 

احتمالی می پردازد.
دستگاه جدید بر مبنای لیزر بوده و »optical spectroscopy« یا »طیف سنج اپتیکال« 
نام دارد. این دستگاه لیزری قادر به تشخیص و بررسی حداقل یک میلیون از فرکانس های 

مختلف نوری است. با توجه به اینکه مولکول های مختلف نورهای متفاوتی را در فرکانس های 
اپتیکال جذب می کنند، در نتیجه این سیستم قادر خواهد بود تا اثر انگشت مولکولی منحصر 
به فردی را برای هر نمونه ایجاد کند. محققان استرالیایی معتقدند با استفاده از آزمون های 
تنفسی می توان بیماری های مختلفی مانند دیابت، عفونت یا حتی انوع سرطان ها را شناسایی 

کرد.
دکتر »جیمز آنستی« از محققان دانشگاه آدلاید در این رابطه می گوید:» این دستگاه هنوز 
در مراحل اولیه خود به سر برده و در ماه های آتی به درجه ای از حساسیت در ازای میلیون 
خواهد رسید که بویایی بین انسان و سگ را خواهد داشت. البته این اولین باری نیست که 
محققان با الهام از حیوانات دستگاه های مختلفی را برای تشخیص بیماری عرضه می کنند اما 
دستگاه لیزری ساخت محققان استرالیایی نه تنها از دقت قابل توجهی برخوردار است بلکه قادر 

به پاسخگویی سریع تر بوده و می تواند طیف گسترده ای از انواع مولکول ها را بررسی کند.

شکستن قولنج خوب است یا بد؟ 
شکستن قولنج نیز مانند تکان دادن پاها و جویدن لب و... نوعی عادت است 
و به مرور زمان و اراده قوی با کارهای مفید مانند صلوات فرستادن می توان آنرا 

ترک کرد.
دکتر آذریان، متخصص ارتوپدی گفت: در طی حرکات اندام ها و استخوان های بدن امکان 
دارد، صداهایی شنیده شود که این صداها به علت فشار منفی است که در مفصل ایجاد 
می شود که نام علمی آنها پینگ می باشد و به خاطر این است که وقتی فشار منفی ایجاد 
می شود در داخل مفصل فضای اضافه ای به وجود می آید و برای اینکه این فضا پر شود 
مایع درون کپسول مفصلی به گاز تبدیل می شود که معمولا این گاز CO2 می باشد، این 
تبدیل گاز به صدا را اصطلاحا ها پینگ یا قلنج می گویند، البته در منابع و متون معتبر علمی 
از قولنج نام برده نشده است. وی تصریح کرد: اما اینکه ها پینگ اثر خوب یا بدی دارد بطور 
علمی مشخص نشده و بسیاری افراد فکر می کنند که اگر این صدا ایجاد شود درد ناشی از 
خستگی و پشت میز نشینی بهبود می یابد اما در این مورد مدرک و مطلب علمی وجود ندارد.

آذریان ادامه داد: البته سوال دیگر در این زمینه مطرح می شود این است که اگر قولنج را 
زیاد بشکنیم ضرری برای بدنمان دارد یا خیر؟ در پاسخ می گوئیم که این عامل اثر مفیدی 
ندارد و برعکس فشار زیاد به آن موجب از بین رفتن مایع بین کپسولی می شود و بطور 
کلی توصیه به این کار نمی شود. وی تصریح کرد: در سنین بالا اگر با فشار زیاد همراه باشد 
چون احتمال پوکی استخوان وجود دارد ممکن است، منجر به آسیب استخوانی، شکستگی 
مفصل و یا در رفتگی شود، البته فقط در صورتیکه فرد مستعد یا دچار به پوکی استخوان 
باشد.در افراد جوان نیز اگر به تعداد کم مثلا 4 تا 5 بار در روز مشکلی ایجاد نمی کند ولی 
با تکرار زیاد این حرکت امکان ایجاد آسیب های جبران نا پذیر فیزیکی که عمده ترین آنها 

آسیب به نخاع است وجود  دارد.

کمبود ویتامین D تهدید سلامت امروز است 
کمبود ویتامینD3 که در نتیجه فقدان این ماده در رژیم غذایی یا قرار نگرفتن 
در معرض اشعه بویزه در زنان می تواند با دردهای عضلانی-اسکلتی بدون منشأ 
مشخص همراه باشد لذا بررسی این بیماران از نظر سطوح ویتامین D و درمان آنها 

با این ویتامین توصیه می گردد.
ژیلا مقبولی عضو مرکز تحقیقات غدد درون ریز و متابولیسم، دانشگاه علوم پزشکی و 
خدمات بهداشتی، درمانی تهران گفت: کمبود ویتامینD3 که در نتیجه فقدان این ماده در 
رژیم غذایی یا قرار نگرفتن در معرض اشعه UV به میزان کافی اتفاق می افتد، می تواند همراه 
با ابتلا به بیماری های استخوانی به صورت ریکتز در بچه ها و استئومالاسی در بزرگسالان 
دیده شود که همراه با درد استخوانی و عضلانی توأم با ضعف عضلانی می باشد و از طرفی، در 
بیماران مبتلا به دردهای اسکلتی و عضلانی با منشأ غیرمشخص نیز شیوع بالایی از کمبود 
ویتامین D گزارش شده است.  وی گفت: با توجه به شیوع بالای کمبود ویتامینD در کشور 
به نظر می رسد، بررسی ارتباط دردهای عضلانی و اسکلتی با میزان ویتامین D می تواند 
راهکاری در مواجهه با این معضل ارائه دهد و در این راستا مطالعاتی نیز انجام گرفته است. 

وی در ادامه از جمعیت مورد مطالعه مردان و زنان 69-20 سال ساکن شهر تهران که در 
طرح پیشگیری، تشخیص و درمان استئوپروز قرار گرفتند خبر داد و افزود: معیارهای خروج 
از مطالعه ابتلا به بیماری های آرتریت روماتوئید، کم کاری یا پرکاری تیروئید، پاراتیروئید و 

آدرنال، دیابت قندی، نارسایی کلیه، نارسایی پیشرفته کبدی و هر نوع سرطان بود. 
مقبولی گفت: برای انجام نمونه گیری به روش تصادفی، اطلاعات مربوط به تمام زایمان های 
اول در شهر تهران جمع آوری شد و از این تعداد، 50 نقطه به صورت تصادفی برای شروع 
 D نمونه گیری انتخاب شدو  از افراد شرکت کننده نمونه  خون جهت بررسی میزان ویتامین

سرمی و هورمون  پاراتیروئید، کلسیم، فسفر و آلکالین فسفاتاز گرفته شد. 
وی از حضور  افراد داوطلب جهت حضور در بخش سنجش تراکم استخوان مرکز تحقیقات 
غدد دانشگاه علوم پزشکی تهران دعوت خبر داد و اظهار داشت: در این بررسی کمبود 
ویتامین D در زنان دارای دردهای تیز و مداوم استخوانی در سنین زیر 50 سال شایعتر از 
 D افراد بدون دردهای تیز و مداوم استخوانی بود وهمچنین درجات شدید کمبود ویتامین

هم در این افراد شایعتر بود. 
وی در پایان گفت: به نظر می رسد کمبود ویتامین D به ویژه در درجات شدید و در 
زنان می تواند با دردهای عضلانی-اسکلتی بدون منشأ مشخص همراه باشد؛ لذا بررسی این 
بیماران از نظر سطوح ویتامین D و درمان آنها با این ویتامین توصیه می گردد و در این رابطه 
غنی سازی مواد غذایی با ویتامین D می تواند راهکار مناسبی جهت کاهش شیوع کمبود 

ویتامین D و احتمالاً بهبود مشکلات عضلانی-اسکلتی در جامعه باشد.

این غذاها چاقی شکمتان را بدتر می کنند 
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اجتماعی 6

رئیس سازمان بهزیستی عنوان کرد؛

افزایش 24 درصدی مصرف مخدر صنعتی
رئیس سازمان بهزیستی، از افزایش 24 درصدی مصرف مخدرهای صنعتی طی 
سال های گذشته خبر داد و گفت: رشد مواد صنعتی طی 5 سال از 4 به 24 

درصد رسیده است.
 دکتر انوشیروان محسنی بندپی با اشاره به اینکه تعداد زنان سرپرست خانوار 53 درصد 
طی سال های اخیر رشد داشته است، گفت: در سال 75، یک میلیون و 200 هزار زن 
سرپرست خانوار و در سال 85، یک میلیون و 600 هزار زن سرپرست خانوار در کشور 

وجود داشته که این آمار در سال 90 به دو میلیون و 500 هزار نفر رسیده است.
وی گفت: افزایش تعداد زنان سرپرست خانوار نشان دهنده مستعد بودن جامعه برای 
آسیب پذیری است؛ به همین دلیل می توان گفت که آمارهای آسیب های اجتماعی نیز 

افزایش یافته است.
رئیس سازمان بهزیستی در خصوص آمار معتادان نیز تاکید کرد: بر اساس آمار رسمی، 
یک میلیون و 300 هزار معتاد و مطابق آمارهای غیررسمی، دو میلیون و 400 هزار معتاد 
داریم که تعداد آنها نیز طی سال های گذشته افزایش داشته است. بنابراین جا دارد که با 
توجه به افزایش آسیب ها، در زمینه پیشگیری و همچنین برنامه ریزی برای کاهش آن از 

سوی دستگاه های مختلف و همچنین بهزیستی برنامه ریزی ویژه ای انجام شود.
محسنی بندپی به افزایش مصرف مواد مخدر صنعتی در کشور اشاره کرد و اظهار داشت: 
بر اساس آمارهای موجود در سال 85 رشد مواد صنعتی 4 درصد بوده و این در حالی 

است که هم اکنون به 24 درصد افزایش یافته است.
به گفته وی، مصرف مواد صنعتی باعث بروز مشکلات بیشتری نسبت به مواد مخدر 
سنتی شده و همچنین ترک آن نیز سخت تر از سایر مواد مخدر است. بنابراین تمرکز 
ما در سازمان و همچنین ستاد مواد مخدر، اطلاع رسانی و پیشگیری و اجرای طرح های 

مختلف کاهش مصرف مخدر شیشه بوده است.
رئیس سازمان بهزیستی در خصوص بیمه معتادان نیز گفت: در حال حاضر طرح بیمه 
معتادان توسط سازمان اجرایی می شود و 30 میلیارد تومان نیز برای عقد قرارداد با مراکز 

دولتی و خصوصی در سال جاری اختصاص یافته است.

جزییات دریافت»بیمه عمر«تامین اجتماعی 
رییس کانون عالی بازنشستگان تأمین اجتماعی با اشاره به شرایط و نحوه 
دریافت مستمری بیمه عمر گفت: طبق قرارداد، بازنشستگان از آذر سال 

گذشته مشمول بیمه عمر می شوند.
علی اصغر بیات با بیان اینکه در سنوات گذشته بازنشستگان تأمین اجتماعی از بیمه عمر 

برخوردار بودند اظهارکرد: قرارداد مربوط را به تازگی با بیمه ایران منعقد کردیم. 
وی افزود: شرط این قرارداد آن بوده است که از 1/9/93 که قرارداد درمان بوده تا 
30/8/94 هر شخصی که فوت کرده است، بدون شرط سنی و به هر علتی، سه میلیون 
تومان به بازماندگانش پرداخت شود.  رییس کانون عالی بازنشستگان تامین اجتماعی با 
اشاره به اینکه مبلغ حق بیمه ای که از حقوق بازنشستگان کسر می شود، برای یک سال 
36 هزار تومان است، گفت: طی تعاملاتی که با سازمان تامین اجتماعی داشتیم باید 24 
هزار تومان را سازمان و 12 هزار تومان را بازنشسته بپردازد که این مبلغ طی چهار مرحله 
از حقوق آنها کسر می شود.  بیات با بیان اینکه در حال حاضر دو میلیون و 700 هزار 
بازنشسته داریم، گفت: افرادی تحت پوشش بیمه عمر قرار گرفتند که بیمه را پذیرفته 
باشند و تحت پوشش بیمه تکمیلی قرار داشته باشند.  وی افزود: براین اساس بازماندگان 
افراد فوت شده به کانون های بازنشستگی مراجعه و مدارک مربوط را ارائه دهند تا مبلغ 

تعیین شده را به حسابشان واریز کنیم. 

زمان اعلام نتایج اولیه کنکور سراسری 

مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور در مورد اعلام نتایج اولیه آزمون 
سراسری 94 گفت: نتایج اولیه آزمون سراسری 94 به صورت کارنامه تنظیم 
www. شده و در هفته اول مردادماه روی سایت سازمان سنجش به نشانی

sanjesh.org قرار می گیرد.
حسین توکلی با بیان اینکه 878 هزار و 74 داوطلب در آزمون سراسری 94 ثبت نام 
کرده اند، افزود: 516 هزار و 493 نفر از این داوطلبان زن و 361 هزار و 581 نفر مرد 
بودند. همچنین 45 هزار و 670 داوطلب از گروه آزمایشی 1، 2، 3 و 5 علاقه مندی خود 
را به شرکت در گروه آزمایشی هنر و 106 هزار داوطلب از گروه های آزمایشی 1، 2، 3 و 

4 علاقه مندی خود را به شرکت در گروه آزمایشی زبان اعلام کردند.
 وی ادامه داد: از آنجایی که آزمون هر یک از گروه های آزمایشی به صورت جداگانه 
برگزار شد و هر داوطلب برای حضور در جلسه باید پرینت کارت شرکت در آزمون را به 
همراه داشته باشد، با توجه به آمار ثبت نام کنندگان یعنی 878 هزار و 74 داوطلب و آمار 
علاقه مندان به شرکت در دو گروه آزمایشی هنر و زبان های خارجی که جمعا 151 هزار 
و 670 بوده است، به طور کلی برای برگزاری آزمون یک میلیون و 29 هزار و 744 کارت 
صادر گردید.  مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور با اشاره به زمان برگزاری آزمون 
سراسری اظهار کرد: این آزمون در صبح و عصر پنجشنبه و جمعه 21 و 22 خردادماه 
در 365 شهرستان، 17 کشور خارجی و 463 حوزه امتحانی برگزار شد. دو ساعت پس 
از پایان برگزاری آزمون هر گروه، سوالات دفترچه عمومی و اختصاصی روی سایت قرار 
گرفت. همچنین سوالات دفترچه عمومی و اختصاصی داوطلبان خارج از کشور از ساعت 
12 روز شنبه 23 خردادماه روی سایت قرار گرفت.  توکلی در مورد کلید تصحیح سوالات 
نیز توضیح داد: کلید تصحیح سوالات آزمون عمومی و اختصاصی کلیه گروه ها از ساعت 

18 روز یکشنبه 24 خردادماه روی سایت قرار داده شد.
 قرائت پاسخنامه داوطلبان توسط دو دستگاه علامت خوان

 وی در ادامه با تاکید بر اینکه کلیه پاسخنامه ها با حفاظت کامل به سازمان سنجش 
منتقل شدند، افزود: با توجه به برنامه ریزی های انجام شده قرائت پاسخنامه هر داوطلب 
توسط دو دستگاه علامت خوان جداگانه قرائت و نتیجه حاصل با یکدیگر تطبیق داده شد 

و نتیجه به صورت دستی کنترل شده و صحت صددرصد اثبات شد.
 مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور با بیان اینکه از تعداد 878 هزار و 74 داوطلب 
ثبت نام کننده، 795 هزار و 677 داوطلب در جلسه حاضر بودند، بیان کرد: از 151 هزار و 
670 داوطلب علاقه مند برای شرکت در گروه هنر و زبان های خارجی، 124 هزار و 37 نفر 

در جلسه آزمون گروه آزمایشی هنر، زبان های خارجی یا هردو حاضر بودند.
 اعلام نتایج اولیه تا هفته اول مردادماه

 توکلی با بیان اینکه نتایج اولیه آزمون سراسری به صورت کارنامه تنظیم شده و کارنامه 
کلیه داوطلبان تا هفته اول مردادماه روی سایت سازمان سنجش قرار می گیرد اظهار 
کرد: پاسخنامه داوطلبان آزمون سراسری با رتبه کشوری کمتر از 75 هزار در گروه های 
آزمایشی علوم ریاضی و فنی، علوم تجربی و علوم انسانی و پاسخنامه داوطلبان با رتبه 
کمتر از 10 هزار در گروه های آزمایشی هنر و زبان های خارجی برای اطلاع داوطلبان 
براساس برنامه زمانی روی سایت قرار داده خواهد شد.  وی در مورد داوطلبان مجاز به 
انتخاب رشته توضیح داد: داوطلبانی که مجاز به انتخاب رشته می شوند ضرورت دارد با 
دریافت دفترچه راهنما و سایر اطلاعیه های سازمان سنجش در دهه اول مردادماه نسبت 
به انتخاب رشته اقدام نمایند.  مشاور عالی سازمان سنجش آموزش کشور در پایان تاکید 
کرد: بدیهی است سازمان سنجش در رابطه با روش انتخاب رشته و استفاده از نرم افزار 

انتخاب رشته مجازی، اطلاعات لازم را در اختیار داوطلبان قرار خواهد داد. 

تاثیر قصه بر زندگی و آینده ی کودک 
کودکان از طریق داستان ها و افسانه ها با حقایق و تجربه های زندگی آشنا 

می  شوند.
 گاهی یک قصه می تواند تاثیری بر زندگی و آینده ی کودک بگذارد که ده ها آموزش 

از آن عاجز است....
اختلال های رفتاری طبقه ای از رفتار کودک است. کودکانی که رفتارشان به این طبقه 
تعلق دارد از میزان شرارت و شیطنتی که ویژگی گروه سنی آن هاست پا را فراتر می گذارند. 
آن ها به طور جدی حقوق مسلم دیگران را زیر پا می گذارند و یا قوانین عمده اجتماعی را 
خدشه دار می کنند. گاهی بسیاری از کودکان از نظر هیجانی نیز با مشکل رو به رو می شوند 

و در معرض افسرده شدن قرار می گیرند. 
اختلالات هیجانی رفتاری به شرایطی اطلاق می شود که در آن پاسخ های هیجانی و 
رفتاری در مدرسه با هیجان های فرهنگی، سنتی، و قومی تفاوت داشته باشد؛ به طوری که 
در عملکرد تحصیلی فرد، مراقبت از خود، روابط اجتماعی، سازگاری فردی، رفتار در 
کلاس و سازگاری در محیط کار نیز تأثیر منفی داشته باشد. اغلب کودکان با اختلالات 
رفتاری احساسات منفی دارند و با دیگران بدرفتاری می کنند. در بیشتر موارد، معلمان و 
هم کلاسی ها آن ها را طرد می کنند، در نتیجه فرصت های آموزشی آنان کاهش می یابد. 
به رغم مشکلات فراوانی که این کودکان با آن مواجه  اند، بیشتر آن ها تا سال ها پس از 
ورود به مدرسه شناسایی نمی شوند مگر این که اختلالات رفتاری و مشکلات تحصیلی 

آنان تشدید شود.
بسیاری از بزرگسالان تحمل رفتارهای کودکان با اختلالات رفتاری را ندارند و به تنبیه آنان 
نیز متوسل می شوند. این کودکان در مقایسه با همسالان بهنجار خود در جنبه های مهم 
زندگی محدودیت دارند و در تعاملات اجتماعی با مشکلات جدی مواجه اند. ناتوانی های 
این کودکان از رفتارهای آن ها ناشی می شود. قصه درمانی در سال های اخیر به صورت یکی 
از فنون بازی درمانی مطرح شده است. استفاده از قصه درمانی به مثابه یک فن درمانی فقط 
به درمان مشکلات روان شناختی کودکان منجر نمی شود. در قصه درمانی فرض بر این 
است که تغییر در زبان و ادبیات قصه های زندگی فرصت های جدیدی برای رفتار و روابط 

با دیگران ایجاد می کند.
کودکان از طریق داستان ها و افسانه ها با حقایق و تجربه های زندگی آشنا می  شوند. 
خلاقیت،  پرورش  بیان،  و  فهم  قدرت  تقویت  قصه،  شخصیت های  از  تأثیرپذیری 
آموزش زبان و افزایش گنجینه واژگان کودکان نیز از دیگر تأثیرهای آموزشی و تربیتی 
داستان سرایی به  شمار می روند. در واقع داستان خلاقیت گسترده ای است که با آن هر 
فردی می تواند عقاید به ظاهر نامعقول را بازیابی و آن ها را جایگزین و استفاده سازنده از 

آن ها را مطرح کند.
داستان سرایی به مثابه تدبیری مداخله ای برای آموزش می تواند دانش آموزان را به کشف 
معنای منحصر به فرد بودن خود ترغیب کند و توانایی آن ها را برای برقراری ارتباط واقعی 
بین افکار و احساسات افزایش دهد. مهارت های کلامی می تواند توانایی دانش آموزان را 
برای حل و فصل اختلاف بین فردی به صورت آرام و توأم با بحث و گفت و گو افزون سازد. 
بیان داستان و نیز گوش فرا دادن به آن دانش آموزان را به بهره گیری از تخیلاتشان تشویق 
می کند. این تخیل قوی می تواند اعتماد به نفس و انگیزش شخصی را در دانش آموزان 
افزایش دهد، زیرا آنان خود را برای نیل به امیال و آرزوهایشان شایسته و توانا تصور 

می کنند.
قصه ها می تواند از نظر تربیت اجتماعی، عاطفی و اخلاقی نیز موثر واقع شوند و بسیاری از 
مقررات، هنجارهای اجتماعی و دستورالعمل های زندگی را منتقل کنند. چگونگی روبرو 
شدن با مشکل ها، حل آن  ها و بسیاری از الگوهای رفتاری در گروه ها و طبقه های مختلف 
اجتماعی و سنی در داستان ها بیان می شود. اگر والدین یا درمان گران قادر به فهم افکار 
سری کودک یا شناسایی احساس های پنهان او باشند، هر اندازه تفسیرهای انجام شده 
نیز درست باشند، باز این فرصت از کودک گرفته می شود که خود از طریق شنیدن پی 
در پی داستان و تفکر درباره آن به احساس رویارویی موفقیت آمیز با مشکل خود دست 
یابد. به همین دلیل است که رویکردهای داستانی به روان درمانی تأکید دارد و قصه ها در 

چگونگی رفتار و واقعیت های کودکان نقش موثری ایفا می نماید. 
قصه ها به کودکان راه حل هایی ارائه می دهند که غیرمنتظره و شگفت انگیز و در عین حال 
شدنی و مثبت هستند. تلاش پژوهش گران و درمان گران منجر به استفاده از ادبیات و 

قصه و قصه درمانی شده است.  
برخی از مسائل کودکان با مشکلات عاطفی و رفتاری از ضعف آگاهی و بهره نبردن 
از مهارت های اجتماعی، الگوی کلامی صحیح، رفتارهای جامعه پسندانه، مهارت های 
ارتباطی و دوست یابی، مسئولیت پذیری، و غیره ناشی می شود؛ پس آموزش این مهارت ها 
به این کودکان ممکن است تا حدودی از بروز این مشکلات پیشگیری کند. درمان گران 
و روان شناسان کودک می توانند جدیت بیشتری برای استفاده از قصه در مداخله های 
درمانی کودکان و نوجوانان نشان دهند و والدین و معلمان بهتر است استفاده گسترده تر از 
قصه های هدف دار را در برنامه های آموزشی و تربیتی کودکان بگنجانند به خصوص که این 

امر در سنت تربیتی فرهنگ ما جایگاه خاص خود را هم دارد.
در این جا چند نمونه از راهبردهای مهارت های اجتماعی را ذکر می کنیم که مربیان 
می توانند برای آموزش آن ها از داستان استفاده کنند و برای این که کودک مطالب را 
بهتر درک کند از سوال های نیمه سازمان یافته نیز کمک بگیرند. این راهبردها به کودکان 

پرخاش گر کمک می کند تا تمایلات و رفتارهای پرخاش گرانه خود را مهار کنند.
- پیوستن به فعالیت های دیگر

- ابراز خشم با لحن آرام
- ترک صحنه

- نپذیرفتن تقاضاهای دیگران به شیوه ای مودبانه
- یادآوری سودمندی و مزایای رفتار مناسب

- نادیده انگاشتن رفتار نامطلوب دیگران
- استفاده از جمله های تلفیقی

- هم دلی کردن

گم شدن نقش مادری در جامعه مدرن امروزی
گزارش/ فریبا خسروی

در برهه ای از زمان به سر می بریم که مدرن شدن جامعه 
حقیقت تلخی را به بار آورده و آن چیزی نیست جز ایجاد 
فاصله مادران با فرزندانشان و متمرکز شدن تمام فکر و مشغله 

شان بر مسایل بیرون از خانواده.
بدون تردید اصلی ترین آرزوی هر زنی در طول حیات عمرش درک 
جایگاه مادری است، اما انگار این آرزوی زنان دیروز بوده و در دنیایی 
که نظاره گریم واژه »حس مادری« واژه ای متروکه شده و اکثرأ تنها 
نام مادر را به یدک کشیده اند. مگر نه اینکه پرورش فرزند اصلی ترین 
رسالت زن است پس چه افتخاری است که مادر مدیر، معاون، کارمند 
و مانند اینها تلقی شود ولی کودکش بهترین روزهای عمرش را افسرده 
و منزوی در آغوش پرستاری بگذراند که هرگز جای مهر مادر را برایش 

پر نمی کند.
در برهه ای از زمان به سر می بریم که مدرن شدن جامعه حقیقت 
تلخی را به بار آورده و آن چیزی نیست جز ایجاد فاصله مادران با 
فرزندانشان و متمرکز شدن تمام فکر و مشغله شان بر مسائل بیرون از 
خانواده و این حد فاصل روز به روز فزونی می یابد، تحقیقات حاکی از 
آن است که خانواده های این دوره می پندارند فرزندان بیش از پیش 
به تجملات و ثروت نیازمندند و غافلند که تنها جرعه ای حمایت و 

عطوفت روحشان را سیراب می کند.
اگرچه همواره افراد زیادی حضور فعال زنان را در جامعه مورد تاکید 
قرار داده اند و آنها را به حضور در همه عرصه ها تشویق کرده اند اما 
امروزه این امر به افراط کشیده شده تا حدی که نقش زن و مرد 
جابه جا شده و خطرات فراگیر آن در همه حوزه ها توجه و مکانیزم 

جدی می طلبد.
مطلوب  بسیار  سنتی  دنیای  از  گرفتن  فاصله  با  امروزی  زندگی 
جریان یافته و توسعه و پیشرفت موجبات آسایش آدمی را فراهم آورده 
اما نباید این پیشرفت زندگی را به کام خانواده تلخ کرد بلکه لازم است 
از ماشینی شدن دنیای پیش روی خود نهایت بهره را برد و با افزایش 
آگاهی به رشد علمی و معنوی رسید و مدیریتی مناسب برای خانواده 
و فرزندانمان رقم بزنیم و با اصلاح عملکرد خود تقصیرها را از دوش 

زندگی مدرن خالی کنیم.
باید دانست ریشه تحولات دنیای امروز کجاست؟ مسلمأ در پی 
گسترش هر ایده ای در جامعه نهادهای اجتماعی هم تحولاتی متحمل 
می شوند، جریان هایی به وجود می آیند که این جریان ها بر نهادی چون 
خانواده هم اثر می گذارد و یا حتی ایدئولوژی مردسالاری را در زندگی 

امروز با چالش مواجه می سازد.
اما با نگاهی گذرا به اطرافمان متوجه می شویم که ابزارهایی مدرن هم 
مانند اینترنت و ماهواره هم به این جریان های فکری دامن می زنند و 
افزایش توقعات و انتظارات این قشر از جامعه را در تعریف شخصیت 

اجتماعیشان بالا می برند.
با دید عمیق به زندگی زنان دیروز برایمان آشکار می شود که آنها 
بیشتر به ایفای نقش همسری و مادری می پرداختند و در دانش 
و آگاهی ضعف ها داشته اند، اما بالعکس زندگی زنان امروزی نشان 
می دهد که آنها سرگرم شدن افراطی و غرق شدن در منزلت شغلی 
و تحصیلات را بر جایگاه مادری ترجیح داده و پیشروی آنها در این 

سیلاب فراموشی، زندگی آنها را به مخاطره می اندازد.
حجت الاسلام والمسلمین علی نظری منفرد از اساتید حوزه علمیه قم 
به اهداف شوم غرب در خدشه دار کردن نقش زنان جامعه اسلامی 
اشاره کرد و گفت: غرب از هیچ کاری در لطمه زدن به ملت اسلام 
فروگذار نکرده و امروزه نیز زنان را نشانه گرفته و برای دستیابی به 
اهدافش از آنها استفاده ابزاری کرده و با بیان دفاع از حقوق زنان آنها را 

جذب عقاید زشت و ناپسند خود می کند.
نظری منفرد با اذعان به تمهیدات غرب در غفلت زنان از جایگاه خود 
اظهار کرد: زنان امت اسلام و ایران نباید بحث اشتغال را در جامعه در 
رأس اهداف خویش بدانند و نقش مادری، همسری و فرزند پروری 
مورد اغماض واقع شود، بنا بر این باید در حفظ و تحکیم سنگر مادری 
اهتمام ورزند و اجازه ندهند فرهنگ های غلط غرب بر این جایگاه 

مقدس چیره شود.
وی خاطرنشان کرد: در زندگی کنونی شبکه های ماهواره بیشترین 
نقش را در سست کردن بنیان خانواده و تضعیف نقش مادری دارند 
اما اسلام دین عقلانیت است و جوانان این نسل با تکیه بر آموزه های 

دینی نباید فریب تبلیغات ظاهری را بخورند و همواره با دستورگیری 
از عقل خود اخلاق الهی را ترویج دهند.

اما این گرفتاری ها و چالش های مدرن جامعه ما همان پس مانده های 
جاهلیت هستند، همین روبه رو شدن با جاهلیت مدرن موجب شد تا 
جنسیت زن نادیده گرفته شود و رسیدن به کمال خویش را تنها در 

گرو تشابه با مردان و انجام کارهای مردانه بپندارد.
مریم پورمحمدی پژوهشگر حوزه زنان می گوید: امروزه جایگاه واقعی 
زنان آنقدر به انزوا کشیده شده است که رسانه های بیداری و شنیداری 
غرب خود را به هر دری می زنند تا فرهنگ خود را بر اسلام مسلط 
کنند و به دنبال این تسلط، فروپاشی خانواده های ایرانی، گسترش 

طلاق و در نهایت انزوال کانون خانواده را ناظر باشند.
این پژوهشگر ادامه می دهد: مشکل اصلی زندگی ما تغییر دید به 
نقش وزین مادری است، نگرشی که مشاغلی مانند کارگری را برای 
زن تجویز می کند تا او از مردسالاری رهایی یابد، اما مغفول مانده اند از 

اینکه جایگاه واقعی زن در تشابه با مرد معنا نمی یابد.
فرو ریختن بنایی مستحکم و پرهیمنه که در ذهن جامعه امروزی 

تثبیت شده به این راحتی ها میسر نیست و بازگشت آن منزلت 
والا به سنت دیرینه هزینه ها دارد و همت ها لازم است تا آن را 
متوجه  موضوع  این  به  جانبه  همه  دیدی  با  سازد.  کن  ریشه 
می شویم که اشتغال بانوان در جامعه اسلام هیچگونه منع دینی 
و اجتماعی ندارد البته به آن شرطی که آسیب فردی، اجتماعی 
و همچنین کم لطفی برای خانواده به همراه نداشته باشد. اگر 
بانوان بایدها و نبایدهای مهم اشتغال را مدنظر قرار دهند و در این 
حیطه به نقش مادری لطمه نزنند می توانند با مشارکت های خود، 
پیشرفت های نسل آینده را به همراه آورند. در پایان باید گفت لازم 
است مسئولان با تمام درایت و برنامه ریزی های خود این مهم را 
توسعه داده و حوزه های اخلاقی، معرفتی نیز با نگاه عمیق خود به 
تبیین مشکلات جامعه بپردازند تا آسیب های وارده به این قشر از 
جامعه را به حداقل خود برساند و ارزش های آرمانی و اسلامی زنان 

نیز حفظ شود.
به امید آنکه در فرصت های آتی با عملی شدن برنامه ها شاهد فرهنگی 

پویا و اجتماعی سالم مبتنی بر آموزه های اسلام باشیم.

از وابسته شدن کودک تان به تبلت با این روشها جلوگیری کنید

وابسته شدن کودکان به تبلت یکی از معضلات پدر 
و مادرهای امروزی است. در این بین راه هایی برای 
جلوگیری از وابسته شدن کودک تان به تبلت وجود 

دارد.
راحله فلاح، کارشناس ارشد روانشناسی : وقتی »آن« را 
در دستان کودکانه اش می گیرد، چشمان زیبا و انگشتان 
ظریفش دوان دوان در میان صفحات رنگارنگ »آن« به 
جستجوی چیزی تازه و سرگرم کننده می دود و وقتی آن 
چیز را پیدا می کند، مغزش را با تمام نورون های سرزنده 
و کنجکاوش دو دستی به »آن« تقدیم می کند. تبلت را 
می گویم که امروز، از همان بدو تولد، تاثیرش را در زندگی 

فرزندان ما آغاز می کند.
نمونه عینی آن را دور و برمان زیاد دیده ایم : از نوزدانی که با 
صدای لالایی ضبط شده در تبلت به خواب می روند و چند 
ماهه هایی که فقط با دیدن فلان کلیپ انیمیشن از صفحه 
تبلت آرام می گیرند تا کوچکترهایی که با ادای کلمه تبلت 

زبان باز می کنند.
راهکارهایی که می توانند در کاهش اولیه احساس 

نیاز کودکان به تبلت، موثر باشند
از چند سال پیش که تبلت برای نخستین بار به دنیای 
کودکان ما راه پیدا کرد، دیری نپایید که به داستان آنها 
چسبید؛ کمی بعد پای نگرانی های جدید مانند اعتیاد 
فرزندانمان به این وسیله هم به زندگی ما باز شد؛ نگرانی 
هایی که خیلی زود شدّت و حدّت خودشان را به رخ مان 
کشیدند و ما را واداشتند تا داد کمک خواهی مان را بلندتر 

فریاد بزنیم.
به فرزندانمان تبلت بدهیم؟

البته که یک پای این قضیه هم افراط گری های خودمان در 
آشنا کردن فرزندان مان با فن آوری های روز بوده اما حذف 
کامل آنها از زندگی کودکان هم راهی نزدیک به سمت هدف 
نیست. آخر مگر می شود در عصر فن آوری که در و دیوار آن 
با تبلیغات با شکوه انواع وسایل ارتباطی پر شده است، انتظار 
داشت که کودک چشمانش را به روی همه چیز ببندد؟ یا 
مگر می شود وقتی کودک این وسایل را در مهمانی و کوچه 
و بازار در دست همه اطرافیانش می بیند، برای سر در آوردن 

از این دنیای نو وسوسه نشود؟!
سوء�تفاهم نشود؛ اصلا نمی خواهم از عصر فن آوری و تحفه 
های آن دفاع کنم، ) اگر چه با این هجمه ضد فرهنگ، 
مصرف گرایی، که بلای جان زندگی مان شده، نیازی به دفاع 
امثال من نیست!( و یا استفاده از تبلت برای بچه ها را توصیه 
و توجیه کنم؛ فقط می خواهم این را بگویم که ما وقتی می 
توانیم از فرزندانمان محافظت کنیم که بپذیریم حذف کامل 

مخاطرات از زندگی خودمان و دیگران غیرممکن است.
آنچه در عوض ممکن و مفید است، آشنایی خودمان و به 

تبع کودکانمان با تهدیدهای پیش رو و مهارت های تبدیل 
کردن آنها به فرصت هایی برای خلق یک زندگی خوب و 
سالم است. تبلت مانند تلویزیون و رایانه به طور کلی بد 
نیست و در کنار معایبش، خوبی هایی هم دارد؛ بخصوص 
که به تازگی تبلت هایی خاص کودکان نیز به بازار آمده 

است.
آنچه بد یا شاید خیلی بد است، اعتیاد به تبلت است؛ پدیده 
ای که اگر گریبانگیر کودکمان شود، کودکی کردن را از او 

می گیرد، درست مثل دیگر انواع اعتیاد.
  تبلت را چگونه از کودک مان جدا کنیم؟

  چه کار کنیم؟
نباشد،  آن  به  اعتیاد  ولی  باشد  تبلت  گوییم  وقتی می 
منظورمان سخن گفتن از یک رویکرد کمی متفاوت، نسبت 
به پیشگیری از این پدیده شوم است. رویکردی که مانند 
گذشته، تنها درصدد اثبات تاثیری عرضه محصولات بر رفتار 
مصرف کننده نیست، بلکه به راهکارهای مدیریت تقاضا 
توجه می کند. در ادامه با تمرکز بر رویکرد مدیریت تقاضا، 
راهکارهایی را برای پیشگیری از اعتیاد به تبلت در کودکان، 

بررسی می کنیم.
روش هایی برای پیشگیری از اعتیاد به تبلت در 

کودکان
1 - هر چه زودتر بهتر

یک اصطلاح خوب درباره پیشگیری، اصطلاح »هر چه 
زودتر، بهتر« است. می توان گفت، پیشگیری از انواع اعتیاد و 
از جمله اعتیاد به تبلت، به زمان قبل از تولد و حتی قبل تر، 

یعنی ازدواج والدین او برمی گردد.
اگر آنطور که در عوامل خطرساز اعتیاد به تبلت گفته می 
شود، این وسیله گذشته از جنبه سرگرمی و جذابیتی که 
برای کودک دارد، جبران کننده نبودن ها و کم حوصلگی 
های پدر و مادرها باشد که این هم نست، باید گفت که 
دوران اصلی پیشگیری، دورانی است که والدین یکدیگر را به 
همسری انتخاب می کنند. انتخاب همسری که به مهارت 
های همسرداری و فرزندپروری آشناست یا دست کم به 
آن علاقه کافی دارد، پیش آگهی مثبتی را در رویارویی با 

مخاطرات آینده نشان می دهد.
  2 - خودمان معتاد تبلت نباشیم

اعتیاد نداشتن خود پدر و مادر به تبلت، عامل مهمی است 
که  والدینی  است  بدیهی  است.  موثر  پیشگیری  در  که 
حاضرند هوا ازشان گرفته شود اما تبلت شان نه، فرزندانی 

به همین سبک و سیاق پرورش خواهند داد.
  3 - از » حوصله ام سر رفت « کودک تان نترسید تا او به 

تبلت اش وابسته نشود
عامل دیگری که برای پیشگیری از اعتیاد به تبلت در 
کودکان مفید است، نترسیدن والدین از »سر رفتن حوصله« 

بچه هاست. بعضی پدر و مادرها که حوصله بلند شدن 
صدای بچه یا به هم ریختگی اثاثیه خانه را ندارند، به محض 
اینکه کودک از سر رفتن حوصله اش شکایت می کند یا 
حتی پیش از آن، تبلت را به دست او می دهند، او را ساکت 
می کنند و به این ترتیب این پیام را به او می رسانند که 
»تو برای پرهیز از سر رفتن حوصله ات که خیلی هم چیز 
بدی است، نیازمند تبلت هستی!« غافل از اینکه »سر رفتن 
حوصله« موهبت بزرگی برای خلاقیت کودک است و او 
بدون نیاز به تبلت هم قادر به آرام کردن این احساس است.

  4 -برای جلوگیری از اعتیاد کودک تان به تبلت، با او 
حرف بزنید

به  آنها  توجه  و  خانواده  اعضای  بین  عاطفی  ارتباط 
مهارت های گفتگو، عامل مهم دیگری در پیشگیری از 
اعتیاد به تبلت است. والدینی که هر روز با کودکان خود 
حرف می زنند )یعنی فقط سوالات بله یا خیر از آنها نمی 
پرسند، بلکه از آنها می خواهند احساسات شان را بیان 
کنند( و با حوصله به آنها گوش می کنند، این شانس را 
دارند که ضمن پیشگیری از به وجود آمدن خلأ روانی در 
کودک شان، با او درباره عوامل اعتیادزا از جمله تبلت و 

مضرات آن صحبت کنند.
این والدین می توانند در قالب قصه، نمایش، شعر یا بازی 
اطلاعات لازم را به کودک شان بدهند. البته شرط اولیه این 
مسئله آن است که پدر و مادر در این زمینه از آگاهی کافی 

برخوردار باشند.
  برای کودکم تبلت بخرم یا نه؟

  5 - برای پیشگیری از اعتیاد کودک تان به تلبت اعتماد به 
نفس او را تقویت کنید 

اگر نیاز کودک به احساس اعتماد به نفس و خود ارزشمندی، 
پیش از آنکه توسط تولیدکنندگان تبلت تأمین شود، مورد 
توجه والدین قرار بگیرد، اعتماد به نفس و عزت نفسی را در 
او پرورش می دهد که بدون نیاز به تبلت هم تامین می شود.

دیگری  کس  هر  از  قبل  توانند  می  والدین  مثال  برای 
زمینه های مناسبی را برای احساس موفقیت فرزندانشان، 
در حوزه های مختلف هنری، ورزشی و فکری پیدا کنند 

و موفقیت های کوچک او را ارزشمند بدانند.  
6 - برای پیشگیری از وابسته شدن کودک تان به تبلت 

رفت و آمد کنید
مسئله آخر توجه بیشتر به رفت و آمدهای فامیلی است، 
گردهمایی هایی که رقم زدن خاطرات خوب در زندگی، 

بدون وجود تبلت را به بچه ها یاد می دهد.  
وظایف بیرون از خانه والدین برای پیشگیری از اعتیاد 

کودک تان به تبلت
سهم آموزش و پرورش در وابسته نشدن کودکان به 

تبلت کم نیست
برای پیشگیری از اعتیاد کودکان به تبلت، نهادهای آموزشی 
و پرورشی به اندازه خانواده بلکه به موازات آن، اهمیت 
زیادی دارند. اجرای قانون جهانی ممنوعیت موبایل و تبلت 
در مدارس، گام مفیدی در کاهش احساس رقابت و نیاز 
کاذب کودکان نسبت به این وسیله است. گذشته از این، 
جذاب سازی محیط های آموزشی و تقویت علاقه کودکان 
نسبت به مدرسه، راه خوبی برای باز کردن مسیرهای گفتگو 

با دانش آموزان است.
ارائه اطلاعات به آنها درباره فواید استفاده درست و مضرات 
استفاده نادرست از هر وسیله ای از جمله تبلت هم به دانش 
آموزان کمک می کند تا در راه انتخاب سرگرمی، صحیح تر 
قدم بردارند. به علاوه مهد کودک و مدرسه محیط مناسبی 
برای آموختن راه های برقراری ارتباط اجتماعی، حل مسئله، 
شناخت هیجانات خود و شیوه مدیریت کردن آنهاست؛ 
طوری که کودک برای تامین نیازهای فکری و عاطفی خود 

کمتر به تبلت احساس نیازمندی کند.

آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آئین نامه قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
 برابر رای شماره 139460330004000085 مورخه 94/4/20 هیات اول/ دوم موضوع قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی 
مستقر در واحد ثبتی حوزه ثبت ملک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی آقای علی صادقی جمکرانی فرزند حبیب بشماره شناسنامه 1989 صادره از قم در یک 
قطعه باغ با بنای احداثی به مساحت 4000 متر مربع پلاک6 فرعی از 2فرعی از 236 اصلی بخش 5 واقع در روستای ویریچ بخش کهک خریداری از مالک رسمی 
آقای محمد سیار محرز گردیده است لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص حقیقی نسبت به صدور 
سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف 
مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور و عدم وصول اعتراض طبق 

مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.
تاریخ انتشار نوبت اول: 94/4/23
تاریخ انتشار نوبت دوم: 94/5/7
محمود مهدوی- رئیس ثبت اسناد و املاک
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 رییس جمهور کشورمان اظهار کرد: الان به ملت بزرگوار 
ایران اعلام می کنم که دعای شان مستجاب شده است و ما 
امروز در یک مقطع مهم در تاریخ کشور و انقلاب مان و در 

شرایط منطقه داریم.
جمهور  رییس  روحانی  حسن  والمسلمین  الاسلام  حجت   
کشورمان عصر دیروز طی سخنانی تلویزیونی با مردم پس از توافق 
ایران با 1+5 با قرائت این بیت که عیدانه فراوان شد/ تا باد چنین بادا 
خاطرنشان کرد: ماه رمضان همواره ماه خیر و برکت و ماه تقرب مردم 

به خداوند بوده است.
وی افزود: آنچه که من شنیده ام این است که بسیاری از مردم 
در دعاهای شان و در شب های قدر ، برای گروه مذاکره کننده و برای 

دستیابی به یک توافق خوب دعا کردند.
که  می کنم  اعلام  ایران  بزرگوار  ملت  به  الان  گفت:  روحانی 
دعای شان مستجاب شده است و ما امروز در یک مقطع مهم در 

تاریخ کشور و انقلاب مان و در شرایط منطقه داریم.
رییس جمهور خاطرنشان کرد: در شرایطی هستیم که باید 
بگوییم دوران 12 ساله گذشته که همراه با توهماتی از سوی قدرت ها 
و نشر آن توهمات در میان جامعه و افکار عمومی بود کاملا ورق 

خورده است و صفحه جدیدی آغاز شده است.
روحانی اظهار کرد: این صفحه جدید بر این مبنا آغاز می شود که 

راه حل معضلات در جهان مسیر کوتاه تر و کم هزینه تری هم دارد.
وی با اشاره به پرونده هسته ای ایران خاطرنشان کرد: از طرفی 
موضوع مهم هسته ای ایران به موضوعی سیاسی و بین المللی تبدیل 
شده بود تا جایی که این موضوع مشمول فصل 7 منشور سازمان 
ملل متحد شد و در شورای امنیت با قطعنامه های متعدد روبرو 
گردید و از طرف دیگر نیز این موضوع به ایران هراسی در جامعه و 
جهان تبدیل شده بود که ایران در پی ساخت سلاح کشتار جمعی 

و هسته ای است.
رییس جمهور ادامه داد: از طرف دیگر نیز علم و فناوری و رشد و 
توسعه برای ما حائز اهمیت بود و از لحاط اجتماعی نیز به یک مساله 

غرور و عزت ملی تبدیل شده بود.
دستاورد امروز ریشه در تعامل ایران و تکریم 1+5 دارد

لحاظ  از  تحریم ها  افزود:  ادامه  در  روحانی  ایسنا،  گزارش  به 
اقتصادی فشارهایی ایجاد کرده بود و شرایط سختی را در جامعه به 
وجود آورده بود. گرچه همان طور که قبلا گفتم تحریم ها هیچ گاه 

موفق نبود اما در زندگی مردم تاثیر خود را گذاشته بود.
رییس جمهور همچنین با اشاره به اینکه خوشحالم که با مذاکرات 
23 ماهه با شش قدرت جهانی توانستیم به نقطه جدیدی دست پیدا 
کنیم، خاطرنشان کرد: ماه رمضان برای ما ماه خیر و برکت بوده است. 
25 رمضان سال 92 روز تنفیذ و روز 26 رمضان روز تحلیف بود و 

امروز روز 27 رمضان روز توافق شش قدرت جهانی با ایران است.
وی در ادامه اظهار کرد: ما برای حل موضوع و معضل هسته ای 
باید در بخش های مختلف قدم هایی برمی داشتیم. به لحاظ سیاسی 
باید تمهیدات لازم را آماده می کردیم و هم به لحاظ افکار عمومی 
برنامه های خود را اجرا می کردیم تا ملت بداند مذاکره به معنای 
خواندن بیانیه نیست بلکه مذاکره به معنای بده بستان است. مذاکره 
یعنی پولی داده شود و خانه موردنظر خریداری شود. ما دنبال صدقه 
نبودیم تا کسی چیزی مجانی به ما بدهد. ما دنبال آن بودیم که 
براساس منافع ملی بده بستان منصفانه و عادلانه ای در پیش بگیریم.

روحانی در بخش دیگری از سخنان خود گفت: این مذاکرات 
همان طور که قبلا گفتم برد- باخت نخواهد بود و یک طرف برنده و 
دیگری بازنده نیست زیرا هر مذاکره برد – باخت پایدار نخواهد ماند. 
مذاکره و توافقی پایدار است که برای دو طرف حالت برد- برد داشته 
باشد. ما این موضوع را برای جامعه تشریح کردیم و مذاکره کنندگان 

نیز براساس این مبنا کار خود را آغاز کردند.
رییس جمهور همچنین با اشاره به اینکه ما برای دستیابی 
به توفیق در مذاکرات به اجماع ملی و داخلی نیاز داشتیم، اظهار 
کرد:سیاسیون، تشکل ها و جناح  های کشور فکر واحدی ندارند اما 
در موضوع هسته ای که هم به منافع ملی و هم به امنیت ما مربوط 
می شود خوشبختانه در یک فضای عادلانه و دموکراتیک توانستیم 
به اجماع دست یابیم. البته راه مذاکره از 12 سال پیش طبق نظر 
رهبری در تهران یا پایتخت های کشور همسایه یا کشورهای اروپایی 

و غربی آغاز شد.
وی در ادامه افزود: اما مردم در انتخابات خرداد 92 به صراحت 
اعلام کردند دولتی می خواهند که دستاوردهای هسته ای را با صلح، 
توسعه رو به جلو و رفاه مردم پیش ببرد و همین مسیر ، مسیری بود 
که دولت یازدهم انتخاب و آغاز کرد. البته ملت ما ملت اهل ادب، 
منطق و استدلال بود و ما از روز اول گفتیم در صورتی غرب می 
تواند با ما تعامل کند که مسیر تحقیر و تهدید را کنار بگذارد و مسیر 
تکریم را آغاز کند. آنچه امروز به دست آمد ریشه در تعامل از طرف 
ایران و تکریم از طرف 1+5 دارد که اگر این روند وجود نداشت ما 

دستاوردی نداشتیم.
همه سانتریفیوژهای نطنز به غنی سازی ادامه می دهند

رئیس  جمهور در ادامه گفت: از طرف دیگر لازم بود برای این 
که در مذاکرات موفق شویم بتوانیم در شرایط تحریم و رکود تورمی 
اقتصاد کشور را سامان دهیم. آن زمان که در شرایط تحریم مذاکره 
را آغاز کردیم تورم بالای 40 بود و از لحاظ رشد اقتصادی منفی 6.8 
دهم بودیم. اما در ضمن مذاکره با ساماندهی اقتصاد هم تورم را مهار 
کردیم و هم به رشد مثبت رسیدیم و این قوی ترین پیامی بود که از 

طرف دولت یازدهم به کشورهای 1+5 داده شد.
وی افزود: از سوی دیگر آنچه از همه مهمتر بود ایستادگی و 
مقاومت و صبر و تحمل مردم شجاع ایران بود که امسال به حمدالله 
صوم استقامت و مقاومت با افطار فتح و ظفر توام گشت و این 

ایستادگی مردم و مقاومت بود که طرف مقابل به خوبی پای میز 
مذاکره آورد.

روحانی در ادامه با برشمردن 4 هدف ایران از این مذاکرات گفت: 
هدف اول ما آن بود که توانمندی هسته ای و فناوری هسته ای و حتی 
فعالیت  هسته ای را بتوانیم در داخل کشور ادامه دهیم.هدف دوم مانیز 
این بود که تحریم های غلط ، ظالمانه و ضد انسانی را لغو کنیم و هدف 
سوم این بود که کلیه قطعنامه هایی که از دید ما قطعنامه های غیر 

قانونی در شورای سازمان ملل بود را لغو کنیم.
روحانی همچنین اظهار کرد که چهارمین هدف این بوده است 
که پرونده ی هسته ای ایران را از فصل هفتم منشور ملل متحد و از 

شورای امنیت خارج کنیم.
امروز و در این  ادامه اظهار کرد: در توافق  رئیس جمهور در 
برنامه جامع اقدام مشترک هر چهار هدف حاصل شد. البته دراین 
به  بتوانیم  ما  و  این که خط قرمزها مراعات شود  برای  ماه   23
اهدافمان دست پیدا کنیم می دانیم که تلاش فوق العاده ای از طرف 
دیپلمات ها،حقوق دانان و اقتصاددانان ایرانی و همچنین دانشمندان 

هسته ای ادامه پیدا خواهد کرد.
روحانی خاطر نشان کرد: در روزهای اولیه مذاکره طرف مقابل به 
ما می گفته که ایران فقط صد سانتریفیوژ داشته باشد بعد از بحث های 
فراوان به هزار رسیدند و سپس این عدد به 4هزار رسیدند و امروز در 
شرایطی توافق انجام شده است که بیش از 6 هزار سانتریفیوژ موجود 
است که 5 هزار آن در نطنز و هزار در فردو باقی خواهد ماند و همه 

سانتریفیوژهای نطنز به غنی سازی ادامه می دهند.
روحانی در ادامه سخنانش تاکید کرد: آن ها ابتدا می گفتند که 
مدت انجام توافق باید 20 سال به علاوه 10 سال باشد سپس گفتند 
حرف آخرمان 20 سال است و دیگر از صحبت خود کوتاه نخواهیم 
آمد اما این 20 سال در نهایت به 10 سال و در مذاکرات روزهای اخیر 

به 8 سال تقلیل پیدا کرد.
رییس جمهور خاطرنشان کرد: آن ها در مساله تحقیق و توسعه 
می گفتند که فقط تحقیق و توسعه راجع به IR1 برای ایران امکان 
 IR1 پذیر است که این حرفی مضحک و غیرمعقول بود چرا که ما
داشتیم و این نوع سانتریفیوژ در حال فعالیت بود. آن ها بعدها گفتند 
که حداکثر می توانیم در مورد IR2 تحقیق و توسعه انجام دهیم و در 
نهایت اظهار کردند که از IR8 بیشتر امکان پذیر نیست اما آن چه که 

جمهوری اسلامی ایران به دنبال آن بود IR6 و IR8 بود.
وی ادامه داد:  ما توافقی را می خواستیم که در روز اجرای توافق 
بلافاصله تزریق گاز UF6 و IR8 آغاز شود و امروز به همین توافق 

دست یافته ایم.
روحانی با اشاره به ادغای غرب در مورد راکتور اراک اظهار کرد: 
آنها راجع به اراک می گفتند که راکتور می تواند در اراک بماند اما به 
هیچ عنوان موضوع آب سنگین معنا ندارد و این جزء خطوط قرمز 
قطعی ماست و امروز در شرایطی توافق انجام شده است که در متن 
توافق مشترک به صراحت از آب سنگین اراک یاد شده است و راکتور 
اراک با همان ماهیت آب سنگین و با ویژگی هایی که درتوافق آمده 

است تکمیل خواهد شد.
وی در ادامه صحبت های خود به ادعای غرب در مورد سایت فردو 
اشاره کرد و گفت: آن ها نسبت به مساله فردو می گفتند که بر زبان 
آوردن و شنیدن نام فردو سخت است و نه شما از آن صحبت کنید 
و نه ما نیز آن را می شنویم؛ آن ها سپس اظهار کردند که نباید در 
فردو هیچ سانتریفیوژی وجود داشته باشد و در آنجا مرکز تحقیقات 
ایزوتوپ های پایدار خواهد بود.رییس جمهور افزود: بالاخره پس از 
ماه ها چانه زنی گفتند که باید فقط یک 164 سانتریفیوژ در فردو بماند 
و من امروز می گویم که در فردو بیش از 1000 سانتریفیوژ استقرار 
خواهد داشت و بخشی از فردو نیز برای تحقیق و توسعه در زمینه 

ایزوتوپ های پایدار خواهد بود.
روحانی خاطرنشان کرد: آن ها در مورد موضوع لغو تحریم ها می 
گفتند که هرگز امکان لغو یک جای تحریم ها وجود ندارد و باید گام 

به گام این اتفاق بیفتد و باید ماه ها بگذرد تا ما اعتماد پیدا کنیم. تا 
سپس به تدریج تحریم ها را نه لغو بلکه تعلیق کنیم و بعدها چنانچه 
آژانس گزارش مثبتی ارائه داد ، ما نیز اطمینان یافتیم تحریم ها گام 

به گام لغو شود.
رییس جمهور تصریح کرد: امروز به ملت شریف ایران اعلام می 
کنم که طبق توافق وین تمامی تحریم ها حتی تحریم های تسلیحاتی، 
موشکی و اشاعه ای هم به صورتی که در قطعنامه  بوده لغو خواهد 
شد و تمام تحریم های اقتصادی از جمله تحریم های مالی، بانکی 
و تحریم های مربوط به بیمه و حمل و نقل و تحریم های مربوط به 
پتروشیمی و فلزات گران بها به طور کامل لغو خواهد شد و حتی 

تحریم تسلیحاتی هم کنار گذاشته می شود.
وی اظهار کرد: برای 5 سال نوعی محدودیت و پس از آن تحریم ها 

به طور کامل لغو خواهد شد.
اجرای توافق آغاز یک امتحان است

رییس جمهور در ادامه با بیان اینکه در مورد کالای دومنظوره 
موضوع در کمیته ای مورد بررسی قرار می گیرد گفت: می گفتند 
که باید قطعنامه های سازمان ملل را 6 ماه اجرایی کنیم تا بعد آن ها 
لغو شود اما در روزهای آینده که توافق در شورای امنیت به تصویب 
می رسد،  تمام 6 قطعنامه قبلی لغو می شود. همچنین درباره اینکه 
پرونده ایران به صورت کامل از شورای امنیت به طور دائم خارج شود 
می گفتند باید آژانس گزارش دهد و 15 یا 20 سال زمان می برد اما 
امروز بدون درنظر گرفتن آژانس و بعد از اجرای توافق و ده سال بعد 

پرونده به طور کامل در شورای امنیت نخواهد بود.
است.  امتحان  یک  آغاز  توافق  اجرای  گفت:  همچنین  وی 
اگر توافق به دقت و به خوبی اجرا شد قدم به قدم اجرای توافق 
می تواند خشت های دیوار بی اعتمادی را بردارد. روشن است که ما 
امروز با دقت کامل کار خود را پیش می بریم بدون آنکه بخواهیم به 

کشورهایی که در قبال ایران سابقه بدی دارند اعتماد می کنیم.
روحانی در ادامه با بیان اینکه این توافق دو طرفه است و ما در 
توافق ژنو توافق نهایی را محک زدیم گفت: اگر آن ها به توافق پایبند 
باشند ما هم بر توافق پایبندیم. ملت ایران اگر عهد و پیمانی بست 
پای آن ایستاده و ما پای این پیمان می ایستیم به شرط آنکه آن ها هم 

پای پیمان خود بایستند.
رییس جمهور در ادامه با اشاره به اینکه امروز مرحله اول توافق 
است خاطرنشان کرد: امروز 7 کشور درباره متن توافق و ضمایم 5 
گانه آن به توافق رسیدند. مرحله بعد این است که در روزهای آینده 
متن توافق و متن شورای امنیت، به شورای امنیت سازمان ملل رفته 
و در آنجا به تصویب می رسد. این تصویب ذیل ماده 25 و نه در فصل 
7 خواهد بود. پس از آن توافق مراحلی دارد و باید در کشورها این 
مراحل ادامه یابد و پس از پایان این مرحله در روزی که نامش روز 
توافق است توافق اجرا می شود. امروز روز بیانیه مشترک است، روز 
نهایی شدن، روز تصویب در شورای امنیت سازمان ملل است و 
روز توافق پس از حدود دو ماه روزی است که لغو همه تحریم ها به 

صراحت اعلام می شود.
وی همچنین اظهار کرد: در آن روز اقدامات ایران آغاز می شود. 
این اقدامات با لغو همه تحریم ها آغاز می شود که البته آن هم زمانی 
طول می کشد و ممکن است بیش از دو ماه زمان نیاز باشد. امروز 
روزی است که کشورهای بزرگ جهان فعالیت های هسته ای ایران 
را به رسمیت شمردند. آن ها بعد از 12 سال اعلام کردند که به ما 
در زمینه فناوری هسته ای کمک می کنند، همه تحریم ها برداشته 
می شود و همه قطعنامه های ظالمانه لغو می شود و شرایط عادی در 

رابطه با ایران آغاز می شود.
رییس جمهور در ادامه تاکید کرد: امروز یک پایان است و یک 
آغاز، پایان ظلم ها و اتهام های نابجا نسبت به ملت ایران و آغازی برای 

روند جدید.
اجازه نمی دهم کسی با دروغ، به امید مردم صدمه بزند

روحانی با بیان اینکه امروز تنها برای مردم شهرهای مختلف ایران 

به خاطر اینکه مشاهده می کنند زنجیره های تحریم در حال گسسته 
شدن هستند، روز خوشحالی نیست، گفت: امروز مردم غزه کرانه های 
باختری رود اردن، مردم قدس و لبنان هم خوشحال هستند چون 
رژیم غاصب صهیونیستی تلاش های واهی که در طول 23 ماه انجام 

داد به شکست منتهی شد.
رییس جمهور با بیان اینکه امروز مردم منطقه هم خوشحال 
هستند، گفت: بسیاری از بهانه های واهی برای ستم و فشار بر منطقه 
بر مبنای اینکه ایران می خواهد بمب هسته ای بسازد پایان می پذیرد.

روحانی با بیان اینکه برخی کشورهای 1+5 می خواهند اعلام 
کنند که ما ایران را از ساخت بمب هسته ای باز داشتیم، تصریح کرد: 
همه دنیا به خوبی می دانند که ساخت بمب اتم به فتوای رهبر انقلاب 
به عنوان یک امر غلط، ضد انسانی و محرم در دیدگاه دانشمندان ما 
بوده است و هرگز ایران دنبال ساخت بمب اتم نبوده و نخواهد بود چه 

توافق بشود چه نشود و چه توافقی اجرا شود یا نشود.
کشورهای 5+1  اگر  کرد:  اضافه  امید  و  تدبیر  دولت  رییس 
می خواهند از دستاوردی سخن بگویند، از دستاورد واقعی سخن 
بگویند و آن این است که فضای جدیدی امروز در منطقه ایجاد شده 

برای اینکه همکاری ها در منطقه و سطح جهان گسترش یابد.
روحانی خاطرنشان کرد: از همه آنها که برای رسیدن به این روز 
مهم و تاریخی نقش خود را ایفا کرده اند، تشکر و سپاسگزاری می کنم.

وی افزود: از ملت بزرگ ایران برای ایستادگی و مقاومت 12 
ساله شان در برابر انواع فشارهای غلط و نابجا و از مقام معظم رهبری 
به عنوان راهبری که همواره در شرایط سخت و با دستان پرتوان و 
هدایت هایش همواره به کشور و ملت و نظام کمک کرد، و در این 
مسیر نیز با ارشادات و نظارت هایشان بار سنگینی بر دوش داشتند، 

تشکر می کنم.
روحانی همچنین از مجلس شورای اسلامی، رییس مجلس 
شورای اسلامی و قوه قضاییه و ریاست آن تشکر کرد و گفت: از 
نیروهای مسلح که همواره پشتیبان نظام، ملت و دولت بوده اند و از 
مجمع تشخیص مصلحت نظام، مجلس خبرگان رهبری، حوزه های 
علمیه، مراجع عظام تقلید، دانشگاه ها، فرهیختگان، جوانان و بانوان 

تشکر می کنم.
رییس جمهور با بیان اینکه لبخند مردم همواره به ما امید داده و 
تصمیم و اراده آنها به ما قدرت بخشیده است، گفت: اعلام می کنم اگر 
کسی بخواهد نقد دلسوزانه بکند آزاد است اما من اجازه نمی دهم که 
امید مردم برای آینده درخشان این کشور و رونق اقتصادی و صلح و 
امنیت در کشور و منطقه مورد خدشه قرار گیرد و کسی بخواهد با 

دروغ و اتهام به امید و اعتماد مردم صدمه بزند.
روحانی با بیان اینکه امروز روز پایان نیست، بلکه امروز روز آغاز 
است، اظهار کرد: امروز آغازی برای حرکتی نو، نشاط نو، امیدی نو 
و آینده ای بهتر برای جوانان و حرکتی سریع تر برای رشد و توسعه 

کشور عزیزمان ایران است.
رییس جمهور در ادامه خطاب به ملت های منطقه و کشورهای 
همسایه گفت: مبادا فریب تبلیغات رژیم صهیونیستی و بدخواهان 
این ملت را بخورید. ایران و قدرت ایران همواره قدرت شماست و ما 
امنیت منطقه را امنیت خودمان می دانیم و همچنین ثبات منطقه را 

ثبات خودمان می دانیم.
روحانی با بیان اینکه علم و فناوری و رشد و توسعه کشورمان به 
نفع همسایگان و کشورهای منطقه خواهد بود، افزود: ایران دنبال 
سلاح کشتار جمعی نبوده و نخواهد بود و ایران به دنبال فشار بر 

کشورهای منطقه نبوده و نخواهد بود.
رییس جمهور خطاب به کشورهای منطقه تصریح کرد: ما و شما 
امروز آغاز نویی داریم و با صمیمیت، نزدیکی، برادری و اتحاد بیشتر 

توسعه روابط را خواهان هستیم.
روحانی در پایان گفت: ملت بزرگ ایران به امید تلاش، فعالیت، 
نشاط و اعتماد شما به دولت، مسیر را با کمک هم تا پایان با موفقیت 

ادامه خواهیم داد.  

توافق عزتمندانه و برد-برد، آخرِ خوش شاهنامه هسته ای است که تاریخی 12 ساله از 
مقاومت ملت ایران و پیروزی تدبیر و تعامل بر تصلب و تقابل را به تصویر می کشد. 

خبرهای قبل از ظهر سه شنبه 23 تیرماه 1394، همان بود که بسیاری از پسِ روزها، 
ماه ها و سال ها انتظارش را می کشیدند؛ پایان بیش از یک دهه اختلاف بر سر پرونده 
ی فعالیت های صلح آمیز هسته یی جمهوری اسلامی ایران.برای طرف های گفت وگوی 
هسته یی با ایران، شاید توافق هسته یی به معنای رسیدن به نقطه یی مشترک برای 
بردی دوسویه و پایان سال ها کشمکش پرهزینه ی سیاسی و دیپلماتیک باشد اما بر 
فراز ایران این معنا سپهری گسترده تر از مفهوم یک توافق دارد. به ثمر نشستن سال ها 
مقاومت و تسلیم ناپذیری، راست قامت ماندن در برابر انواع تحریم و تهدید، اثبات صلح 
جویی، حقانیت، مظلومیت و در عین حال عزتمندی وطن اسلامی و استیفای کامل حقوق 
انکارناپذیر مردم ایران گوشه هایی از مختصات این سپهر هسته یی به شمار می رود.توافق 
هسته یی امروز که به یقین در تاریخ معاصر ایران و حتی جهان با حروفی درشت به ثبت 
خواهد رسید، پایه بر 2 عنصر مقاومت و تدبیر دارد؛ مقاومت در برابر بزرگترین قدرت 
های جهان برای دستیابی به حقوق هسته یی و تدبیر برای رقم زدن پیروزی به عنوان 
سرنوشت این مقاومتِ خستگی ناپذیر که از راه گفت وگو میسر شد.به نتیجه رسیدن تلاش 
نمایندگان کشورمان برای رسیدن به توافق بر سر نگارش برنامه ی جامع اقدام مشترک 
یا همان »برجام«، این واقعیت را به جهانیان می نمایاند که ایران دیگر یک کشور تحریم 
شده نیست همچنان که فروریختن یکباره ی ساختار لرزان و ترک خورده ی تحریم ها مهر 

تاییدی بر شکست و ناکارامدی این ابزار در برابر اراده ی ملت ایران است.
از امروز ایران به عنوان یک قدرت هسته یی با چرخه ی کامل سوخت و غنی سازی در 
جهان شناخته می شود؛ کشوری که در آن هیچ یک از مراکز هسته یی تعطیل و برچیده 
نخواهد شد. ضمن اینکه طبق توافق، برنامه ی هسته یی ایران که سال ها به ناحق تهدیدی 

جهانی شمرده می شد اینک موضوعی برای همکاری های بین المللی است.
بر اساس برجام و همچنان که خواست مردم و رهبری بوده، همه ی تحریم ها اعم 
از مالی، تجاری، اقتصادی و علمی از سوی شورای امنیت، آمریکا و اتحادیه ی اروپا از 
روز اجرای توافق به طور قطعی برچیده خواهد شد. به رغم دلبستگی آشکار مقام های 
کشورهای غربی به حفظ تحریم ها و دست کم پابرجا نگاه داشتن تحریم های تسلیحاتی، 
ایران و اعضای گروه 1+5 اعلام کرده اند برخی محدودیت ها که در پیوست برجام به آن 
اشاره می شود همخوان با خطوط قرمز ترسیم شده از سوی رهبر انقلاب، موقتی و دارای 
تاریخ مصرف های متفاوت و محدود و این به معنای زوال نهایی هرگونه مانع و قیدی در 
برابر فعالیت های صلح آمیز هسته یی و تعامل آزاد کشورمان با دنیا است. لازم به یادآوری 

است محدودیت های پابرجا نیز محدود به مواردی همچون موشک های حامل کلاهک 
اتمی است که با توجه به واقعیت های برنامه ی هسته یی ایران محلی از اعتنا ندارد.

متن توافق همچنین تصریح دارد که ده ها میلیارد دلار از درآمدهای ایران که به دلیل 
تحریم های ظالمانه مسدود شده بود، آزاد خواهد شد.نکته ی بسیار مهم در مورد این توافق 
که بازتابی جهانی خواهد یافت ویژه بودن آن از جنبه های گوناگون است. یکی از مهمترینِ 
این جنبه ها به خروج پرونده ی فعالیت های هسته یی کشورمان از ذیل فصل هفتم منشور 

ملل متحد بازمی گردد. 
این نخستین بار است که کشوری از راه مذاکره و دیپلماسی از وضعیت فصلی که به 
تهدیدهای آشکار ثبات و امنیت بین المللی پرداخته خارج می شود و از این رو تجربه و 
الگوی مذاکرات هسته یی ایران نقطه ی عطفی در تاریخ دیپلماسی به شمار می رود. در 
همین پیوند، از گفت وگوهای هسته یی ایران و گروه 1+5 به عنوان رخدادی در بردارنده  
طولانی ترین ماراتن های مذاکراتی یاد می شود.همچنان که اشاره شد، برجامِ پیش رو به 
منزله ی رهایی کشورهای گروه 1+5 از بحرانی خودساخته و تن دادن به مشروعیت حقی 
است که سال ها از پذیرش آن سرباز می زدند. با نگاهی گذرا به مواضع سال های گذشته 
ی دولت های غربی و اعلان قاطع آن ها در زمینه ی جلوگیری از هرگونه فعالیت هسته یی 
در ایران، اهمیت رخداد امروز و واقعیت عقب نشستن 6 قدرت برتر جهانی در برابر خواست 
برحق یک ملت بیش از پیش خود را نشان می دهد.آنچه مشخص است این که مردم 
ایران برندگان واقعی رویداد هسته یی امروز هستند؛ کسانی که پس از یک دهه ایستادگی 
بر سر آرمان ها و حقوق خود، در نهایت مسوولانی را برگزیدند تا با کلید خردورزی، امید 
دستیابی به پیروزی را زنده نگاه دارند و این مسیر پیموده شده را به انجامی مطلوب رسانند. 
در برابر، مسوولان منتخب نیز با پاسخ به اعتماد مردم مهمترین وعده ی خود برای کسب 
پیروزی هسته یی را جامه ی عمل پوشاندند تا پشتوانه و زمینه های لازم برای گام های 
بعدی حرکت رو به جلوی کشور را فراهم سازند.از سوی دیگر، توافق هسته یی را نباید 
کامیابی یک دولت دانست زیرا همه ی رکن های نظام جمهوری اسلامی بر مدار رهبری 
پشت سر مذاکره کنندگان ایستادند تا این پرونده ی ملی را به نتیجه ی مطلوب برسانند 
تا جایی که کسب این نتیجه بدون پشتیبانی همه جانبه ی رهبر انقلاب از تیم مذاکره 
کننده و هدایت حکیمانه ی ایشان در ترسیم نقشه ی راه، بایدها و نبایدها و خطوط قرمز 

ناممکن به نظر می رسد.
صرف نظر از کسب این توافق و پیامدهای آتی آن برای کشور نباید از نظر دور داشت 
که فعالیت های هسته یی ایران همواره صلح آمیز و مصداق بهره جویی از حقی مسلم 
بوده است. به این خاطر نشستن نمایندگان جمهوری اسلامی ایران بر سر میز مذاکره 

و تلاش برای دستیابی به توافق سیاسی با قدرت های جهانی نه تایید ادعاهای واهی در 
زمینه ی تلاش کشورمان برای دستیابی به سلاح اتمی بلکه به دلیل نشان دادن کارنامه 
ی واقعی و حسن نیت خود به جهانیان و البته از بین بردن فشارهای ظالمانه ی خارجی 
علیه ملت ایران بود. همچنان که پیش از این هیچ یک از گزارش های آژانس بین المللی 
انرژی اتمی دلیلی را برای غیرصلح آمیز بودن فعالیت های هسته یی ایران برنمی شمرد، 
از این پس نیز بهره جویی کشورمان از حقوق هسته یی امری پذیرفته شده در جامعه ی 
بین المللی خواهد بود و این صنعت با تکیه بر توانمندی های بومی و نیز بهره جویی از 
تازه ترین پیشرفت های جهانی با قدرت به کار خود ادامه خواهد داد.بزرگی این پیروزی 
هسته یی تا حدی است که تنها به مرزهای ایران محدود نخواهد بود بلکه رهاوردی مهم 
برای جهان و منطقه به دنبال خواهد داشت. مهمترین دستاورد جهانی توافق هسته یی 
بازآشکار شدن مزیت های گفت وگو و دیپلماسی و نیز برتری تعامل بر تقابل بین کشورها 
است. در این ارتباط، تجربه ی یک دهه تنش و هماوردی بی نتیجه و پرهزینه ی هسته 
یی برای ایران و 6 قدرت جهانی در همسنجی با دستاوردهای کمتر از 2 سال مذاکره، 
ظرفیت های دیپلماسی برای حل چالش ها و گره های ناگشوده ی جهانی را هویدا ساخت.

به رغم هیاهوگری و کارشکنی برخی دولت های منطقه علیه برنامه ی هسته یی ایران و 
نیز مذاکرات، توافق امروز ارمغانی برای تقویت ثبات و امنیت در حوزه ی پرآشوب خاورمیانه 
به شمار می رود و به یقین اثرهای خود را در فرایند فروکاهش چالش هایی نظیر افراطی 

گری و دهشت افکنی برجای خواهد گذاشت. 
در این پیوند، شکست فاحش رژیم صهیونیستی در پیشبرد سیاست های ضد ایرانی 
در نهایت با متزلزل شدن پایه های این رژیم در برابر قدرت روزافزون ایران به سود ملت 
های منطقه خواهد بود.نکته ی مهم دیگر توجه به این واقعیت است که دستیابی به توافق 
به معنای بایگانی شدن پرونده ی اختلاف های هسته یی نیست بلکه از این پس سنگ 
محکی پیش روی بازیگران برجام قرار خواهد گرفت که برکنار از اختلاف های انباشته شده 
ی سال های گذشته و با نگاه به آینده، عیار تعهد خود به پیمان هسته یی را بسنجند و 

میزان پایداری خود را بر این توافق بیازمایند.
 البته هزینه های کسب این توافق نیز اهرمی موثر برای تنظیم کنشگری بازیگران 
برجام به ویژه دولت های غربی خواهد بود. در کنار جنبه های مثبت گوناگون و پرشمار 
توافق، برای جمهوری اسلامی ایران مذاکرات هسته یی الگویی به منظور کاربرد گسترده 
تر دیپلماسی در جهت دستیابی به منافع و حفظ حقوق ملی خواهد بود تا برپایه ی تجربه 
های یک دهه ی گذشته، پویش سیاست خارجی به سمت اهداف ملی به شکلی روانتر و 

شتابنده تر صورت گیرد.

رئیس جمهور با اشاره به انجام توافق هسته ای:

دعای ملت مستجاب شد

توافقی عزتمندانه و برد برد: 

پایان خوش هسته ای

اخبار
ایران و 1+5 به توافق رسیدند 

تدبیر کار را تمام کرد 
محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان و فدریکا موگرینی، مسئول 
سیاست خارجی اتحادیه اروپا پس از پایان نشست عمومی ایران و 1+5 بیانیه 

مشترکی را قرائت کردند. 
به گزارش ایسنا،قبل از قرائت بیانیه موگرینی و وزرای خارجه ایران و 1+5 بدون حضور 

سرگئی لاوروف وزیر خارجه روسیه عکس یادگاری گرفتند. 
متن کامل این بیانیه به این شرح است: 

امروز یک روز تاریخی است. برای ما افتخار بزرگی است که اعلام کنیم که به یک توافق 
درمورد موضوع برنامه هسته ای ایران دست یافته ایم. 

با شجاعت، اراده سیاسی، احترام متقابل و مدیریت عالی، ما آنچه را که دنیا بدان امید 
بسته بود به سرانجام رساندیم: یک تعهد مشترک به صلح، تلاش مشترک برای امن تر 
کردن دنیایمان. امروز همچنین یک روز تاریخی است، بدان جهت که ما در حال ساخت 

شرایط لازم برای اعتماد و ایجاد فصل جدیدی در روابطمان هستیم. 
این دستاورد محصول یک تلاش جمعی است. 

هیچ کس تصور نمی کرد که این کار آسانی باشد. تصمیمات تاریخ ساز هرگز آسان 
نیستند. ولی به رغم همه فراز و فرودهای این مذاکرات و تمدیدهای مکرر، امید و اراده، ما 
را قادر ساخت تا بر همه لحظات دشوار فائق آییم. ما همواره واقف بوده ایم که در قبال نسل 

حاضر و نسل های آینده مسئولیت داریم. 
به یمن تعامل سازنده همه طرف ها و تعهد و توانایی هیات هایمان، ما با موفقیت 
مذاکرات را به انجام رسانده و اختلافی را که بیش از 10 سال به درازا کشیده بود، حل و 

فصل کردیم. 
طی دهه گذشته، افراد بسیاری در پیشبرد این مذاکرات دشوار نقش داشته اند و ما از 
همه آنها تشکر می کنیم، همانطور که مایلیم از آژانس بین المللی انرژی اتمی برای نقش 
اساسی و همکاری نزدیک آن، و نیز از دولت اتریش برای حمایت و مهمان نوازی اش 

سپاسگزاری کنیم. 
ما، نماینده عالی اتحادیه اروپا در امور سیاست خارجی و امنیتی و وزیر امور خارجه 
جمهوری اسلامی ایران، همراه با وزرای امور خارجه جمهوری خلق چین، فرانسه، آلمان، 
فدراسیون روسیه، انگلیس و ایالات متحده آمریکا، پس از ماه ها کار فشرده در سطوح و 
اشکال مختلف، در اینجا در وین گرد هم آمدیم تا متن »برنامه جامع اقدام مشترک« را 
بر مبنای مولفه های اساسی که در تاریخ 13 فروردین ماه در لوزان سوئیس مورد موافقت 

واقع گردید، مذاکره کنیم. 
امروز، ما متن نهایی »برنامه جامع اقدام مشترک« را مورد توافق قرار دادیم. 

گروه 1+5 و جمهوری اسلامی ایران از این »برنامه جامع اقدام مشترک« تاریخی که 
ماهیت منحصرا صلح آمیز برنامه هسته ای ایران را تضمین کرده و نشانگر تغییر بنیادین در 
رویکرد آنها نسبت به این موضوع می باشد، استقبال می کنند. آنها انتظار دارند که اجرای 
کامل این برجام نقشی مثبت در صلح و امنیت منطقه ای و بین المللی ایفا نماید. ایران 
مجددا تاکید می نماید که تحت هیچ شرایطی در پی سلاح های هسته ای، ساخت یا 

تحصیل آنها نخواهد بود. 
برجام دربرگیرنده برنامه  بلندمدت ایران مشتمل بر محدودیت های توافق شده در مورد 
برنامه هسته ای ایران بوده، و لغو جامع همه تحریم های شورای امنیت سازمان ملل متحد 
و نیز تحریم های چندجانبه و یکجانبه مرتبط با برنامه هسته ای ایران، شامل گام هایی 
برای دسترسی در زمینه های تجارت، فن آوری، تامین مالی و انرژی، را موجب خواهد شد. 
برنامه جامع اقدام مشترک، مشتمل بر یک متن اصلی و 5 پیوست فنی در مورد 
موضوعات هسته ای، تحریم ها، همکاری در زمینه انرژی هسته ای صلح آمیز، تاسیس 
کمیسیون مشترک و برنامه اجرایی می باشد. این اسناد با ذکر جزئیات و بسیار دقیق و 

پیچیده هستند بنابراین نمی توان خلاصه کاملی از آنها در اینجا ارائه کرد. 
متن کامل و پیوست های آن در دسترس عموم قرار گرفت و ظرف چند روز آینده 
توسط گروه 1+5 برای تایید توسط شورای امنیت به آن شورا تسلیم خواهد شد.  ما می 
دانیم که این توافق مورد موشکافی و تامل ژرف قرار خواهد گرفت. اما آنچه که ما امروز 
اعلام می کنیم تنها یک توافق نیست، بلکه یک توافق خوب است. توافقی خوب برای همه 

طرف ها و برای کل جامعه بین الملل. 
این توافق فرصت های جدیدی را خواهد گشود و گامی است رو به جلو برای پایان دادن 

به بحرانی که بیش از 10 سال به طول انجامیده است. 
ما متعهدیم تا اطمینان حاصل کنیم که این برنامه اقدام به طور کامل اجرا شود و روی 

کمک آژانس بین المللی انرژی اتمی، حساب می کنیم. 
این پایان مذاکرات ماست اما پایان کار مشترک ما نیست. ما همچنان این وظیفه خطیر 
را مشترکا دنبال خواهیم نمود و از جامعه بین المللی می خواهیم که از اجرای این تلاش 

تاریخی حمایت کند.

اوباما پس از توافق هسته ای: 

هر قانونی که مانع توافق شود 
را وتو می کنم 

رییس جمهور آمریکا پس از اعلام توافق هسته ای گفت: هر قانونی که مانع 
توافق شود را وتو می کند. 

 باراک اوباما پس از پایان اعلام رسمی توافق ایران با گروه 1+5 در برنامه زنده تلویزیونی 
گفت: این توافق نشان می دهد دیپلماسی آمریکا می تواند تغییرات معناداری را به وجود 

بیاورد این دیپلماسی هماهنگ با سنت رهبری آمریکا در دنیاست.
وی افزود: 50 سال پیش رئیس جمهور کندی در مقابل مردم  گفت هرگز از سر ترس 
مذاکره نکنید. در آن زمان آمریکا برای کاهش تکثیر سلاح های هسته ای با شوروی مذاکره 

می کرد و توانست خطر جنگ در حساس ترین منطقه دنیا را برطرف کند.
رئیس جمهور آمریکا گفت: امروز هم آمریکا از موضع قدرت و اصول مذاکره کرد و 
توانست جلوی گسترش سلاح هسته ای در خاورمیانه را بگیرد، بنابراین جامعه بین المللی 

می تواند اطمینان حاصل کند که جمهوری اسلامی ایران سلاح هسته ای تولید نکند.
وی گفت: تمام پارامترهایی که ما قرار دادیم توسط ایران رعایت شد و تمام راه ها برای 

تولید سلاح هسته ای توسط ایران بسته شده است.
اوباما خاطرنشان کرد: امروز دیگر ایران قادر نیست پولوتونیومی تولید کند که لازمه 
رسیدن به سلاح هسته ای است. همچنین ایران دو سوم از سانتریفیوژهایی که نصب کرده 

بود، ذخیره کرده و آن را تحت نظارت بین المللی در می آورد.
رئیس جمهور آمریکا گفت: ایران 98 درصد از اورانیوم غنی سازی شده خود را کنار 

می گذارد و دیگر نمی تواند از تاسیسات اراک پولوتونیوم درست کند.
باراک اوباما تاکید کرد: ایران توافق کرده که سوخت نیروگاه ها را برای 15 سال آینده 
از کشورش خارج کند. ما برای اولین بار در موقعیتی هستیم که می توانیم از تعهدات 
ایران راستی آزمایی کنیم. برای این کار بازرسان آژانس 24 ساعته برتمامی تاسیسات ایران 
دسترسی دارند تا این اطمینان را حاصل کنند که مواد خود را به تاسیسات زیرزمینی 

منتقل نمی کنند.
وی خاطرنشان کرد: بعضی از این تدابیر تا 25 سال ادامه پیدا می کند و سازمان مسئول 
این بازرسی ها یعنی آژانس بین المللی انرژی هسته ای امکان بازرسی به هر نقطه ای که لازم 

بداند در هر زمانی که بخواهد را خواهد داشت.
اوباما ادامه داد: بنابراین توافق ایران در نهایت براساس NPT از تولید سلاح هسته ای 
منع می شود و این نتیجه فشار جامعه بین المللی است در پی اجرای تعهدهای ایران 
تحریم ها به صورت تدریجی لغو خواهد شد و در صورت تخطی ایران تمام تحریم ها به جای 

خود بازخواهد گشت.
رییس جمهور آمریکا گفت: جامعه بین الملل از این توافق حمایت می کند و کنگره زمان 
لازم برای بررسی توافق را خواهد داشت و بر این اساس متوجه می شود که گزینه دیگری 
در کار نخواهد بود. بدون این توافق دنیا برای تحریم ها با ما همراه نمی شد. دنیا حاضر به 
حمایت از تحریم های نامحدود برای تحت فشار قرار دادن ایران نمی شد به عبارت دیگر 
بدون توافق هیچگونه محدودیتی در خصوص برنامه هسته ای ایران بوجود نمی آید و دیگر 
کشورهای منطقه نیز به دنبال تسلیحات هسته ای خود می رفتند و بر این اساس مسابقه 

تسلیحاتی در منطقه ای که از خطرناکترین مناطق جهان نیز است، به راه می افتاد.
وی خاطرنشان کرد: من از شش سال پیش تاکنون رئیس جمهور و فرمانده کل قوا بودم 
و بارها و بارها این موضوع را بررسی کردیم و حتی در چندین نوبت به گزینه نظامی نیز فکر 

کردم اما حال فکر می کنم منافع ملی ما تنها بدین طریق تامین خواهد شد.
بارک اوباما در ادامه گفت: بدون توافق احتمال جنگ در خاورمیانه بیشتر می شد 
مضاف بر اینکه ما چیزی را از دست ندادیم و اگر ایران از مفاد قطعنامه تخطی کند گزینه 
هایی که امروز روی میز من است روی میز نفرات بعدی خواهد بود. اما بخاطر شفافیتی 
که امروز در پرونده هسته ای ایران وجود دارد غیر مسئولانه خواهد بود که اگر بخواهیم به 

این توافق پشت کنیم.
رئیس جمهور آمریکا با اشاره به اینکه بهترین دانشمندان هسته ای آمریکا برای بررسی 
توافق تلاش کرده اند افزود: من از نظرات مردم و کنگره در مورد پرونده هسته ای ایران 
استقبال می کنم، اما فراموش نکنیم که ایران و آمریکا 35 سال است با هم خصومت دارند 

و من هر قانونی که مانع توافق ما شود را وتو می کنم.
اوباما تاکید کرد: ما بجای فکر کردن به گزینه های دیگر به سراغ دیپلماسی رفتیم و این 
توافق بسیاری از مسائل را حل خواهد کرد وامنیت دوستان ما در خاورمیانه مثل عربستان 

و اسرائیل را تامین خواهد کرد.
اوباما تاکید کرد: تلاش برای حفظ امنیت رژیم صهیونیستی در این دولت از هر دولت 

دیگری بیشتر بوده است و مبارزه با سلطه گری داعش در خاورمیانه ادامه خواهد داشت.
رئیس جمهور آمریکا با تاکید براینکه بارها  به مردم ایران تاکید کردم که آماده تعامل 
براساس احترام متقابل هستم گفت: با وجود اینکه نمی توان اختلاف را نادیده گرفت اما 
سیاست بر اساس تهدید به بن بست برسد و ما این فرصت را در نظر گرفتیم که ایران 
پیشرفت کند و از تحریمها به این نقطه رسیدیم که ایران وارد مذاکرات شود و بخواهد این 

پرونده را از راه صلح آمیز حل کنیم.
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اى مردم! اين جا سراى غم است، نه سراى شادى، و سراى 

پيچ در پيچ است، نه سراى سر راست. پس هركه دنيا را 

شناخت، به اميدى شاد نشد و از رنجى اندوهگين نگشت.
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پیام محرمانه عربستان به ایران
گفته می شود: یک دیپلمات سابق کشورمان گفت: پیام محرمانه عربستان هم به دست  ایران رسیده که 
در آن گفته اند، ما سوریه را رها می کنیم شما هم یمن را رها کنید. صادق خرازی فعال سیاسی و دیپلمات 
سابق کشورمان طی سخنانی در شبکه خبر گفت: برخی روشنفکران ما امروز ناسزا می گویند که چرا از بشار 
اسد حمایت می کنید؟ حال اینکه بشار اسد محور مقاومت است. وی افزود: خبر دارم که عربستان سینه خیز 
به سمت ایران می آید تا مشکلش را حل کند. پیام محرمانه آنها )عربستان( هم به دست  ایران رسیده است که 

در آن گفته اند، ما سوریه را رها می کنیم شما هم یمن را رها کنید.

درخواست مخالفان از نتانیاهو برای استعفا
گفته می شود: مخالفان دولت بنیامین نتانیاهو با توجه به اعلام جمع بندی مذاکرات هسته ای میان ایران 
و 5+1 در وین از دولت اسرائیل خواستند که استفعا دهد. بنابر گزارش المنار، اپوزیسیون دولت از نتانیاهو 
خواسته اند که با توجه ناکامی اش در به شکست کشاندن مذاکرات میان ایران و 5+1 از سمتش استعفا دهد 

چرا که برنامه اصلی وی در انتخابات مقابله با برنامه هسته ای ایران است.

احتمال سفر وزیر خارجه فرانسه به ایران
گفته می شود: روزنامه لوموند فرانسه خبر داد که احتمال زیادی وجود دارد که لوران فابیوس وزیر امور 
خارجه این کشور طی ماه های آینده به تهران سفر کند. این در شرایطی است که روز گذشته وزرای خارجه 

ایران و 5+1 جمع بندی نهایی توافق را در محل دفتر سامان ملل در وین اعلام کردند.

علت غیبت لاوروف در زمان قرائت بیانیه
گفته می شود: وزیر خارجه روسیه در زمان ورود وزرای خارجه ایران و 1+5 و موگرینی، مسئول سیاست 
خارجی اتحادیه اروپا برای قرائت متن بیانیه مشترک و گرفتن عکس یادگاری حضور نداشت. لاوروف برای 
سفری کاری و با اجازه گرفتن از دیگر وزیران خارجه ، زودتر وین را ترک کرد. وزیر خارجه روسیه قرار بود 

یک شنبه شب وین را ترک کند که با توجه به طولانی شدن این مذاکرات دوشنبه شب را در وین ماند.

پیام بشار اسد به رهبر انقلاب و روحانی
گفته می شود: بشار اسد رئیس جمهور سوریه با ارسال تلگرافی به امام خامنه ای رهبر انقلاب و حسن 

روحانی رئیس جمهور ایران، رسیدن به توافق نهایی هسته ای بین ایران و 1+5 را به ایشان تبریک گفت.

کنایه لاوروف به غرب پس از توافق هسته ای
گفته می شود: به گزارش اسپوتنیک، سرگئی لاوروف وزیر خارجه روسیه در پی حاصل شدن توافق 
هسته ای بین ایران و گروه 1+5 به آمریکا متحدانش یادآور شد که دیگر نیازی به استقرار سپر موشکی در اروپا 
ندارند. وی گفت: امیدواریم توافق با ایران نگرانی های اروپا درباره تهدیدات موشکی ایران را رفع کرده باشد. 
آمریکا و متحدانش در توجیه تلاش های خود برای ایجاد سپر موشکی در شرق اروپا، تهدیدات موشکی ایران 

را بهانه خود قرار می دادند امری که با مخالفت های روسیه مواجه بوده است.

پیشنهاد جالب عابدینی پس از موفقیت "ظریف"
گفته می شود: امیر عابدینی پیشنهاد داد که محمد جواد ظریف در شب انتخاب برترین های لیگ برتر 
به عنوان بهترین دفاع انتخاب شود. این عضو هیات رییسه سازمان لیگ با پیشنهاد این که ظریف را به عنوان 
بهترین دفاع لیگ برتر در مجمع مطرح می کنیم که امیدواریم این موضوع رای بیاورد، گفت: او به دلیل این 
که از حق و حقوق ایران و مسائل مربوط به انرژی هسته ای بهترین دفاع را انجام داد باید به عنوان بهترین 

دفاع لیگ برتر انتخاب شود.

یارانه تیرماه از بامداد جمعه قابل برداشت می شود
گفته می شود: مدیر عامل سازمان هدفمندسازی یارانه ها زمان پرداخت یارانه نقدی تیرماه را اعلام کرد. 
اکبر ایزدی زمان پرداخت یارانه های تیرماه 94 را روز پنج شنبه ساعت 24 و به ازای هر نفر 45500 تومان 

اعلام کرد.

در آمد 7 میلیون کارگر کمتر از 7۱2 هزار تومان است
گفته می شود: بنابر آمار ارائه شده از سوی وزیر تعاون،کار و رفاه اجتماعی مبنی بر اشتغال 7 میلیون نفری 
کارگران در مشاغل غیررسمی با توجه به گفته های مقامات کارگری می توان گفت این میزان افراد حقوقی 

کمتر از 712 هزار تومان دریافت می کنند.

رد پیشنهاد ۶ میلیاردی وهابیت توسط نابغه قرآنی
گفته می شود: دکتر محمد تقی خان، نابغه قرآنی جهان اسلام از کشور پاکستان  و شیعه جهان اسلام 
با اشاره به اینکه از طرف وهابیت به او پیشنهاد شده تا در ازای دریافت مبلغ 6 میلیارد تومان شیعه بودن خود 
را انکار کند، افزود: در پاسخ به این پیشنهاد، گفتم که حب علی بن ابی طالب )علیه السلام( و عشق به حسین 

بن علی )علیه السلام( را با هیچ چیز در دنیا عوض نمی کنم.

اثرگذاری »توافق« بر بازار مسکن
گفته می شود: در حال حاضر، مجموعه کنشگران بازار ملک به دنبال علائمي هستند که مي تواند آینده 
»مسکن« در دوران پس از توافق و لغو تحریم ها را به شکل واضح، تصویرسازي کند تا به کمک آن، شرایط 
معاملات و ساخت وساز به سمت رونق تحریک شود. بررسي ها در این باره نشان مي دهد: اقتصاد مسکن 
ایران بعد از توافق نهایي در مذاکرات هسته اي، در سه شاخه شامل »معاملات مسکن«، »تغییرات قیمتي« و 

»سرمایه گذاري هاي ساختماني«، تحت تاثیر تحولات سیاسي قرار خواهد گرفت.

   
نامحرمانه

مدیر کل بهزیستی استان قم گفت: استان قم رتبه 
ششم کشوری را در طلاق دارد. 

رضا سلیقه روز سه شنبه در جمع خبرنگاران به مناسبت 
هفته بهزیستی از 25 تا 31 تیرماه، اظهار داشت: بیشتر طلاق 
ها در پنج ساله اول زندگی صورت می گیرد و این امر به علت 
عدم شناخت و آگاهی افراد از یکدیگر و نداشتن آموزش های 

زندگانی است.
وی افزود: طلاق آسیب های اجتماعی دیگری را به همراه 
دارد که همه دستگاه ها باید به صورت هماهنگ در این 

عرصه برنامه ریزی و فعالیت کنند.
 50 درصد معلولیت ها مادرزادی است

مدیرکل بهزیستی استان قم از معلولیت 22 هزار نفر و 
ارایه خدمات به این افراد در این استان خبر داد. 

وی اظهار داشت: از این تعداد معلول 50 درصد دارای 
معلولیت مادرزادی هستند.وی افزود: بهزیستی استان قم 
در 250 مرکز خدمات مختلفی از جمله مستمری ماهیانه، 
تحویل وسائل توانبخشی و کمک هزینه حق پرستاری به 
این افراد ارایه می کند. سلیقه، ادامه داد: هفت مرکز مشاوره 
ژنتیک در استان قم فعال است که با ارایه مشاوره به افراد 
از معلویت های مادرزادی کاسته است.وی خاطرنشان کرد: 
در خصوص خدمات غربالگری نوزادان در بحث شنواسنجی 
در سال گذشته 23 هزار و 200 کودک مورد بررسی قرار 
گرفتند که از این تعداد 40 نوزاد ناشنوا بودند، همچنین 
در بحث تنبلی چشم از 52 هزار کودک، 320 نفر دچار 

مشکلات بینایی بودند.
ارایه 150 نوع خدمات

مدیرکل بهزیستی استان قم با اشاره به اینکه بهزیستی 
150 نوع خدمات ارایه می کند گفت: این خدمات در حوزه 
های مختلف امور توانبخشی، پیشگیری و درمان اعتیاد، 

فرهنگی و آسیب های اجتماعی صورت می گیرد.
 فعالیت 80 مرکز درمان سرپایی اعتیاد 

وی افزود: در استان 80 هزار سالمند بالای 60 سال 
وجود دارد که از این تعداد یکهزار و 200 نفر از خدمات 
بهزیستی بهره مند می شوند و اگر خانواده ای سالمند را در 
منزل نگهداری کند به آن خانواده هزینه نگهداری ارائه می 
شود.وی ادامه داد: همچنین دو هزار زن سرپرست خانوار 
نیز از خدمات بهزیستی استفاده می کنند.سلیقه، با بیان 
اینکه بهزیستی استان قم در بحث اعتیاد خدمات درمانی 
به معتادین ارایه کرده است گفت: 80 مرکز درمان سرپایی 

اعتیاد و هشت کمپ ترک اعتیاد در استان قم فعال است.
وی افزود: در سال گذشته سه هزار و 63 معتاد به مراکز 
درمان سرپایی و سه هزار و 200 نفر به کمپ های ترک 
اعتیاد مراجعه کرده اند ضمن اینکه مرکز دی آی سی ویژه 
کارتن خواب ها وسایل یکبار مصرف تزریقی را در اختیار 
معتادین قرار می دهد تا از افزایش ایدز جلوگیری شود و 
افراد بیمار را به مراکز درمانی ارجاع دهد.مدیرکل بهزیستی 
استان قم بیان داشت: با اقداماتی که در این مرکز صورت 
گرفته است آمار ایدز در استان قم از طریق وسایل مشترک 

کاهش یافته است.

اخبار
با انتصاب 4 مدیر توسط سقائیان نژاد:

تغییرات در شهرداری قم 
کلید خورد

با انتصاب 4 مدیر توسط سقائیان نژاد آغاز تغییرات در شهرداری 
قم کلید خورد.

 روزگذشته سقائیان نژاد پس از نزدیک به یک و نیم ماه از قبول مسوولیت 
شهرداری قم با انتصاب 4 مدیر آغاز تغییرات در شهرداری قم کلید خورد این 
در حالی است که وی درهفته نخست فعالیت خود در قم معتمدی را بعنوان 
قایم مقام شهرداری قم منصوب کرده بود. براساس شهردار قم با صدور احکام 
جداگانه ای به ترتیب رضا پوریافر را به سمت شهردار منطقه 3، محمد موسوي 
منش را به سمت شهردار منطقه 6، مهندس مجید متین فر را به سمت 
شهردار منطقه چهار، محسن رنجبر را سمت معاون برنامه ریزي و سرمایه 

انساني و همچنین ریاست گروه مشاوران  شهرداري قم منصوب کرده است.
 گفتنی است رضا پوریافر پیش از این معاون برنامه ریزي و سرمایه انساني 
شهرداري قم، موسوي منش شهردار منطقه 3، مهندس متین فر سرپرست 
شهرداري قم و شهردار منطقه 6، رنجبر نیزمسئولیت معاونت خدمات شهري 

و امور اجتماعي شهرداري اصفهان را عهده دار بوده اند
مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم:

معضل ریزگردها پدیده تغییر اقلیم 
را در قم تسریع بخشیده است

 مدیرکل مدیریت بحران استانداری قم گفت: معضل ریزگردها 
پدیده تغییر اقلیم را در استان تسریع بخشیده است.

محسن اوروجی روز سه شنبه در چهارمین جلسه شورای هماهنگی 
مدیریت بحران استان در سالن جواد الائمه)ع( استانداری با اشاره به احداث 
دو سد بالای رودخانه قمرود و قره چای آن را از عوامل اصلی کم آبی و تغییر 
اقلیم در استان عنوان کرد و اظهار داشت: پدیده تغییر اقلیمی که در استان به 
وقوع پیوسته قابل مقایسه با استان های دیگر نیست، لذا باید در نشست های 
عمومی و تخصصی مدیریت بحران راهکارهای مواجه با این مشکل اندیشیده 
شود، چرا که تداوم این پدیده منجر به بروز مشکلات اساسی درقم به عنوان 
مهمترین استان کشور از نظر استراتژیکی می شود. وی با اشاره به برگزاری 
چندین نشست در قالب شورای هماهنگی مدیریت بحران و کمیته تشکیل 
شده زیر نظر آن، تصریح کرد: دستورها و مصوبه های این جلسه ها اجرا و 
پیگیری شده است، لذا باید در تمام پروژه هایی که در استان انجام می شود، 
پدیده تغییر اقلیم مورد توجه قرار گیرد.  اوروجی با بیان اینکه دنیا به مساله 
تغییر اقلیم توجه ویژه ای داشته و تاکنون سران کشورهای پیشرفته دنیا در 
این زمینه، هشت نشست برگزار کرده اند، افزود: متاسفانه در ایران علایم و 
هشدارهایی که در گذشته در خصوص تغییر اقلیم داده شده بود، مورد توجه 
قرار نگرفت و نتیجه آن بوجود آمدن پدیده شدید تغییر اقلیم در کشور شده 
است. وی با بیان اینکه از 43 بلایای طبیعی شناخته شده در جهان 18 مورد 
آن در استان و کشور رخ داده است، تصریح کرد: خشکسالی یکی از شایعترین 
پدیده های طبیعی بوده که در چند سال اخیر وقوع آن درقم اتفاق افتاده است، 
که در حال حاضر موضوع خشکسالی در استان قم از خشکسالی کشاورزی به 

خشکسالی هیدرولوژیکی، اجتماعی و اقتصادی تغییر پیدا کرده است.
مدیرکل هواشناسی قم نیز در این جلسه گفت: احتمال وقوع بارندگی تا 
پایان شهریورماه در این استان بعید است. یحیی زارع اظهار داشت: اگر در طول 
مدت دو ماه باقی مانده از فصل تابستان 5 میلیمتر بارندگی شود، این میزان 
به صورت طبیعی و نرمال خواهد بود. وی با اشاره به مقایسه بارش سال زراعی 
جاری تا پایان خرداد ماه با بارندگی سال گذشته در همین مدت و بلند مدت 
مشابه تا پایان خرداد، طبق اطلاعات دریافتی از ایستگاه های اصلی هواشناسی 
استان مانند قم، سلفچگان و کهک، تصریح کرد: میزان بارندگی در سال زراعی 
جاری 77.4 میلمتر بوده، که این میزان در سال گذشته برای کوتاه مدت 90 

میلیمتر و برای بلند مدت 137.6 میلیمتر بوده است.

مدیر کل بهزیستی استان اعلام کرد:

استان قم رتبه ششم کشوری در طلاق

رییس شورای اسلامی استان قم، 
گفت: اختصاص بودجه برای آسفالت 
قم  روستاهای  و  ها  بخش  مدارس 

ضروری است. 
علی اصغر ابوالحسنی عصر دوشنبه در 
جلسه شورای اسلامی استان قم در سالن 
به  داشت:  اظهار  قم،  فرمانداری  جلسات 
گفته نماینده قم در مجلس شورای اسلامی 
اخیرا مبلغ 30 میلیارد ریال برای آسفالت 
مدارس شهر قم اختصاص یافته است.وی با 
بیان اینکه بخشی از این بودجه باید برای 
آسفالت مدارس در بخش ها و روستاهای 
قم اختصاص پیدا کند، تصریح کرد: آسفالت 
مدارس این مناطق از استان دچار فرسودگی 
زیادی شده، و از آنجا که مردم این مناطق 
به خاطر مواجه با پدیده خشکسالی و معضل 
کارهایی  در  مشارکت  توان  درآمدی  کم 
مانند آسفالت مدارس را ندارند، توجه و ورود 
دولت به این مساله امری ضروری و اجتناب 
ناپذیر است.رییس شورای اسلامی استان قم 

همچنین با اشاره به مشکل چند پایه بودن 
مدارس در بخش های مختلف استان، گفت: 
بدون شک تک پایه کردن مدارس در ارتقاء 
کیفی آموزش نقش مهمی دارد، لذا باید با 
تحقق نمودن این امر امکان خدمات دهی 
به دانش آموزان و بهره مندی آنها از امکانات 

آموزشی مناسب را فراهم کرد.
ایجاد مدیرسرا در بخش های استان قم

ابوالحسنی همچنین با اشاره به معضل 
منطقه  در  افغانی  اتباع  تعداد  رفتن  بالا 
دامشهر قم، تصریح کرد: این اتباع عوارض 
خود را به بخش مرکزی پرداخت می کنند، 

ولی فرزندان آنها در شهر جعفریه تحصیل 
می نمایند، لذا برای ضایع نشدن حق شهر 
جعفریه باید بخشی از عوارض به این شهر 
اختصاص پیدا کند.رییس شورای اسلامی 
استان قم همچنین با اشاره به معضلات 
عدیده ای که معلمان و فرهنگیان بخش 
های پنج گانه استان، با آن رو به رو هستند، 
خطرهای  معلمان  این  که  آنجا  از  افزود: 
زیادی را به خاطر رفت و آمد به قم به جان 
می خرند، باید امکانات و تسهیلات مورد 
نیاز برای هر چه بیشتر دلگرم شدن آنها در 

اختیارشان قرار گیرد.
رییس شورای اسلامی استان همچنین 
را  استان  های  بخش  در  مدیرسرا  ایجاد 
ضروری عنوان کرد و افزود: ایجاد مدیرسرا 
موجب می شود تا معلمان و مدیرانی که از 
قم برای تدریس به بخش های استان سفر 
می کنند، همراه با خانواده خود در این مکان 
ها اسکان یافته، و با آرامش بیشتری به کار و 

خدمت مشغول باشند. 

رییس شورای اسلامی استان تاکید کرد: 

اختصاص بودجه برای آسفالت مدارس  روستاهای قم

در آستانه  دور دوم سفر های تابستانی صورت گرفت:

آماده باش 4 اکیپ راهداری در محورهای استان قم
و  سفر  تا  شده  سبب  امروز  ماشینی  زندگی 
مسافرت جزء لاینفک از زندگی هر انسانی گردد. 
خواه این سفر از ایجاب کار باشد و چه از روی تفریح 
و کسب آرامش و دور شدن از فضای غالب بر زندگی. 
به هر طریق که باشد سفرها و خاطرات آن همیشه در 
ذهن ها به یادگار می ماند ولی در کشور ما در سالهای 
گذشته شاهد بوده ایم که بسیاری از این مسافرت ها 
با تلخ ترین و گاه با یاد عزیزان از دست رفته شان به 
هم پیوند خورده است. در شکل گیری این خاطرات و 
پیامدهای گاه جبران ناپذیر، تصادفات جاده ای سهم 

عمده و انکار ناپذیری را داشته و دارند .
به نزدیک شدن به عید سعید فطر و  با توجه 
شروع دور دوم سفرهای تابستانی از یک سو و اهمیت 
راههای مواصلاتی استان قم از سوی دیگر ما را بر آن  
داشت تا با سرپرست مدیریت راهداری اداره کل راه و 
شهرسازی استان قم   مهندس طلوعی در زمینه نقش 
این اداره در کاهش تصادفات و همچنین  اقدامات و 
برنامه های این اداره در جهت افزایش ضریب ایمنی 

سفرهای جاده ای به گفتگو بنشینیم .
عزیز  خوانندگان  بیشتر  آشنایی  جهت  لطفا 
تحت  های  قسمت  و  راهداری  بخش  در خصوص 

سرپرستی آن توضیحاتی بفرمایید؟
با عرض سلام و قبولی طاعات و عبادات مردم عزیز و 
خوانندگان محترم باید عرض کنم مدیریت راهداری خود به 

چهار بخش: اداره ماشین آلات، اداره ایمنی، ترافیک و حریم 
راهها  و اداره نگهداری راهها و اداره تجهیز راهداری زمستانی 
تقسیم می شود. به صورت خلاصه می توان گفت برنامه 
ریزی جهت نگهداری و بهسازی راههای ارتباطی اصلی و 
فرعی و روستایی استان، نگهداری و تجهیز راهدارخانه ها 
و تهیه برنامه توسعه آنها، احداث راههای انحرافی در مواقع 
ضروری، همکاری با پلیس راه در مورد ایمنی عبور و مرور 
جاده ها، بررسی اعتبارات لازم جهت نگهداری راهها در 
سطح استان و تخصیص آن به بخش های تابع و نظارت 
بر عملکرد پیمانکاران راهداری و تایید صورت وضعیت های 

مربوطه در حوزه مدیریت راهداری قرار می گیرد.
در حوزه نگهداری راهها می توان به تهیه و تنظیم برنامه 
نگهداری راهها با همکاری و تایید حوزه مدیریت ، نظارت 
بر عملیات و فعالیت های راهداری و مرمت راهها، نظارت 
فنی بر کار اکیپ های راهداری، تهیه نقشه های اجرایی 
تیپ جهت پل ها و ابنیه فنی و بسیاری از فعالیت های 

دیگر اشاره نمود.
در حوزه ماشین آلات همانطور که از نامش مشخص 

است وظیفه تهیه و تنظیم برنامه نگهداری و تعمیر ماشین 
آلات، تهیه و تنظیم ضوابط کنترل کارکرد ماشین آلات و 
بازدهی آن، همکاری در توزیع و استقرار ماشین آلات آماده 
به کار در سطح استان با توجه به فعالیت های اجرایی را 
می توان نام برد. اقداماتی مانند بررسی و بر آورد و تهیه 
علایم ایمنی، مطالعه و بررسی میزان ترافیک راههای استان 
و برنامه ریزی جهت کاهش حجم ترافیک در محورهای 
تعیین شده، خط کشی محور های مواصلاتی، تامین و 
نگهداری روشنایی راهها، حفظ حریم راهها، بهره برداری و 
نگهداری از سیستم های مخابراتی بیسیم و غیره در حوزه 

ادراه ایمنی ترافیک و حریم راهها قرار می گیرد.
*با توجه به توضیحات فوق  اداره تحت سرپرستی 
شما نقش مهمی در بالا بردن ضریب ایمنی سفر دارد 
ولی مبحث ایمنی جاده ها یک مساله با چندین 
این  موارد   از  بسیاری  در  حتی  که  است  متغییر 
اقدامات قبل از شروع به سفر واقع شده است، به نظر 
جناب عالی افرادی که قصد سفر دارند، چه اقداماتی 
می توانند در افزایش ضریب ایمنی مسافرت خود و 

دیگران انجام دهند؟
مساله قابل توجه همین نکته است چرا که بسیاری از 
اقدامات لازم جهت کاهش تصادفات و افزایش ضریب ایمنی 
جاده ها  قبل از سفر باید انجام گردد از جمله بررسی و 
بازدید فنی خوروها و رفع نقص احتمالی، داشتن استراحت 
کافی قبل از سفر، کسب اطلاعات لازم در خصوص مسیر 

سفر، شرایط جوی و در صورت وجود شرایط خاص انجام 
اقدامات احتیاطی، آگاهی یافتن از محدودیت های ترافیکی 
و کارگاه های جاده ای و همچنین میزان ترافیک عبوری و 
سایر مواردی که حایزاهمیت  است؛ مسافران عزیز می توانند 
پس از کسب این اطلاعات و آمادگی ها با خیال آسوده تر و 

با آرامش بیشتری اقدام به سفر نمایند. 
مسافران می توانند  از طریق تلفن گویای 141 از آخرین 

وضعیت راهها اطلاع حاصل نمایند.
 با توجه به اهمیت کسب اطلاعات که در سوال 
چه  و  چگونه  مسافران  نمودید  اشاره  آن  به  قبل 
و  راه  کل  اداره  طریق  از  توانند  می  را  اطلاعاتی 

شهرسازی استان قم دریافت نمایند؟
هموطنان عزیز قبل از اقدام به سفر و همچنین مسافرانی 
که از محورهای مواصلاتی استان قم عبور می کنند می 
توانند با سامانه 141 که همزمان قادر به پاسخگویی به 30 
شماره می باشد تماس گرفته و اطلاعات جامعی از وضعیت 
جوی و ترافیکی ، وجود کارگاههای جاده ای، محدودیت 
های ترافیکی، مسیر شهر ها و فواصل شهرها بدست آورند. 

همچنین در صورت هرگونه سوال و ابهامی می توانند با 
اپراتورهای مرکز مدیریت راههای استان ارتباط برقرار نمایند.
* دیده شده است تعدادی از مسافران در حین 
و پس از سفر از وضعیت روکش آسفالت جاده ها 
در بعضی از محورها ابراز نارضایتی می کنند، چه 

اقداماتی در این خصوص انجام شده است ؟
در حوزه راهداری هرگاه صحبت از بهبود شرایط می 
شود باید به بخش های مختلف راه توجه کرد، چرا که غالبا 
وقتی صحبت از بهبود شرایط راهها می شود ذهن مخاطبان 
معطوف به وضعیت روکش و آسفالت جاده ها  می شود که 
این تنها بخشی از اقدامات بخش راهداری محسوب می 
شود که البته بخش پر اهمیتی هم هست، در خصوص 
روکش راهها در سال جاری سه محور آزاد راه قم- تهران به 
طول5 کیلومتر انجام و 15 کیلومتر در برنامه سال جاری 
انجام می گردد  و محورقم، سلفچگان –راهجرد به طول 
7 کیلومتر انجام شده و 23 کیلومتر نیز در سال جاری در 
دست اقدام است، و محور نور اباد - تفرش  جمعا به طول 
28 کیلومتر انجام یافته است  و همچنین محور سلفچگان-

دلیجان به طول 6 کیلومتر در دست اقدام است، اجرای این 
طرح ها بالغ بر 150 میلیارد ریال هزینه در بر داشته است.

*در قسمت قبل به این نکته اشاره داشتید که در 
بهبود شرایط راهها باید به بخش های مختلف توجه 

نمود لطفا در این خصوص توضیحاتی بفرمایید؟
دقیقا همینطور است هرگاه از بهبود شرایط و افزایش 
ضریب ایمنی در جاده ها صحبت می شود باید نگاهی جامع 
به همه عوامل و متغییر های دخیل در این موضوع داشته 

باشیم تا با اصلاح و بهبود هر کدام از این عوامل و رشد و 
اصلاح متوازن این متغییرها در مجموع شاهد شرایط ایمن 
تر و بهتری باشیم، به عنوان نمونه طراحی و نصب روشنایی 
در محورهای فاقد روشنایی و تعمیر و نگهداری سیستم 
های روشنایی موجود در راهها ی استان و به حداقل رساندن 
خاموشی ها در شب جهت تامین امنیت جاده ای از آن 
جمله است. از دیگر موارد می توان به اجرای خط کشی 
در محورهای جدید و محورهایی که روکش آسفالت آنها 
مرمت شده و محورهایی که عمر خط کشی در آن به اتمام 
رسیده و خط موجود بازتاب کافی جهت نمایان کردن مسیر 

حرکت را نداشته است  ذکر کرد.
بخش دیگری از این اقدامات نصب تابلوهای اخباری 
انتظامی جهت مشخص نمودن  مسیر حرکت و یا آگاهی 
دادن به رانندگان از وضعیت مسیر پیش رو و همچنین 
تابلوهای پیام متغیر به منظور اطلاع رسانی و ثبت پیام های 
ایمنی وهمچنین نگهداری از تابلوهای پیام متغیر  در طول 
مسیر است. از سایرفعالیت همکاران در این راستا می توان 
به نگهداری و صیانت از حریم راهها و برخورد با متجاوزین 
حریم جهت تمرکز بیشتر رانندگان حین رانندگی اشاره 
نمود .  در کنار موارد بالا باید به اجرای عملیات آرام سازی 
شیب شیروانی در محورهای مواصلاتی استان ، فعال بودن 
راهدارخانه های موجود در محورها جهت خدمات دهی به 
جاده ها و تامین ایمنی استفاده کنندگان از آن و وجود 
اکیپ های گشت 24 ساعته اداره کل راه و شهرسازی در 
محورهای استان جهت بازدید و اعلام نواقص به بخش های 

مربوطه و همچنین خدمات دهی به مسافران یاد کرد.

رویکرد و برنامه های آتی حوزه راهداری در زمینه 
بالا رفتن امنیت مسافرت های جاده ای کدام است؟ 

در خصوص ارتقای سطح ایمنی و بهبود محور های 
شریانی استان علاوه بر ادامه بهسازی و ترمیم آسفالت جاده 
ها و راههای عبوری، می توان به مواد دیگری نیز اشاره نمود 
که از آن جمله شناسایی نقاط حادثه خیز و اقدام جهت 
ایمن سازی این نقاط با اولویت روش های زود بازده و کم 
هزینه مانند آرام سازی و نصب گاردریل، تابلوها و علائم و 

بازتاب های چشم گربه ای اشاره نمود . 
همچنین ایمن سازی نقاط پرتگاهی با نصب گاردریل 
سه موج و نصب گاردریل دو موج در نقاط مورد نیاز با 
اعتباری بالغ بر 34 میلیارد ریال که در سال جاری نیز این 
اصلاحات با تخصیص اعتبار 45 ملیارد ریال در دست اقدام 
است. آرام سازی شیب های موجود و خاکریزی کنار پل ها 
در محورهای شریانی نیز در دستور کار است.علائم زبان 
گویای جاده ها و مهمترین نقش در پیش آگاهی دادن به 

رانندگان بر عهده دارد.
و  از خوانندگان نصب  بر خلاف تصور بسیاری 
نگهداری تابلو ها و علایم ایمنی بر عهده اداره راه 
و شهر سازی می باشد، به عنوان متولی این امر 
بفرمایید این تابلوها چه نقشی در افزایش ضریب 

ایمنی راه ها ایفا می نمایند؟
علائم از نظر استقرار و جانمایی بر دو نوع افقی از قبیل 
چشم گربه ای، خط کشی، هاشورها و سایر موارد و عمودی 

مانند تابلوهای اطلاعاتی ،انتظامی،اخباری و غیره  تقسیم 
می گردند. تابلوها و علایم زبان گویای جاده ها محسوب 
می شوند. علایم در جاده ها مهمترین نقش در پیش آگاهی 
دادن به رانندگان جهت استفاده ایمن از مسیر را بر عهده 
دارند. تابلوهای اطلاعاتی به رانندگان کمک می کنند تا با 
آگاهی از مسیرهای پیش روی، بهترین تصمیم و مسیر را 

انتخاب نمایند.
تابلوهای اخباری و انتظامی در جاده ها وجود عوارض 
خطرناک و نقاط حادثه خیز را برای رانندگان مشخص 
می نمایند و از خطر های پیش رو به رانندگان آگاهی می 
دهند تا با کاهش سرعت، تمرکز بیشتر، عدم سبقت و سایر 

اقدامات لازم احتمال  بروز خطر را کاهش دهند.
مناسبی  عملکرد  زمانی  علایم  و  تابلوها  این 
خواهند داشت که بر اساس استاندارد ساخته و نصب 
شوند، به منظور اصلاح و استاندارد سازی علائم و 
نشانه های ترافیکی چه اقدامات و برنامه ها صورت 

گرفته و در دست اقدام دارید؟
در این زمینه اقدامات موثر و مفیدی صورت گرفته 

است که از آن جمله به روز رسانی آیین نامه و علایم 
ایمنی راهها و همچنین برگزاری دوره های آموزشی و 
افزایش آگاهی نیروهای شاغل توسط سازمان راهداری و 
حمل و نقل جاده ای شایان ذکر است. البته چاپ و نشر 
مقالات، نشریه ها و دستورالعمل های به روز و بر اساس 
آخرین استانداردها با هدف آشنایی و آموزش هرچه بیشتر 
کارکنان در دستور کار سازمان راهداری و حمل و نقل جاده 
ای است.در این زمینه استفاده از مشاورین و متخصصین و 
نظرات آنها هم در مرحله طرح یعنی قبل از شروع عملیات 
راهسازی و همزمان با طراحی نقشه ها و هم در مقام مشاور 
جهت ایمن سازی راه های موجود و استاندارد سازی تابلو ها 

و علایم بسیار مفید و مد نظر است.
از بخش های تحت سرپرستی شما اکیپ های امدادی 
است ،این اکیپ های امدادی در دور دوم سفرهای استانی 

چه خدماتی به مسافران ارایه می دهند؟
چهار اکیپ به صورت شبانه روزی  در محورهای استان 
مشغول به فعالیت هستند و کلیه همکاران راهداری به 
صورت آماده باش به سر می برند تا در صورت بروز هر 
مشکل در اسرع وقت به هموطنان عزیز خدمات رسانی 

انجام دهند.
به عنوان آخرین سوال بفرمایید ، مردم با ارایه 
چه اطلاعاتی می توانند در افزایش ایمنی سفر خود 
و سایر هموطنان موثر باشند و این اطلاعات از چه 

کانال هایی به شما منعکس می گردد؟

مسافرین عزیز می توانند حین و یا پس از اتمام سفر، 
نواقص جاده ای و یا مواردی که در راههای شریانی با آن 
مواجه شده اند را به صورت انتقاد، پیشنهاد و اعلام نواقص 
جهت اقدام سریعتر و بهتر اداره کل راه و شهر سازی استان 
قم از طریق زیر به اطلاع بنده و سایر همکاران برسانند:     
1- تماس تلفنی با سامانه گویای 141 و اعلام انتقاد و 
پیشنهاد به صورت ضبط مکالمه در پیامگیر سامانه و 
یا ارتباط مستقیم با اپراتور مرکز مدیریت راه ها از طریق 
سامانه مذکور  2- تماس با شماره های اداره کل راه و شهر 
سازی و انتقال موارد پیشنهادی 3- ارتباط با عوامل مستقر 
در راهدارخانه های موجود در محورهای شریانی استان در 
حین سفر 4- انتقال موارد به خودورهای گشت شبانه روزی 

راهداری در طول مسیر سفر. 
با تشکر از زمانی که در اختیار ما قرار دادید در 

پایان اگر صحبتی دارید بفرمایید؟
امیدوارم  محترم  خوانندگان  و  شما  از  تشکر  ضمن 
رانندگی سفر  و  راهنمایی  مقررات  رعایت  با  هموطنان 

خوشی  را داشته باشند.


